



# စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ဆည်မြောင်းဝန်ကြီးဌာန စီမံကိန်းဦးစီးဌာန



## စိုက်ပျိုးစီးပွားသတင်းလွှာ

အမှတ်စဉ် ( ၄ / ၂၀၂၂ )

၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ(၂၇) ရက်

၂၇-၁-၂၀၂၂	
ငွေကြေး အမျိုးအစား	ငွေလဲလှယ်နှုန်း (ကျပ်)
ဒေါ်လာ	၁၇၇၈.၀
ယူရို	၁၉၉၁.၂
စင်ကာပူဒေါ်လာ	၁၃၁၅.၉
စတာလင်ပေါင်	၂၃၈၅.၈
ဂျပန်ယန်း (၁၀၀)	၁၅၄၅.၆
တရုတ်ယွမ်	၂၇၉.၃၈
ဟောင်ကောင် ဒေါ်လာ	၂၂၈.၂၀
အိန္ဒိယရူပီး	၂၃.၆၆၆
ကိုရီးယားဝမ် (၁၀၀)	၁၄၇.၇၅
မလေးရှား ရင်းဂစ်	၄၂၃.၂၈
ဖိလစ်ပိုင်ပီဆို	၃၄.၆၇၄
ထိုင်းဘတ်	၅၃.၄၆၆
ဗီယက်နမ်ဒေါင် (၁၀၀)	၇.၈၄၉၉

ဈေးကွက်သတင်းဌာနစီမံကိန်းဦးစီးဌာန၊  
ရုံးအမှတ်(၁၅)  
ဖုန်း- ၀၆၇-၃၄၁၀၁၀၇  
Email-  
[office.mis.npt@gmail.com](mailto:office.mis.npt@gmail.com)

### သတင်းခေါင်းစဉ်များ

- စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ရေထွက်ပစ္စည်းဆိုင်ရာသတင်းများ
  - ကြက်နှင့် ကြက်သားတို့အား ဈေးနှုန်းထိန်းချုပ်စာရင်းတွင် ထည့်သွင်းခြင်း (ထိုင်းနိုင်ငံ)
  - ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံရှိ သီးနှံဈေးကွက်တွင် ပြောင်းစေ့ဈေးနှုန်းများ တက်ရိပ်ပြလျက်ရှိ
  - ဒေါ်လာငွေတန်ဖိုးကျဆင်းနေချိန်တွင် ချီကာဂိုစတော့ဈေးကွက်တွင် သီးနှံဈေးနှုန်းများမြင့်တက်ခဲ့ (ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ)
  - ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပမာဏ ၃ ဆအထိမြင့်တက်နိုင် (ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ)
  - ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ကုန်သွယ်မှု၌ ဆန်ကဏ္ဍတွင် အပေါင်းလက္ခဏာပြခဲ့
  - ဇန်နဝါရီလ (၁၂)ရက်နေ့တွင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန်လက်ကားဈေးနှုန်းများ အနည်းငယ်ကျဆင်းခဲ့
  - အိန္ဒိယ၏ လယ်ယာကဏ္ဍပို့ကုန်တန်ဖိုး ဒေါ်လာ ၅၀ ဘီလီယံကျော်ရနိုင်ဖွယ်ရှိ

### အထွေထွေသတင်းများ

- သြစတြေးလျနိုင်ငံဆိုင်ရာ စီးပွားရေးသတင်းများ
- ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံဆိုင်ရာ စီးပွားရေးသတင်းများ
- တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ၊ ကူမင်းမြို့မှတင်ပြသော စီးပွားရေးဆိုင်ရာသတင်းများ

- တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ၊ နန်နင်းမြို့မှတင်ပြသော စီးပွားရေးဆိုင်ရာ သတင်းများ
- RCEP တွင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ပါဝင်မှုထက် တောင်ကိုရီးယား၏ ပါဝင်လာမှု အပေါ် ဂျပန်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်များကပိုမိုလိုလားကြောင်း စစ်တမ်းသုံး သပ်ချက်အရ သိရ
- ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင်ပြည်ပပို့ကုန်တင်ပို့မှု(၁၇%) တိုးတက်ခဲ့ခြင်း (ထိုင်းနိုင်ငံ)
- Bitcoin တန်ဖိုး ထက်ဝက်ခန့်ကျဆင်း (အမေရိကန်နိုင်ငံ)
- အိုမီခရွန်မျိုးကွဲ ဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်မှုများကြောင့် စားသောက်ကုန်ရောင်းချ၊ ဖြန့်ဖြူးမှု အကြပ်အတည်းနှင့် ရင်ဆိုင်နေရ (အမေရိကန်နိုင်ငံ)

ကြက်နှင့် ကြက်သားတို့အား ဈေးနှုန်းထိန်းချုပ်စာရင်းတွင် ထည့်သွင်းခြင်း (ထိုင်းနိုင်ငံ)

အစိုးရ၏ဈေးနှုန်းထိန်းချုပ်မှုစာရင်းတွင် ကြက်နှင့်ကြက်သားတို့အားထည့်သွင်းရန်နှင့် ကြက်မွေးမြူသူများ၊ သားသတ်ရုံများနှင့်အစာစက်ရုံများအတွက် ပိုမိုပြင်းထန်သောအရေးယူမှုများ ချမှတ် ဆောင်ရွက်သွားရန်အဆိုပြုချက်ကို အစိုးရအဖွဲ့က (၂၄-၁၂-၂၂)ရက်နေ့တွင် မီးစိမ်းပြခဲ့ ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

အစိုးရ၏ ဒုတိယပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ Rachada Dhnadirel က အစိုးရ၏ ဈေးနှုန်း ထိန်းချုပ်ရေးစာရင်းတွင်ကြက်နှင့် ကြက်သားတို့အားထည့်သွင်းရခြင်းမှာ အစားအသောက်ဈေးနှုန်း များမြင့်တက်လာခြင်းမှ ပြည်သူများ၏အခက်အခဲများကို သက်သာစေရန်ဖြစ်ကြောင်းပြောကြားခဲ့ ပါသည်။ ဈေးနှုန်းထိန်းချုပ်ရေးစာရင်းတွင် အဓိကအားဖြင့် အစားအစာများ၊ လူသုံးကုန်ပစ္စည်းများ၊ လယ်ယာထွက်ကုန်များ၊ ဓါတ်မြေဩဇာ၊ ပိုးသတ်ဆေး၊ တိရစ္ဆာန်အစာ၊ လယ်ထွန်စက်များ၊ စပါး၊ ရိတ်သိမ်းစက်များ၊ ဆောက်လုပ်ရေးလုပ်ငန်းသုံးပစ္စည်းများ၊ စက္ကူ၊ ရေနံနှင့် ဆေးဝါးများ အကျုံးဝင် ကြပါသည်။

ဈေးနှုန်းထိန်းချုပ်ရေး စာရင်းသွင်းထားသော အစားအစာများတွင် ကြက်သွန်ဖြူ၊ စပါး၊ ကြိတ်ခွဲပြီးဆန်၊ ပြောင်း၊ ကြက်ဥ၊ ပီလောပီနံ၊ ဂျုံမှုန့်၊ သကြား၊ ဝက်သားတို့ပါဝင်ကြပြီး ဈေးနှုန်း ထိန်းချုပ်ရေး စာရင်းသွင်းထားသောဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများတွင် အွန်လိုင်းပို့ဆောင်ရေး စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများ၊ လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးနှင့် ဆက်စပ်သောဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ၊ ဆေးဘက်ဆိုင်ရာ ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ ၊ အခြားကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုဆိုင်ရာဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများနှင့် ဝန်ဆောင်မှုပေးသည့်နေရာများတွင် ငွေပေးချေမှုဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ ပါဝင်ကြပါသည်။

ကြက်နှင့် ကြက်သားအပါအဝင် လက်ရှိအားဖြင့်အစိုးရ၏ ဈေးနှုန်းထိန်းချုပ်ရေးစာရင်း တွင်(၅၂)ခု ရှိကြောင်း၊ ၎င်းတို့အနက်(၄၇) ခုမှာထုတ်ကုန်ပစ္စည်းများဖြစ်ကြပြီး(၅) ခုမှာဝန်ဆောင်မှု လုပ်ငန်းများဖြစ်ကြကြောင်း သိရှိရပါသည်။

လူနေမှုကုန်ကျစရိတ်များ မြင့်တက်လာမှုကိုကူညီရန်အတွက် အစိုးရအဖွဲ့အနေဖြင့် စီးပွား ရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနမှ အဆိုပြုလာသည့် စားသုံးသူများအတွက် သက်သာ ချောင်ချိရေးအစီအမံများဆောင်ရွက်နိုင်ရန် ဗဟိုရန်ပုံငွေမှနေ၍ ဘတ်ငွေ(၁.၄၈) ဘီလီယံအား (၁၈.၁.၂၀၂၂) ရက်နေ့တွင် ခွင့်ပြုချထားပေးခဲ့ပြီးဖြစ်ပါသည်။

Ms. Rachada ၏အဆိုအရအစိုးရအဖွဲ့သည်(၂၄.၁.၂၀၂၂)ရက်နေ့တွင်ကြက်ကောင်ရေ (၁၀၀,၀၀၀)ကျော်မွေးမြူသည့်လုပ်ငန်းရှင်များနှင့် တစ်ရက်လျှင်ကြက်ကောင်ရေ(၄,၀၀၀) ကျော် သတ်သည့်ကြက်သတ်ရုံများအား အရေအတွက်၊ စတော့စာရင်း၊ လစဉ်အရောင်းကုန်ကျငွေတို့အား အစီရင်ခံတင်ပြဆောင်ရွက်သွားရန် ကိစ္စအားအတည်ပြုပေးခဲ့ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

ထို့အပြင် အစိုးရအဖွဲ့သည် ပြည်တွင်းအစာစက်ရုံ(၅၅)ရုံအား တင်းကြပ်သည့်အစီအမံ များဆောင်ရွက်သွားရန်အတည်ပြုပေးခဲ့ကြောင်း၊ ၎င်းတို့အနေဖြင့် အရောင်းကုန်ကျငွေ၊ ထုတ်လုပ်မှု ပမာဏနှင့် စတော့လက်ကျန်စာရင်းများကို အစီရင်ခံတင်ပြသွားရန်နှင့် ၎င်းတို့၏ထုတ်ကုန်များကို ဈေးနှုန်းမြှင့်တင်ခြင်းမပြုမီ ပြည်တွင်းကုန်သွယ်ရေးဦးစီးဌာန၏ အတည်ပြုချက်အားရယူ၍ ဆောင်ရွက်သွားရန်ဖြစ်ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

(၂၄.၁.၂၀၂၂) ရက်နေ့တွင်အစိုးရအဖွဲ့မှ ထုတ်ကုန်ပစ္စည်း(၄) ခုအတွက် ဈေးနှုန်းထိန်း ချုပ်မှုကို နောက်ထပ်တစ်နှစ်သက်တမ်းထပ်တိုးရန် ကိစ္စကိုလည်းအတည်ပြုပေးခဲ့ကြောင်း၊ ၎င်းတို့ မှာ နှာခေါင်းစည်းများ၊ နှာခေါင်းစည်းများပြုလုပ်ရန်လိုအပ်သော Synthetic fibres များ၊ တစ်ကိုယ် ရေသန့်ရှင်းရေးအတွက်ပါဝင်ပစ္စည်းအဖြစ်အရက်(alcohol)ကိုအသုံးပြုထားသော ထုတ်ကုန်များ၊ Waste paper နှင့် Recycle paper တို့ဖြစ်ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

ကုန်ပစ္စည်းများစွာ၏ ဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်လာခြင်းနှင့်အတူ အစိုးရအဖွဲ့အနေဖြင့် ဈေးနှုန်းများကိုထိန်းသိမ်းနိုင်ရန် အစီအမံများစွာကိုဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း Ms. Rachada၏ အဆိုအရသိရှိရပါသည်။ စီးပွားရေးနှင့်ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနအနေဖြင့် ထုတ်လုပ်သူ များ၊စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်များ၊နှင့်စားသောက်ကုန်များနှင့်ဆက်စပ်လျက်ရှိသော အဖွဲ့အစည်းများ အား ကြက်သားသာမကဘဲ ဟင်းခတ်ဆော့စ်များ၊ ခေါက်ဆွဲခြောက်များ၊ အချိုရည်များပါမကျန် ကုန်ပစ္စည်းများစွာတို့၏ ဈေးနှုန်းများကို ထိန်းသိမ်းနိုင်ရေး အတွက် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားရန် တောင်းဆိုခဲ့ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

Ms. Rachada ၏ အဆိုအရ ထိုင်းဝက်မွေးမြူသူများအသင်းအနေဖြင့် တရုတ်နှစ်သစ်ကူး ပွဲတော်ပြီးဆုံးသည်အထိ ဝက်သားတစ်ကီလိုဂရမ်လျှင် ဘတ်ငွေ(၁၁၀)နှုန်းဖြင့်မွေးမြူရေးခြံများ၏ ဈေးနှုန်းကိုထိန်းသိမ်းထားပေးရန်သဘောတူညီမှုရခဲ့ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

Bangkok Post  
လွင်မျိုးဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊  
ဗန်ကောက်

**ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံရှိ သီးနှံဈေးကွက်တွင် ပြောင်းစေ့ဈေးနှုန်းများ တက်ရိပ်ပြလျက်ရှိ**

ဇန်နဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏သီးနှံဈေးကွက်၌ ပြောင်းစေ့ဈေးနှုန်းများ အနည်းငယ်မြင့်တက်ခဲ့ပြီး စတော့ဈေးကွက်စတင်ဖွင့်လှစ်ချိန်တွင် ၆၀ ကီလိုဂရမ် အလေးချိန်ရှိသည့် ပြောင်း ၁ အိတ်တန်ဖိုးသည် ဟဲရာ ၁၀၀.၀၀ ဈေးနှုန်းဖြင့် အရောင်းအဝယ်ဖြစ်ခဲ့သည်။ သီးနှံကြိုပြိုင် ရောင်းဝယ်မှုတွင် မတ်လအတွက် ပြောင်း ၁ အိတ်ဈေးနှုန်းသည် ဟဲရာ ၁၀၀.၀၉ ဖြင့်လည်းကောင်း၊ မေလအတွက် ပြောင်း ၁ အိတ်ဈေးနှုန်းသည် ၉၇.၈၁ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ ဇူလိုင်လအတွက် ပြောင်း ၁ အိတ်တန်ဖိုးသည် ၉၀.၆၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ စက်တင်ဘာလအတွက် ပြောင်း ၁ အိတ်တန်ဖိုးသည် ၉၀.၀၂ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း ဈေးနှုန်းများအသီးသီးဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည်။

ဈေးကွက်အတွင်းသို့ ပြောင်းစေ့များဝင်ရောက်မှုလျော့နည်းလျက်ရှိနေသဖြင့် အမြင့်ဈေး ဖြစ်သည့် ပြောင်းစေ့ ၁ အိတ်လျင် ၁၀၆.၀၀ ဟဲရာဈေးနှုန်းဖြင့် ဆက်လက်တည်ရှိနေနိုင်ကြောင်း၊ ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံတွင် ပြောင်းအများဆုံးစိုက်ပျိုးထွက်ရှိသည့် Rio Grande do Sul ပြည်နယ်တွင် အမြင့်ဈေးဖြစ်သည့် ပြောင်း ၁ အိတ်တန်ဖိုး ၁၀၆.၀၀ ဟဲရာဖြင့် ဈေးနှုန်းဖြစ်ပေါ်ခဲ့သော်လည်း ရောင်းချမည့်သူ မရှိခဲ့ကြောင်း၊ safrinha ဈေးကွက်တွင် B3 အမျိုးအစား ပြောင်း ၁ အိတ်တန်ဖိုး သည် ဟဲရာ ၉၀.၀၀ ဖြင့် ရောင်းဝယ်နေချိန်တွင် Rio Grande do Sul ဈေးကွက်တွင် ဟဲရာ ၁၀၀.၀၀ ဈေးနှုန်းဖြစ်ပေါ်ခဲ့ကြောင်း ဈေးကွက်သုတေသနပညာရှင် Vlamir Brandalitze က ပြောကြားခဲ့ သည်။

အမေရိကန်နိုင်ငံရှိ ချီကာဂိုစတော့ဈေးကွက်(Chicago Stock Exchange - CBOT) တွင်မူ ယခင်အပတ်က ပြောင်းစေ့ဈေးနှုန်းများဆက်တိုက်မြင့်တက်ခဲ့သော်လည်း ဇန်နဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့ သီးနှံဈေးကွက်စတင်ဖွင့်လှစ်ချိန်၌ ပြောင်းဈေးနှုန်းများ အနည်းငယ်ပြန်လည်ကျဆင်းခဲ့သည်။ စတော့ဈေးကွက်အတွင်း ကြိုပြိုင်ရောင်းဝယ်မှုတွင် မတ်လအတွက် ပြောင်း ၁ စည်တန်ဖိုးသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၆.၁၃ ဒေါ်လာဖြင့်လည်းကောင်း၊ မေလအတွက် ပြောင်း ၁ စည်တန်ဖိုးသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၆.၁၁ ဒေါ်လာဖြင့်လည်းကောင်း၊ ဇူလိုင်လအတွက် ပြောင်း ၁ စည် တန်ဖိုးသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၆.၀၅ ဒေါ်လာဖြင့်လည်းကောင်း၊ စက်တင်ဘာလအတွက် ပြောင်း ၁ စည်တန်ဖိုး သည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၅.၇၆ ဒေါ်လာတို့ဖြင့် အသီးသီး ဈေးနှုန်းများဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည်။

သတင်းရင်းမြစ် -noticiasagricolas.com.br  
ထွန်းအောင်ဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ဘရာဇီးလ်

ဒေါ်လာငွေတန်ဖိုးကျဆင်းနေချိန်တွင် ချီကာဂိုစတော့ဈေးကွက်တွင်  
သီးနှံဈေးနှုန်းများမြင့်တက်ခဲ့ (ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ)

ဇန်နဝါရီလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာငွေတန်ဖိုး အနည်းငယ်ကျဆင်းခဲ့သော်လည်း ချီကာဂိုဈေးကွက်၌ ပဲပုတ်စေ့ဈေးနှုန်းများမြင့်တက်နေသဖြင့် ဘရာဇီးလ်သီးနှံဈေးကွက်အချို့တွင် ပဲပုတ်စေ့ဈေးနှုန်းများ အနည်းငယ်မြင့်တက်ခဲ့သည်။ ၆၀ ကီလိုဂရမ်အလေးချိန်ရှိသည့် ပဲပုတ်စေ့ ၁ အိတ်ဈေးနှုန်းသည် Passo Fundo (RS)ဈေးကွက်တွင် ၁၈၇.၅၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ Mission Region ဈေးကွက်တွင် ၁၈၆.၅၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ Port of Rio Grande ဈေးကွက်တွင် ၁၈၈.၀၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ Rondonópolis (MT) ဈေးကွက်တွင် ၁၆၄.၀၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ Dourados (MS)ဈေးကွက်တွင် ၁၆၇.၀၀ ဟဲရာဖြင့်လည်း အသီးသီးဈေးနှုန်းများ တည်ငြိမ်ခဲ့ပြီးကောင်း၊ Cascavel (PR) ဈေးကွက်တွင် ၁၇၄.၅၀ ဟဲရာမှ ၁၇၇.၀၀ ဟဲရာသို့လည်းကောင်း၊ Port of Paranaguá (PR) ဈေးကွက်တွင် ၁၈၀.၀၀ ဟဲရာမှ ၁၈၂.၀၀ ဟဲရာသို့လည်းကောင်း၊ Rio Verde (GO) ဈေးကွက်တွင် ၁၆၅.၀၀ ဟဲရာမှ ၁၆၆.၀၀ ဟဲရာသို့လည်းကောင်း အသီးသီးဈေးနှုန်းများ အနည်းငယ်မြင့်တက်ခဲ့သည်။

ဈေးကွက်ဝယ်လိုအားရှိခဲ့သဖြင့် ဇန်နဝါရီလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် အမေရိကန်နိုင်ငံ၊ ချီကာဂိုစတော့ဈေးကွက်(Chicago Commodity Exchange - CBOT)၌ ပဲပုတ်စေ့ကြိုပွိုင့်ဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်ခဲ့သည်။ ပဲပုတ်စေ့ကြိုပွိုင့်ဈေးကွက်တွင် မတ်လအတွက် ပဲပုတ်စေ့ ၁ စည်တန်ဖိုးသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၄.၀၇ ဒေါ်လာဖြင့်လည်းကောင်း၊ မေလအတွက် ပဲပုတ်စေ့ ၁ စည်တန်ဖိုးသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၄.၁၆ ဒေါ်လာဖြင့်လည်းကောင်း ရောင်းဝယ်ခဲ့ကြသည်။ ပဲပုတ်စေ့ထွက်ကုန်ဈေးကွက်တွင် မတ်လအတွက်ပဲပုတ်စေ့အခွံ ၁ တန်လျှင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃၉၂.၀၀ ဒေါ်လာဖြင့်လည်းကောင်း၊ မတ်လအတွက်ပဲပုတ်ဆီ ၁ ပေါင်လျှင် ၆၂.၅၁ ဆင့်ဖြင့်လည်းကောင်း အရောင်းအဝယ်များ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည်။

နိုင်ငံခြားငွေရောင်းဝယ်မှုဈေးကွက်တွင် အမေရိကန် ၁ ဒေါ်လာတန်ဖိုးသည် ၅.၄၃၄၀ ဟဲရာဈေးနှုန်းဖြင့် အရောင်းအဝယ် ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ကြောင်း သတင်းတွင်ဖော်ပြထားသည်။

သတင်းရင်းမြစ် -noticiasagricolas.com.br

ထွန်းအောင်ဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ဘရာဇီးလ်

**ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပမာဏ ၃ ဆအထိမြင့်တက်နိုင် (ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ)**

ထောင်လိုက်နည်းစနစ်ကိုအသုံးပြုသည့် စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုသည် ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃.၁ ဘီလီယံ ရှိနေရာမှ ၂၀၂၆ ခုနှစ်တွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၉.၇ ဘီလီယံတန်ဖိုးအထိ တိုးတက်လာနိုင်ကြောင်း စီးပွားရေးအကြံပေးကုမ္ပဏီဖြစ်သည့် MarketandMarkets ၏ သုတေသနတွေ့ရှိချက်များအား ထုတ်ပြန်ရာတွင် ဖော်ပြထားသည်။ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင် ကိုဗစ်-၁၉ ကပ်ရောဂါဖြစ်ပွားမှုမြင့်မား ခဲ့ခြင်းကြောင့် စတင်လုပ်ကိုင်မည့်လုပ်ငန်းများနှင့် သယ်ယူပို့ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများတွင် လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုများ ကျဆင်းခဲ့သော်လည်း ၂၀၂၁ ခုနှစ် ကုန်ဆုံးချိန်တွင် လုပ်ငန်းများပြန်လည်ဦးမော့လာခဲ့ကြောင်း သတင်းတွင်ဖော်ပြထားသည်။

ကျန်းမာရေးနှင့်ညီညွတ်သည့် အစားအသောက်များ စားသောက်နိုင်ရေးနှင့်ပတ်သက်၍ အသိပညာဗဟုသုတများတိုးတက်လာသည်နှင့်အမျှ ထောင်လိုက်နည်းစနစ်များဖြင့် စိုက်ပျိုးမွေးမြူထုတ်လုပ်ထားသောအစားအသောက်များကို ဈေးကွက်များမှရွေးခြယ်ဝယ်ယူမှုများ သိသိသာသာတိုးမြှင့်လာခဲ့ကြောင်း သုတေသနတွေ့ရှိချက်များတွင် ဖော်ပြထားသည်။

ထောင်လိုက် စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးနည်းစနစ်များဖြစ်သည့် ကြားခံပစ္စည်းတစ်မျိုးမျိုးကို အသုံးပြု၍ ရေပေါ်တွင်စိုက်ပျိုးခြင်း(Hydroponics)နှင့် စင်ပေါ်တင်၍စိုက်ပျိုးခြင်း(Aeroponics) နည်းစနစ်တို့ဖြင့် စိုက်ပျိုးမွေးမြူရာတွင် ကွန်တိန်နာများနှင့်အဆောက်အဦများကို အသုံးပြုလာကြကြောင်း ဖော်ပြထားသည်။ လတ်တလောကာလတွင် တွင်ကျယ်စွာအသုံးပြုမှုမရှိသေးသော်လည်း ထောင်လိုက်နည်းစနစ်ဖြင့် မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများကို စတင်လုပ်ကိုင်လာကြကြောင်း၊ ကမ္ဘာ့အမြင့်ဆုံးထောင်လိုက်မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းကို တရုတ်နိုင်ငံ၊ ဟူဘေးပြည်နယ်တွင် ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလကစတင်ဖွင့်လှစ်ခဲ့ပြီး ဝက်မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများ လုပ်ကိုင်လျက်ရှိကြောင်း၊ အဆိုပါ မွေးမြူရေးအဆောက်အဦသည် ၂၆ ထပ်မြင့်မားကြောင်း သတင်းတွင်ဖော်ပြထားသည်။

**ကြားခံပစ္စည်းအသုံးပြု၍ ရေပေါ်တွင်စိုက်ပျိုးခြင်းနှင့် စင်များဖြင့်စိုက်ပျိုးခြင်း**

ကြားခံပစ္စည်းအသုံးပြု၍ ရေပေါ်တွင်စိုက်ပျိုးသည့်နည်းစနစ်ကို နိုင်ငံများတွင် စီးပွားဖြစ် စတင်လုပ်ကိုင်လာကြကြောင်း၊ ၎င်းနည်းစနစ်ကိုအသုံးပြု၍စိုက်ပျိုးခြင်းသည် အခြားနည်းစနစ်များကိုအသုံးပြုခြင်းထက် လုပ်ငန်းစတင်ရန်လွယ်ကူခြင်း၊ ကုန်ကျစရိတ်သက်သာခြင်း၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပြုလုပ်ရာတွင် စီးပွားရေးအကျိုးအမြတ်ရရှိမှုပိုမိုမြင့်မားခြင်း စသည့်အကျိုးကျေးဇူးများရရှိကြောင်း၊

တူညီသည့်အဆောက်အဦတစ်ခုအတွင်းတွင် ရေပေါ်စိုက်ပျိုးသည့် နည်းစနစ်(hydroponic)နှင့် စင်အသုံးပြုစိုက်ပျိုးသည့်နည်းစနစ်(aeroponic) တို့ကို နှိုင်းယှဉ်လေ့လာခဲ့ရာတွင် စင်အသုံးပြု သည့်နည်းစနစ်က ကနဦးရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပမာဏ ပိုမိုမြင့်မားကြောင်း သုတေသနတွေ့ရှိချက်တွင် ဖော်ပြထားသည်။

ထို့အပြင် စိုက်ပျိုးရေးတွင်ရေပေါ်နည်းစနစ်ကိုအသုံးပြုခြင်းသည် ရေအရင်းအမြစ်သုံးစွဲမှုနှင့် ရေအလေအလွင့်ဖြစ်မှုတို့တွင် သိသိသာသာလျှော့ကျကြောင်း သုတေသနပညာရှင်များက ပြောကြား ခဲ့သည်။ ရေပေါ်စိုက်ပျိုးနည်းစနစ်အား သုတေသနပြုလုပ်ရာတွင် ပျိုးပင်များသို့အဟာရဓာတ် ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်ပေးရာတွင် ထိရောက်စွာထိန်းချုပ်လုပ်ဆောင်နိုင်သည့်အပြင် အပင်ကြီးထွားမှု နှင့် အပင်အရွယ်အစားဖြစ်ပေါ်မှုတို့အပေါ်တွင်လည်း ကောင်းစွာထိန်းချုပ်နိုင်ကြောင်း၊ ထို့အပြင် ပျိုးပင်အားရေနှင့်အဟာရဖြတ်တောက်ထားချိန်တွင် ရေပေါ်နည်းစနစ်သည် စင်ဖြင့်စိုက်ပျိုးသည့် နည်းစနစ်ထက် ကြားခံပစ္စည်းများက ရေနှင့်အဟာရများကိုဆက်လက်ထောက်ပံ့ ပေးထားနိုင်သဖြင့် အပင်ကိုရက်ပိုမိုကြာရှည်စွာရှင်သန်နိုင်ကြောင်း သုတေသနတွေ့ရှိချက်စာစောင်တွင် ဖော်ပြထား သည်။

အဆောက်အဦများအသုံးပြု၍ ထောင်လိုက်စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများ လုပ်ကိုင်မှုသည် ကွန်တိန်နာအသုံးပြုခြင်းထက် ၁ စတုရန်းမီတာအပေါ်တွင် ရရှိသည့်စီးပွားရေးအကျိုးအမြတ်ပိုမို မြင့်မားကြောင်း၊ မြေနေရာကန့်သတ်ချက်ရှိသည့်နိုင်ငံအချို့တွင် တစ်နိုင်တစ်ပိုင်စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေး အတွက်သာ ကွန်တိန်နာများကိုအသုံးပြုကြကြောင်း၊ ကွန်တိန်နာအသုံးပြုခြင်းသည် စီးပွားဖြစ် ထုတ်လုပ်နိုင်မှုနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကုန်ကျစရိတ်တို့တွင် ကန့်သတ်ချက်များရှိကြောင်း၊ သို့ရာတွင် အသုံးပြုရလွယ်ကူခြင်းနှင့် နေရာရွှေ့ပြောင်းရလွယ်ကူမှုတို့ကြောင့် ကွန်တိန်နာအသုံးပြု၍ စိုက်ပျိုး မွေးမြူမှုများပိုမိုတွင်ကျယ်လာကြောင်း MarketsandMarkets ၏ သုတေသနတွေ့ရှိချက်များတွင် ဖော်ပြထားသည်။

အာရှပစိဖိတ်ဒေသ၌ ထောင်လိုက်စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသည့် ကုမ္ပဏီများ ပိုမိုတိုးတက်များပြားလာလျက်ရှိနေကြောင်း၊ လူဦးရေထူထပ်သည့်ဟောင်ကောင်တွင် ပြည်တွင်းထုတ်လုပ်မှုနှင့် မလုံလောက်သဖြင့် စိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန်များကို ပြည်ပမှအဓိကတင်သွင်း နေကြောင်း၊ ထို့ကြောင့် စင်ကာပူစိုက်ပျိုးရေးနည်းပညာကုမ္ပဏီဖြစ်သည့် Sustenir Agriculture သည် ဟောင်ကောင်ရှိ Tuen Mun တွင် စတုရန်းပေ ၃၀,၀၀၀ ကျယ်ဝန်းသည့် ထောင်လိုက်စိုက်ပျိုး



ရေးလုပ်ငန်းကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလတွင် စတင်လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း လေ့လာ တွေ့ရှိချက်များတွင် ဖော်ပြထားသည်။ ထို့အပြင် စင်္ကာပူနိုင်ငံသည်လည်း ပြည်ပမှတင်သွင်းသည့် လယ်ယာထွက်ကုန်များအပေါ် မှီခိုမှုလျှော့ချနိုင်ရန်နှင့် သယ်ယူပို့ဆောင်မှုကြောင့်ဖြစ်ပေါ်သည့် လေလွင့်ပျက်ဆီးဆုံးရှုံးမှုများကို လျှော့ချနိုင်ရန်အတွက် ထောင်လိုက်စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်း များတွင် ပိုမိုရင်းနှီးမြှုပ်နှံနိုင်ရန် စီမံဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း သုတေသနတွေ့ရှိချက်များတွင် ဖော်ပြထားသည်။

သတင်းရင်းမြစ် - canalrural.com.br

ထွန်းအောင်ဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ဘရာဇီးလ်

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ကုန်သွယ်မှု၌ ဆန်ကဏ္ဍတွင် အပေါင်းလက္ခဏာပြခဲ့

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ကုန်သွယ်မှု၌ ဆန်ကဏ္ဍတွင် ကုန်သွယ်မှုပိုငွေများရရှိ ခဲ့ကြောင်း ဇန်နဝါရီလ ၂၀ ရက်နေ့တွင်ထုတ်ပြန်သည့် ဘရာဇီးလ်ဆန်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း (Brazilian Association of the Rice Industry - Abiarroz) ၏သတင်းတွင် ဖော်ပြထားသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံမှ ဆန်ပို့ကုန်တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃၆၃.၂ သန်း ရှိခဲ့ပြီး ဆန်သွင်းကုန် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃၁၆.၈ သန်းအားတင်သွင်းခဲ့သဖြင့် ကုန်သွယ်မှုပိုငွေ အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၄၆.၄ သန်းရရှိခဲ့ကြောင်း၊ ဆန်တင်ပို့မှုပမာဏစုစုပေါင်း တန်ချိန် ၁.၁၅၃ သန်းရှိခဲ့ပြီး ဆန် တန်ချိန် ၁ သန်းအား ပြည်ပနိုင်ငံများမှတင်သွင်းခဲ့သဖြင့် ကုန်သွယ်မှုတွင် ဆန်တန်ချိန် ၁၄၉,၀၀၀ တန် အား အသာစီးရခဲ့ကြောင်း အသင်းကပြောကြားခဲ့သည်။

သို့ရာတွင် အဆိုပါပမာဏသည် ကိုဗစ်-၁၉ ကပ်ရောဂါ ကူးစက်မှုမြင့်မားနေချိန်တွင် ကမ္ဘာ့ ဆန်ဝယ်လိုအားများမြင့်တက်ခဲ့သည့် ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်ကာလကတင်ပို့ခဲ့သော ဆန်တန်ချိန် ၁.၈၁၃ သန်း အောက်သို့ လျှော့ကျခဲ့ကြောင်း ဆန်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်းက ပြောကြားခဲ့သည်။

အမေရိကန်ဒေါ်လာတန်ဖိုးမြင့်တက်မှုကြောင့် ၂၀၂၁ ခုနှစ်၌ ဆန်ပို့ကုန်ဝင်ငွေတွင် တိုးတက် ရရှိခဲ့သော်လည်း တင်ပို့မှုပမာဏသည် ၂၀၁၉ ခုနှစ်က တင်ပို့ခဲ့သည့်ပမာဏအောက် ၂၀ ရာခိုင်နှုန်း

နှင့် ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်ကတင်ပို့ခဲ့သည့်ပမာဏအောက် ၃၆ ရာခိုင်နှုန်း အသီးသီးလျှော့နည်းခဲ့ကြောင်း ဆန်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်းမှ ပို့ကုန်မန်နေဂျာ Carolina Telles Matos က ပြောကြားခဲ့သည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ် ဆန်တင်ပို့မှုတွင် ကွန်တိန်နာရရှိမှုအခက်အခဲများ အဓိကကြုံတွေ့ခဲ့ရကြောင်း၊ ထို့ကြောင့် ဆန်တင်ပို့မှုအဆင်ပြေစေရေးအတွက် ဆန်အလေးချိန် ၂,၀၀၀ ကီလိုဂရမ် ဝင်ဆန့်သည့် ပလပ်စတစ်အိတ်ကြီးများကို တီထွင်ဆန်းသစ်အသုံးပြု၍ ပြည်ပသို့ဆန်တင်ပို့နိုင်ခဲ့သဖြင့် ကွန်တိန်နာ အခက်အခဲဖြစ်ပေါ်မှုကို ကျော်လွှားနိုင်ခဲ့ကြောင်း၊ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံများတွင် ကွန်တိန်နာအခက်အခဲ ဖြစ်ပေါ်မှုသည် ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇွန်လအထိ ဆက်လက်ဖြစ်ပေါ်နေနိုင်ကြောင်း Carolina က ပြောကြားခဲ့သည်။

၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် အမေရိကန်ငွေကြေးတန်ဖိုးခိုင်မာမှုရှိနေနိုင်ပြီး ကမ္ဘာ့ဆန်ဈေးကွက်လည်း ဆက်လက်ကောင်းမွန်နိုင်ကြောင်း၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံမှပီရူးနိုင်ငံသို့ ဆန်အများဆုံး တင်ပို့ခဲ့ပြီး ဗင်နီးဇွဲလားနိုင်ငံသို့ ဒုတိယအများဆုံးတင်ပို့ခဲ့ကြောင်း၊ ထို့အပြင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ ဆန်ပို့ကုန်ဈေးကွက်များဖြစ်သည့် ဟော်လန်၊ ဆီနီဂေါ၊ ဂမ်ဘီယာ၊ ကျူးဘား၊ ကော်စတာရီကာ၊ အမေရိကန်၊ ဆီယာလီယွန်၊ နီကာရာဂွေးနှင့် မက္ကဆီကိုနိုင်ငံတို့သို့လည်း ဆန်များတင်ပို့ခဲ့ကြောင်း ဆန်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း(Abiarroz)က ပြောကြားခဲ့သည်။

သတင်းရင်းမြစ် - canalrural.com.br  
ထွန်းအောင်ဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ဘရာဇီးလ်

**ဇန်နဝါရီလ (၁၂)ရက်နေ့တွင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန် လက်ကားဈေးနှုန်းများ အနည်းငယ်ကျဆင်းခဲ့**

ဇန်နဝါရီလ (၁၂) ရက်နေ့တွင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန်များ လက်ကား ရောင်းချသည့် ဈေးနှုန်းအညွှန်းကိန်းမှာ (၁၂၇.၇၃)သို့ ကျဆင်းသွားကာ ယခင်နေ့ကထက် (၀.၁၉) ကျဆင်းခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း တရုတ်လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးနှင့် ကျေးလက်ရေးရာဝန်ကြီးဌာန၏ ထုတ်ပြန်ချက်အရ သိရပါသည်။

အထူးသဖြင့် ဝက်သားလက်ကားဈေးနှုန်းမှာ တစ်ကီလိုလျှင် ယွမ်ငွေ (၂၂.၁၃)သို့ (၀.၃) ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းခဲ့ခြင်းနှင့် ကြက်ဥဈေးနှုန်းမှာ တစ်ကီလိုလျှင် ယွမ်ငွေ (၉.၈၄) သို့ ကျဆင်းခဲ့ခြင်းတို့ကြောင့် ၎င်းအညွှန်းကိန်းကျဆင်းခဲ့ခြင်း ဖြစ်ပါသည်။

သို့ရာတွင် အဓိကဟင်းသီးဟင်းရွက် (၂၈)မျိုး၏ ပျမ်းမျှလက်ကားဈေးအညွှန်းကိန်း မှာ (၀.၂) ရာခိုင်နှုန်းမြင့်တက်ခဲ့ပြီး၊ အဓိကသစ်သီးဝလံ (၆)မျိုး၏ ပျမ်းမျှလက်ကားဈေး အညွှန်းကိန်းမှာ (၁.၁) ရာခိုင်နှုန်းမြင့်တက်ခဲ့ပါသည်။

အဆိုပါလက်ကားဈေးနှုန်းအညွှန်းကိန်းမှာ တရုတ်နိုင်ငံတစ်ဝှမ်းရှိ လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေး လက်ကားဈေးကြီး (၂၀၀)ခန့်မှ ရရှိသည့် အချက်အလက်များအပေါ်အခြေခံ၍ စုပေါင်းတွက်ချက် ထားခြင်းဖြစ်ကာ၊ ဟင်းသီးဟင်းရွက်၊ သစ်သီးဝလံ၊ ရေထွက်ကုန်၊ အသား၊ ကောက်ပဲသီးနှံနှင့် စား သုံးဆီများအပါအဝင်ကုန်စည်များ၏ ပျမ်းမျှဈေးနှုန်းများကို ထင်ဟပ်စေသည့် အညွှန်းကိန်းဖြစ် ကြောင်း သတင်းရရှိပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ Xinhua  
ဒေါက်တာရွှေစင်ကို၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊  
နန်နင်း

**အိန္ဒိယ၏ လယ်ယာကဏ္ဍပို့ကုန်တန်ဖိုး ဒေါ်လာ ၅၀ ဘီလီယံကျော် ရနိုင်ဖွယ်ရှိ**

အိန္ဒိယနိုင်ငံ၌ လက်ရှိ ၂၀၂၁-၂၂ ဘဏ္ဍာရေးနှစ်အတွင်း ဧပြီလမှ နိုဝင်ဘာလအထိ စိုက်ပျိုး မွေးမြူရေး ထုတ်ကုန်များအား ပြည်ပသို့တင်ပို့မှုမှာ ယခင်နှစ်ကာလတူထက် ၂၃.၂၁% တိုးတက် လျက် တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃၁.၀၅ ဘီလီယံ ရရှိထားပြီးဖြစ်ရာ ဘဏ္ဍာနှစ်ကုန်ဆုံးချိန်၌ ဒေါ်လာ ၅၀ ဘီလီယံအထိ ရရှိနိုင်ဖွယ်ရှိကြောင်း အိန္ဒိယအစိုးရက ၂၀-၁-၂၀၂၂ နေ့တွင် ခန့်မှန်း ချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့ပါသည်။

အိန္ဒိယ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးနှင့် စက်မှုဝန်ကြီးဌာန အနေဖြင့် COVID-19 ကပ်ရောဂါ ကာလအတွင်း အရည်အသွေးဆိုင်ရာ အသိအမှတ်ပြုမှုနှင့် သက်သေခံလက်မှတ်ထုတ်ပေးမှု ဆောင် ရွက်သည့်လုပ်ငန်းများ၏ သက်တမ်းကာလကို တိုးမြှင့်ပေးခြင်း၊ ပြဿနာအခက်အခဲများအား ဖြေ ရှင်းရန် ထိန်းချုပ်ရေးဌာနများ တည်ထောင်ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ပို့ကုန်များအတွက် အင်တာနက် အွန်လိုင်းစနစ်ဖြင့် ထောက်ခံချက်များထုတ်ပေးခြင်း၊ ကုန်သွယ်မှုလွယ်ကူချောမွေ့စေရေး ဓာတ်ခွဲ

စမ်းသပ်ခန်းများ တိုးချဲ့ဖွင့်လှစ်ခြင်း စသည်တို့အပါအဝင် လုပ်ငန်းအဆင့်များစွာကို လုပ်ဆောင်ခဲ့ခြင်းက လယ်ယာကဏ္ဍပို့ကုန် အရှိန်အဟုန်မြှင့်တင်မှုကို အထောက်အကူပြုလျက် ကမ္ဘာ့ဈေးကွက် လိုအပ်ချက်ကို ဖြည့်ဆည်းနိုင်ခဲ့ကြောင်း၊ လက်ရှိတိုးတက်မှုနှုန်းထားအရ ယခင်ဘဏ္ဍာနှစ်၌ ရရှိခဲ့သော လယ်ယာကဏ္ဍပို့ကုန်တန်ဖိုး ဒေါ်လာ ၄၁.၂၅ ဘီလီယံထက် ပိုမိုလျက် ပထမဦးဆုံးအကြိမ်အဖြစ် ၅၀ ဘီလီယံကျော် ရရှိနိုင်မည်ဟု ခန့်မှန်းရကြောင်း၊ ယခုနှစ်တွင် ဆန်တင်ပို့မှုကို တန်ချိန် ၂၁ သန်းမှ ၂၂ သန်းအထိ ဆောင်ရွက်နိုင်ဖွယ်ရှိကြောင်း၊ ဘာစမာတီမဟုတ်သောဆန် (တိုးတက်မှု ၄၆%)၊ ဂျုံ (၄၂%)၊ သကြား (၆၂%) နှင့် အခြားနှံစားသီးနှံ (၇၉%) တို့ကို စံချိန်တင် တင်ပို့ထားပြီးဖြစ်ကြောင်း၊ ရေထွက်ပို့ကုန်သည်လည်း ဒေါ်လာ ၈ ဘီလီယံအထိ ပထမဆုံးအကြိမ် တင်ပို့နိုင်ဖွယ်ရှိကြောင်း၊ အလားတူ ဟင်းခတ်အမွှေးအကြိုင် တင်ပို့မှုမှာလည်း ဒေါ်လာ ၄.၈ ဘီလီယံ တန်ဖိုးဝန်းကျင်ဖြင့် စံချိန်တင်ရရှိနိုင်ရန် ခန့်မှန်းထားကြောင်း၊ ကုန်ထုတ်သွင်းအားစုအပိုင်း၌ အခက်အခဲများ ကြီးမားစွာရှိနေသော်လည်း အိန္ဒိယ၏ ကော်ဖီပို့ကုန်လုပ်ငန်းမှာ တိုးတက်မှု ၃၅% ခန့်ဖြင့် အခြေအနေကောင်းမွန်လျက်ရှိကြောင်း ဖော်ပြပါသည်။

Source: India’s agri exports to touch highest level of \$50 billion in FY22, says govt, 20-1-2022, The Hindu Business Line

နေအေးလွင်၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
နယူးဒေလီ

ဩစတြေးလျနိုင်ငံဆိုင်ရာ စီးပွားရေးသတင်းများ

ကမ္ဘာ့ပထမဆုံး ဟိုက်ဒရိုဂျင်တင်သင်္ဘောသည် ဂျပန်နိုင်ငံသို့ လောင်စာဆီရင်းမြစ် တင်ပို့နိုင်မှု အလားအလာကို စမ်းသပ်ရန် ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၊ ဗစ်တိုးရီးယားပြည်နယ်သို့ ရောက်ရှိခဲ့ခြင်း

ဩစတြေးလျနှင့်ဂျပန်ကြားဟိုက်ဒရိုဂျင် တင်ပို့ရောင်းချမှုဈေးကွက်၏ ရှင်သန်နိုင်စွမ်းကို စမ်းသပ်ရန် ပရောဂျက်တစ်ခုအဖြစ် ကမ္ဘာ့ပထမဆုံး ဟိုက်ဒရိုဂျင်အရည် သယ်ဆောင်သည့်သင်္ဘောသည် ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၊ ဗစ်တိုးရီးယားပြည်နယ်သို့ ရောက်ရှိလာပြီဖြစ်သည်။ Suiso Frontier သင်္ဘောသည် မဲလ်ဘုန်းမြို့အရှေ့ဘက်ရှိ Hastings ဆိပ်ကမ်းတွင် ၂၀-၁-၂၀၂၂ ရက်နေ့က ဆိုက်ကပ်ခဲ့ပြီး၊ Hydrogen Energy Supply Chain (HESC) ပရောဂျက်၏ တစ်စိတ်တစ်ပိုင်းအရ ထုတ်လုပ်သောဟိုက်ဒရိုဂျင်ကို ဂျပန်နိုင်ငံသို့ ပြန်လည်ပို့ဆောင်မည်ဖြစ်သည်။

HESC ရှေ့ပြေးပရောဂျက်သည် Latrobe တောင်ကြားရှိ Loy Yang အညိုရောင် ကျောက်မီးသွေးတွင်းတွင် တူးဖော်ရရှိသည့် ကျောက်မီးသွေးကိုအသုံးပြု၍ ဟိုက်ဒရိုဂျင်ဖန်တီးနိုင်မှု ရှိ- မရှိကို စမ်းသပ်လျက်ရှိပြီး၊ သုံးစွဲရန်အတွက် ဂျပန်နိုင်ငံသို့ တင်ပို့မည်ဖြစ်သည်။ အဆိုပါ သတ္တုတွင်းသည် ယမန်နှစ်က ယင်း၏ပထမဆုံးသော ဟိုက်ဒရိုဂျင်ကို စတင်ထုတ်လုပ်ခဲ့သည်။ အဆိုပါ စီမံကိန်းကို ဩစတြေးလျနှင့်ဂျပန် ကုမ္ပဏီများဖြစ်သည့် Kawasaki အကြီးစားထုတ်လုပ်မှု၊ ဂျပန်စွမ်းအင် ကုမ္ပဏီကြီးဖြစ်သည့် J-Power နှင့် AGL တို့ ပူးပေါင်း၍ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိခြင်းဖြစ်သည်။ ဟိုက်ဒရိုဂျင်ကိုမတင်ပို့မီအရည်မှဓာတ်ငွေ့ပုံစံအဖြစ် ပို့ဆောင်မည်ဖြစ် ကြောင်းသိရှိရသည်။ အဆိုပါစီမံကိန်းသည် ဗစ်တိုးရီးယားနှင့် ဗဟိုအစိုးရများထံမှ ဒေါ်လာ သန်း ၁၀၀ လက်ခံရရှိခဲ့သည်။

စုစုပေါင်း အကြမ်းဖျဉ်း တန်ချိန် ၈၀၀၀ ရှိသော Suiso Frontier သည် ဂျပန်နိုင်ငံ၊ ကိုဘေးမြို့သို့ ဟိုက်ဒရိုဂျင်အရည်များပို့ဆောင်ရန် နှစ်ပတ်ကြာမြင့်မည်ဖြစ်သည်။ ယင်း၏ အဓိကအင်ဂျင်မာ ၁,၂၅၀ ကုဗမီတာဝင်ဆံ့သည့် သိုလှောင်ကန်ပါရှိပြီး၊ ဓာတ်ငွေ့အခြေအနေတွင် ယင်းမူလထုထည်၏ ၀.၁၂၅ % ရှိ ဟိုက်ဒရိုဂျင်အရည်ကို သယ်ဆောင်နိုင်စွမ်းရှိသည်။

ဟိုက်ဒရိုဂျင်သည် အသုံးပြုသောအခါတွင် လောင်ကျွမ်းရာတွင် သန့်ရှင်းမှုရှိသောကြောင့် အနာဂတ်၏ စွမ်းအင်ရင်းမြစ်တစ်ခုအဖြစ် ရှုမြင်နေကြပြီဖြစ်သည်။ အစိမ်းရောင်ဟိုက်ဒရိုဂျင် (ပြန်လည်ပြည့်ဖြိုးမြဲစွမ်းအင်မှ ထုတ်လုပ်သည်) နှင့် အညိုရောင်ဟိုက်ဒရိုဂျင် (အညိုရောင်ကျောက်မီးသွေးမှ ထုတ်လုပ်သည်) အပါအဝင် ၎င်းကို ထုတ်လုပ်ပုံပေါ်မူတည်၍ အရောင်ကုဒ်စနစ်ဖြင့်ခွဲခြားထားသည်။ ကျောက်မီးသွေးမှ ဟိုက်ဒရိုဂျင်ထုတ်လုပ်ခြင်းဖြင့် ကာဗွန်ထုတ်လွှတ်မှုများကြောင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာအဖွဲ့များက HESC စီမံကိန်းကို ဝေဖန်ခဲ့ကြသည်။ သို့သော် ဓာတ်ငွေ့ထုတ်လွှတ်မှုကို ဖမ်းယူသိမ်းဆည်းထားနိုင်ခြင်းမရှိပါက ပရောဂျက်ကို စီးပွားဖြစ်ထုတ်လုပ်မည် မဟုတ်ကြောင်း လုပ်ငန်းစုမှပြောကြားခဲ့သည်။ ဗစ်တိုးရီးယားပြည်နယ်အစိုးရသည် ဒေသတွင်း စက်မှုလုပ်ငန်းမှထုတ်လွှတ်မှုများကို ဖမ်းယူကာ Bass ရေလက်ကြားရှိ အသုံးမပြုတော့သည့် ဓာတ်ငွေ့နှင့် ရေနံတွင်းများတွင် သိမ်းဆည်းခြင်း ရှိ-မရှိ ဖြစ်နိုင်ချေကို စုံစမ်းစစ်ဆေးရန် Carbon Net ပရောဂျက်ကို ဖော်ဆောင်လျက်ရှိကြောင်း သိရှိ ရသည်။

[www.abc.net.au](http://www.abc.net.au)

ရှင်စောသု၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ကင်ဘာရာ

.....

**သန်းပေါင်းများစွာသော Rapid Antigen Tests များ ဩစတြေးလျနိုင်ငံသို့ရောက်ရှိလာခြင်း**

အစိုးရ၏ နိုင်ငံတကာကုန်စည်ပို့ဆောင်ရေး အထောက်အကူပြုယန္တရား (International Freight Assistance Mechanism IFAM) သည် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက် အနှောင့်အယှက်များကို ကျော်လွှား၍ သန်းပေါင်းများစွာသော Rapid Antigen Tests (RATs) ကို ဩစတြေးလျနိုင်ငံသို့ ယူဆောင်လာပြီဖြစ်ကြောင်း ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၊ ကုန်သွယ်ရေး၊ ခရီးသွားလုပ်ငန်းနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဝန်ကြီးဌာနနှင့် ကျန်းမာရေးနှင့် သက်ကြီးရွယ်အိုစောင့်ရှောက် ရေးဝန်ကြီးဌာနတို့၏ ၁၉-၁-၂၀၂၂ ရက်နေ့ ပူးတွဲသတင်းထုတ်ပြန်ချက်အရ သိရှိရသည်။ IFAM ပံ့ပိုးပေးထားသည့် စီးပွားရေးဆိုင်ရာ လေကြောင်းခရီးစဉ်များဖြင့် အာရှနှင့် အမေရိကန်နိုင်ငံတို့မှ RATs (၅၂) သန်းသည် ဩစတြေးလျနိုင်ငံသို့ ရောက်ရှိလာတော့မည်ဖြစ်သည်။

ကုန်သွယ်ရေးဝန်ကြီး Tehan က “IFAM မော်ဒယ်သည် အရေးကြီးသော ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာတင်သွင်းမှုများနှင့် အကန့်အသတ်ရှိသော လေကြောင်းကုန်စည်ပို့ဆောင်မှုစွမ်းရည်ကို လိုက်လျောညီထွေဖြစ်စေပြီး၊ နိုင်ငံ၏ကူးစက်ရောဂါတုံ့ပြန်မှုတွင် သိသာထင်ရှားသောပံ့ပိုး ကူညီမှုပေးခဲ့ကြောင်း၊ IFAM သည် ဩစတြေးလျနိုင်ငံသားများအတွက် အရေးကြီးသော RATs များတင်သွင်းခြင်းကိုပံ့ပိုးကူညီရန် အစိုးရနှင့်ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍတို့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နေသည့် စံနမူနာကောင်းတစ်ခုဖြစ်ကြောင်း” ပြောကြားခဲ့သည်။

အရေးကြီးသောကျန်းမာရေးဆိုင်ရာသွင်းအားစုများနှင့် တည်ထောင်ထားသော ပြည်ပဈေးကွက်များသို့ တင်ပို့မှုများအတွက် လေယာဉ်များပေါ်တွင် နေရာလွတ်ရရှိရန် ဩစတြေးလျကုန်စည်ပို့ဆောင်သူများ၊ လေကြောင်းလိုင်းများနှင့်ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍ၊ စစ်ဘက်နှင့် အစိုးရထောက်ပံ့ပို့ဆောင်ရေးဆိုင်ရာကျွမ်းကျင်သူများ လက်တွဲလုပ်ဆောင်ခြင်းဖြင့် IFAM သည်များစွာအရေးပါလျက်ရှိသည်။ COVID-19 သည် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်များအတွက် ကြီးမားသောစိန်ခေါ်မှုများကိုဖြစ်ပေါ်စေခဲ့ပြီး၊ IFAM ၏ ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်ရေးဆိုင်ရာ ကျွမ်းကျင်မှုများက ပိုမိုတန်ဖိုးရှိစေကြောင်း သိရှိရသည်။

ကျန်းမာရေးဝန်ကြီး Hunt က RAT များ ထောက်ပံ့မှုသည် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ စိန်ခေါ်မှုဖြစ်ပြီး၊ ဝယ်လိုအား တိုးမြှင့်လာခြင်းကြောင့် တစ်ကမ္ဘာလုံးရှိ ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်များကို စိန်ခေါ်မှုရှိနေကြောင်း၊ နိုင်ငံတစ်ဝှမ်းရှိ စူပါမားကတ်များ၊ ဆေးဆိုင်များနှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုများအတွက် Test Kit များသည် ဩစတြေးလျနိုင်ငံသားများအား လျင်မြန်သောစမ်းသပ်မှုခံယူရန်နှင့် အလုပ်အကိုင်နှင့် မိသားစုများမှသီးခြားခွဲထုတ်ရန် လိုအပ်ချက်များရှိသည့် တောင်းဆိုချက်များကို အဖြေ

ရှာရာတွင် ကူညီပေးနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်းနှင့် RAT များသည် မရှိမဖြစ်လိုအပ်သော အလုပ်သမားများ ၎င်းတို့၏အလုပ်များကို ဆက်လက်လုပ်ဆောင်နိုင်စေရန် သေချာမှုရှိစေပြီး၊ အသိုက်အဝန်းကိုဘေး ကင်းလုံခြုံအောင် ထိန်းထားနိုင်သည့်အရေးကြီးသော နည်းလမ်းတစ်ခုဖြစ်ကြောင်း” ပြောကြားခဲ့ သည်။

COVID-19 ကို တုံ့ပြန်ရန် အစိုးရက သတ်မှတ်ထားသော ယာယီအရေးပေါ် အစီအမံတစ်ခု ဖြစ်သည့် IFAM သည် နိုင်ငံတော်၏အရေးပါသော ကုန်ပစ္စည်းများ တင်သွင်းခြင်းအပြင် လတ်ဆတ် သော ပင်လယ်စာ၊ ချယ်ရီသီး၊ သရက်သီး၊ ထောပတ်သီးနှင့် အေးခဲအမဲသားကဲ့သို့သော တန်ဖိုးမြင့် ပုပ်သိုးပျက်စီးလွယ်သော ကုန်ပစ္စည်းများကို လက်ရှိပြည်ပဈေးကွက်များသို့ တင်ပို့မှုကိုလည်းပံ့ပိုး ကူညီခဲ့ပါသည်။ IFAM သည် ကုန်စည်တင်ဆောင်မှုများကို စုစည်းခြင်း၊ လေကြောင်းလိုင်းများနှင့် ညှိနှိုင်းခြင်းနှင့် ကပ်ရောဂါကာလအတွင်း ကုန်စည်ပို့ဆောင်မှုကုန်ကျစရိတ်များကို ပွင့်လင်းမြင်သာ မှုပိုမိုရှိစေခြင်းနှင့် ကုန်စည်ရှင်းလင်းမှု လွယ်ကူချောမွေ့စေခြင်းတို့အတွက် IFAM သည် သယ်ယူပို့ ဆောင်ရေးနှင့် စီမံခန့်ခွဲရေးဆိုင်ရာ ပံ့ပိုးကူညီမှုများပေးလျက်ရှိပါသည်။

Austrade ၏ IFAM ကုန်စည်ပို့ဆောင်ရေးထိန်းချုပ်သူ၊ လေကြောင်း ဒု-ဗိုလ်ချုပ်ကြီး Margaret Staib က “IFAM လေကြောင်းလိုင်းများသည် နိုင်ငံ၏ခက်ခဲသောအချိန်များတွင် တိုင်းပြည်ကို အထောက်အပံ့ပေးရာတွင် အဓိကကျကြောင်း၊ IFAM သည် နိုင်ငံတော်၏ အကျိုး စီးပွားအတွက်ဟု ယူဆသည့် ပစ္စည်းများနှင့် ဩစတြေးလျ၏ကျန်းမာရေးတုံ့ပြန်မှုကို ပံ့ပိုးပေးရန် အတွက်ဆေးဝါးနှင့် စက်ပစ္စည်းများထောက်ပံ့နိုင်ရေးကို ဦးစားပေးခဲ့ကြောင်း၊ အဆိုပါ အစီအစဉ် သည် ကမ္ဘာ့ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်များ ပြန်လည်ချိတ်ဆက်ရန်နှင့် နိုင်ငံတော်၏ အရေးကြီးသော ဆေးဘက်ဆိုင်ရာ ထောက်ပံ့ရေးပစ္စည်းများ၊ စက်ကိရိယာများနှင့် အခြားအရေးကြီးသော ကုန် ပစ္စည်းများ တင်သွင်းရာတွင် ပံ့ပိုးကူညီနိုင်ကြောင်း” ပြောကြားခဲ့သည်။

[www.trademinister.gov.au](http://www.trademinister.gov.au)

ရှင်စောသူ၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ကင်ဘာရာ

.....

တက်စမေးနီးယားပိုင်ပြတ်လပ်မှု ဖြစ်ပေါ်နေခြင်း

တက်စမေးနီးယားတစ်ဝှမ်းတွင် ပိုင်ဝယ်လိုအားဆက်လက်ကြီးထွားလာသည်နှင့်အမျှ စပျစ်ခြံများနှင့် မြေအောက်ခန်းများတွင် စပျစ်ပိုင်သိုလှောင်မှု နည်းပါးလာကြောင်းနှင့် ထောက်ပံ့မှုပြတ်လပ်ခြင်းသည် ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်ကာလတွင် ပျမ်းမျှစပျစ်ခူးဆွတ်ရရှိမှုအောက်သာ ရရှိခဲ့ခြင်းကြောင့် ဖြစ်ပေါ်လာခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။

Wine Tasmania ၏ အမှုဆောင်အရာရှိချုပ် Sheralee Davies က “ဝယ်လိုအားတိုးလာခြင်းကြောင့် အချို့သောအမျိုးအစားများကို စတင်ရောင်းချနေပြီဖြစ်ကြောင်း၊ အထူးသဖြင့် Sparkling Wine များက အထူးဝယ်လိုအားရှိကြောင်း၊ ပိုင်ထုတ်လုပ်သူများသည် ရုန်းကန်နေကြရကြောင်း၊ ထို့အပြင် pinot gris နှင့် pinot noir ကဲ့သို့သော Sparkling Wine အမျိုးအစားများက ရေပန်းစားလာကြောင်း” ပြောဆိုခဲ့သည်။

Tamar တောင်ကြားရှိ Moore's Hill ပိုင်လုပ်ငန်းပိုင်ဆိုင်သူ Fiona Weller က “ပိုင်ပြတ်လပ်မှုစတင်နေပြီဖြစ်ကြောင်း၊ အကြောင်းရင်းမှာ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်၏ စပျစ်ခူးဆွတ်ရရှိမှု ကျဆင်းမှုကြောင့်ဖြစ်ပြီး၊ အချို့မျိုးကွဲများတွင် ၅၀ % အထိ ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ပိုမိုကောင်းမွန်သောစပျစ်သီးအထွက်နှုန်းရှိပြီး၊ ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင်လည်း အထွက်နှုန်း ပိုမိုမြင့်မားမည့်လက္ခဏာများ ရှိနေပါကြောင်း၊ သို့သော်လည်း လက်ကားရောင်းချသူများကို ပိုင်အနည်းငယ်ကို ခွဲဝေပေးနေရကြောင်း၊ chardonnay ပိုင်အမျိုးအစားမှာ ပြတ်လပ်နေပြီး၊ sparkling ပိုင်သည် ပြတ်လပ်ခါနီးဖြစ်ကြောင်း၊ သာမန်အားဖြင့် ပိုင် (၁၀) မျိုးခန့် ပြသနိုင်သော်လည်း ယခုအခါ (၅) မျိုး (၆) မျိုးခန့်သာ ပြသနိုင်ကြောင်း” ပြောကြားခဲ့သည်။

Coal River Valley ရှိ Stargazer Wines တွင်လည်း အလားတူဖြစ်ရပ်များ ဖြစ်ပွားလျက်ရှိသည်။ ထုတ်လုပ်မှု ပမာဏနည်းပါးသည့် pinot noir နှင့် riesling အမျိုးအစားများမှာ ရောင်းကုန်သွားခဲ့ပြီး၊ အခြားပိုင်များ၏ လက်ကျန်များနည်းပါးနေပြီး၊ လာမည့် စပျစ်သီးခူးဆွတ်ရရှိမည့် ကာလမတိုင်မီ ၎င်းတို့အားလုံး ရောင်းကုန်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ တက်စမေးနီးယား ပိုင်ဝယ်လိုအားမြင့်မားလျက်ရှိပြီး၊ ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် အထွက်နှုန်းမြင့်မားရန် မျှော်လင့်လျက်ရှိကြောင်း၊ ကုန်ကြမ်းအကြပ်အတည်းဖြစ်နေချိန် ဝယ်လိုအားမြင့်တက်လာခြင်းမှာ ပြဿနာတစ်ရပ်ဖြစ်သော်လည်း တက်စမေးနီးယားတစ်ဝှမ်းတွင် ပိုင်ဝယ်လိုအားဆက်လက်ကြီးထွားခြင်းက ကောင်းမွန်သော ပြဿနာဖြစ်ကြောင်း” ပြောကြားခဲ့သည်။



Wine Tasmania ၏ အမှုဆောင်အရာရှိချုပ်က “ဝယ်လိုအား အမျိုးအစားပြောင်းလဲမှုသည် အံ့ဩစရာအကောင်းဆုံးအသွင်အပြင်ဖြစ်ပါကြောင်း၊ ကပ်ရောဂါသည် နှစ်ပေါင်းများစွာမှီခိုအားထား ရသော စက်မှုလုပ်ငန်းပုံစံကို လျင်မြန်စွာပြောင်းလဲစေခဲ့ကြောင်း၊ တက်စမေးနီးယားဝိုင်အတွက် သမားရိုးကျ လမ်းကြောင်းများသည် စားသောက်ဆိုင်များနှင့် မြေအောက်ခန်းများကို ဖြတ်သန်းခဲ့ ရပြီး၊ ကိုဗစ်ဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ချက်များသည် သက်ရောက်မှုများရှိခဲ့ကြောင်း၊ ထုတ်လုပ်သူများ အတွက် သတင်းကောင်းမှာ လူအများကတက်စမေးနီးယား ဝိုင်များကိုဝယ်ယူပြီး၊ နိုင်ငံတဝှမ်းကို ရောင်းချဖို့ ရွေးချယ်နေကြခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ မိမိတို့ရောင်းလိုအားထက် ဝယ်လိုအားက တိုးတက်နေ မည်ဖြစ်ရာ ကွာဟချက်မှာ ဆက်လက်ဖြစ်ပေါ်နေမည်ဖြစ်ကြောင်း” ပြောကြားခဲ့သည်။

[www.abc.net.au](http://www.abc.net.au)

ရှင်စောသူ၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ကင်ဘာရာ

**ဩစတြေးလျ အလုပ်လက်မဲ့နှုန်း ၂၀၀၈ နောက်ပိုင်း အနိမ့်ဆုံးသို့ ကျဆင်းသွားခြင်း**

ယခုနှစ်နှောင်းပိုင်းတွင် တရားဝင်ငွေတန်ဖိုး မြင့်တက်လာမည်ဟု ထင်ကြေးပေးမှုများနှင့် အတူ ဩစတြေးလျ အလုပ်လက်မဲ့နှုန်းမှာ ၄.၂ % သို့ကျဆင်းသွားပြီး၊ ၂၀၀၈ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လမှ စတင်၍ အနိမ့်ဆုံးအဆင့်သို့ ကျဆင်းသွားကြောင်း သိရှိရသည်။ စီးပွားရေးပညာရှင်များက အလုပ် လက်မဲ့နှုန်းထားကို နိုဝင်ဘာလအတွင်း ၄.၆ % မှ ၄.၅ % သို့ ခန့်မှန်းထားခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ကျဆင်း မှုသည် လွန်ခဲ့သည့်လအနည်းငယ်က Reserve Bank of Australia က မျှော်လင့်ထားသည်ထက်ပင် ပိုမိုမြန်ဆန်ခဲ့ပြီး၊ ၂၀၂၂ နှစ်ကုန်အထိ အလုပ်လက်မဲ့နှုန်းထားကို ၄.၂၅% ထိ ကျဆင်းသွားမည်ဟု မျှော်လင့်ထားခဲ့ခြင်းမရှိပါ။

ဩစတြေးလျစာရင်းအင်းဗျူရီ၏ အချက်အလက်များအရ နယူးဆောက်ဝေးလ်၊ ဗစ်တိုး ရီးယားပြည်နယ်နှင့် မြို့တော်နယ်မြေတို့တွင် ယခင်နှစ်ကိုဗစ်ဆိုင်ရာပိတ်ဆို့ကန့်သတ်မှုများမှ ပြန်လည်ကောင်းမွန်လာချိန် ဒီဇင်ဘာလတွင် လူဦးရေ ၆၄,၈၀၀ သည် လုပ်သားအင်အားတွင်ပါဝင်ခဲ့ ရာ ဩစတြေးလျအလုပ်အကိုင်များသည် ဒီဇင်ဘာလတွင် အရှိန်အဟုန်နှင့် တိုးတက်လာခဲ့ဖြစ် သည်။ သို့သော် ယခုစာရင်းဇယားများတွင် ဒီဇင်ဘာလနှောင်းပိုင်းနှင့် ဇန်နဝါရီလအတွင်း အိုမီခရစ် ပျံ့နှံ့ကူးစက်မှု၏ သက်ရောက်မှုမပါဝင်ကြောင်း သိရှိရသည်။

Treasurer Josh Frydenberg က “ဩစတြေးလျစာရင်းအင်းဗျူရီသည် လစဉ်ကိန်းဂဏန်းများကို ၁၉၇၈ ခုနှစ်ကတည်းက အလုပ်လက်မဲ့နှုန်းသည် ယခုစတုတ္ထမြောက် အနိမ့်ဆုံးနှင့်ညီမျှကြောင်း၊ လောလောဆယ်တွင် စိန်ခေါ်မှုများစွာရှိသည်ကိုသိပါကြောင်း၊ သို့သော် စီးပွားရေးမှာ လွန်စွာခိုင်မာလျက်ရှိပြီး၊ အဓိကမှာ အလုပ်အကိုင်များ ဖန်တီးလျက်ရှိသည့် လုပ်သားဈေးကွက်ဖြစ်ပါကြောင်း” ပြောကြားခဲ့သည်။

ဩစတြေးလျကုန်သည်ကြီးများနှင့် စက်မှုလုပ်ငန်းအမှုဆောင်အရာရှိချုပ်က “နိုင်ငံတစ်ဝှမ်းရှိ ကဏ္ဍများစွာတွင် လုပ်သားနှင့် ကျွမ်းကျင်မှု ပြတ်တောက်မှုများရှိခဲ့ကြောင်း၊ ယင်းမှာ ရွှေ့ပြောင်းကျွမ်းကျင်လုပ်သားအစီအစဉ်များကို ထူထောင်ခြင်းဖြင့် အစိုးရသည် လုပ်သားအင်အားပါဝင်မှုကိုမြှင့်တင်ရန် အစိုးရ၏ လိုအပ်ချက်ကို အလေးထားခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ နှစ်ဦးပိုင်းတွင် အားကောင်းခိုင်မာသော အလုပ်အကိုင်ရရှိမှုများကို အိုမီခရစ်က အဟန့်အတား အနှောင့်အယှက်ဖြစ်စေနိုင်မည်ဟု မျှော်လင့်ထားသော်လည်း၊ ဖြစ်ပွားမှု အရေအတွက် ကျဆင်းလာသည်နှင့်အမျှ ရွှေ့ပြောင်းကျွမ်းကျင်လုပ်သား အစီအစဉ်များနှင့်စပ်လျဉ်းပြီး၊ အစိုးရအပေါ်ဖိအားများသည် ပြန်လည်ပေါ်ပေါက်လာနိုင်ဖွယ်ရှိကြောင်း” ပြောကြားခဲ့သည်။

BIS Oxford Economics က အခြားပြည်ပနိုင်ငံများ၏ အတွေ့အကြုံအရ အိုမီခရစ်၏ရိုက်ခတ်မှုသည် သိသာထင်ရှားသော်လည်း တိုတောင်းပြီး၊ ယခင်လှိုင်းများထက် စီးပွားရေးအရထိခိုက်မှုနည်းပါးမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ယခုနှစ်တွင် အလုပ်လက်မဲ့နှုန်းမှာ ၄.၅ % အောက်သာရှိနေမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများက ဝန်ထမ်းများ ထပ်မံဖြည့်တင်းရန် ရှာဖွေလျက်ရှိရာ ယင်းအချက်ကလုပ်ခလစာနှင့် ပြည်တွင်းငွေကြေးဖောင်းပွမှု ပိုမိုမြင့်တက်လာစေမည်ဖြစ်ကြောင်း ပြောကြားခဲ့သည်။ စာရင်းဇယားအသစ်များအရ ဩစတြေးလျသည် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ကြီးမားသောအသုံးစရိတ်သုံးစွဲရန် ရည်ရွယ်ထားခဲ့သော်လည်း အိုမီခရစ်၏ ရိုက်ခတ်မှုကြောင့် အဆိုပါမျှော်မှန်းချက်မှာ မပြည့်မီနိုင်တော့ကြောင်း သိရှိရသည်။

The Commonwealth Bank of Australia ၏ အိမ်ထောင်စုများသုံးစွဲမှုညွှန်းကိန်းမှာ ပြီးခဲ့သည့် ဒီဇင်ဘာလအတွင်း ၂.၅ % မြင့်တက်သွားခဲ့သည့်အတွက် ၂၀၁၇ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လမှစတင်၍ အမြင့်ဆုံးအဆင့်သို့ ရောက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပြီး၊ အထူးသဖြင့် ခရီးသွားလုပ်ငန်းကဏ္ဍ၊ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးနှင့် လက်လီရောင်းချမှုကဏ္ဍတို့တွင် အများဆုံးဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။

Source: The Canberra Times

ရှင်စောသု၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ကင်ဘာရာ

ကမ္ဘာတစ်ဝှမ်းရှိ ဆိုလာပြား ဝယ်လိုအားသည် အလူမီနီယမ် ထုတ်လုပ်မှုတစ်ဆင့် 'ကမ္ဘာကြီး ပူနွေးလာမည့် အန္တရာယ်' ကို ဖော်ညွှန်းလျက်ရှိခြင်း

ကမ္ဘာတစ်ဝှမ်းရှိနိုင်ငံများသည် ကာဗွန်ဒိုင်အောက်ဆိုဒ်ထုတ်လွှတ်မှု Net Zero Emission ပန်းတိုင်ဆီသို့ တွန်းပို့ခံနေရချိန်တွင် သုတေသနအသစ်သည် ဆိုလာပြားများထုတ်လုပ်မှုတွင် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာ စိုးရိမ်စရာနယ်ပယ်တစ်ခုကို မီးမောင်းထိုးပြခဲ့သည်။ ဩစတြေးလျ လေ့လာမှုတစ်ခုအရ CO2 ထုတ်လွှတ်မှုအသားတင် သုညမှတ်တိုင်သို့ အရောက်လှမ်းနိုင်ရန် ကမ္ဘာကြီးသည် နေရောင်ခြည်စွမ်းအင်အဆ ၆၀ နီးပါး လိုအပ်မည်ဖြစ်ကာ ထုတ်လုပ်မှုလုပ်ငန်းစဉ်အတွင်း ဓာတ်ငွေ့ထုတ်လွှတ်မှု လျော့ချရန်အဆင့်များကို မလုပ်ဆောင်ပါက ကမ္ဘာကြီးပူနွေးလာမှုအဆင့်ကို ဖြစ်ပေါ်စေနိုင်သည်ဟု ဆိုသည်။

Photovoltaic အင်ဂျင်နီယာ သုတေသီ Alison Lennon က ပြဿနာ၏ တစ်စိတ်တစ်ပိုင်းမှာ အလူမီနီယမ်ထုတ်လုပ်မှုသည် CO2ထုတ်လွှတ်မှုအလွန်များပြားပြီး၊ ထုတ်လုပ်သည့် ဆိုလာပြားအစိတ်အပိုင်းများတွင် အလူမီနီယမ်ဘောင်များ၊ အင်ဗာတာပိုက်များ၊ Rooftop Cells နှင့် Mounts များပါဝင်နေသည်ဟု ထောက်ပြပြောဆိုထားပါသည်။ သို့သော်လည်း ပါမောက္ခ Lennon က "ဆိုလာပြားထုတ်လုပ်သည့် လုပ်ငန်းစဉ်သည် ပြန်လည်ပြည့်ဖြိုးမြဲမဟုတ်သော စွမ်းအင်ရင်းမြစ်များကို ဆက်လက်အသုံးပြုနေသော်လည်း နေရောင်ခြည်စွမ်းအင်ဆီသို့ ရွှေ့လျားခြင်းသည် ရာသီဥတုအတွက် အကျိုးရှိနေဆဲဖြစ်ကြောင်း၊ ဩစတြေးလျသည် အမှန်တကယ်တွင် bauxite သတ္တုထုတ်လုပ်မှုအများဆုံးနိုင်ငံထဲတွင် ပါဝင်ပြီး၊ အလူမီနီယမ် ထုတ်လုပ်မှုအများဆုံးနိုင်ငံဖြစ်ရာ ပြန်လည်ပြည့်ဖြိုးမြဲ စွမ်းအင်ကြီးထွားမှုတွင် ဩစတြေးလျအတွက်ကြီးမားသော အခန်းကဏ္ဍမှပါဝင်ရန် အမှန်တကယ် အခွင့်အရေးရှိကြောင်း" ပြောကြားခဲ့သည်။

လေ့လာမှုအရ ကမ္ဘာ့အသိုက်အဝန်းသည် ၂၀၅၀ ခုနှစ်တွင် CO2 အသားတင် သုညသို့ရောက်ရှိရန် အလူမီနီယမ် ၄၈၀ megatons နှင့်အတူ ဆိုလာပါဝါ ၆၀ terawatts ခန့် လိုအပ်မည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ လက်ရှိတွင် တစ်ကမ္ဘာလုံးတွင် ၀.၈ terawatts (သို့) ၈၀၀ ဂစ်ဂါဝပ်ဆိုလာ ရရှိနေပြီဖြစ်သည်။ ပါမောက္ခ Lennon က လာမည့်နှစ်များတွင် နိုင်ငံများသည် ကာဗွန်တင်သွင်းမှုဆိုင်ရာ အခွန်များကောက်ခံနိုင်ဖွယ်ရှိသောကြောင့် ဩစတြေးလျ၏ CO2 ထုတ်လွှတ်မှုမြင့်မားသော အလူမီနီယမ်သည် နိုင်ငံတကာဈေးကွက်တွင် ယှဉ်ပြိုင်နိုင်မည် မဟုတ်ကြောင်း၊ သို့သော် ဩစတြေးလျသည် CO2 ထုတ်လွှတ်မှုနည်းသော အလူမီနီယမ်ကို ထုတ်လုပ်နိုင်လျှင် ၎င်းသည် အဖိုးတန်သောပို့ကုန်နှင့် ထုတ်လုပ်မှုပိုင်းတွင် အခွင့်အလမ်းတစ်ခု ဖြစ်လာမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ပြန်လည်သန့်စင်စက်ရုံများ၏

တည်နေရာကြောင့် အစိမ်းရောင် အလူမီနီယံထုတ်လုပ်မှုတွင် သြစတြေးလျသည် တရုတ်နှင့် အခြား ထုတ်လုပ်သည့် နိုင်ငံများအပေါ် အသာစီးရခဲ့ကြောင်း ပြောကြားခဲ့သည်။

အလူမီနီယံကို အလူမီနီယံအဖြစ် သန့်စင်ရန်အတွက် လျှပ်စစ်ဓာတ်အားများစွာ လိုအပ်ရာ သန့်စင်ပြီး၊ အလူမီနီယံထုတ်လုပ်ရန် ဓာတ်ငွေ့ထုတ်လွှတ်မှုများ ရှိနေမည်ဖြစ်သည်။ သြစတြေးလျ တစ်နိုင်ငံလုံးတွင် အရည်ကျိုသည့်စက်ရုံလေးခုရှိပြီး၊ တက်စ်မေးနီးယား ပြည်နယ်တွင် တစ်ခုအပါ အဝင်ဖြစ်ကာ ရေအားလျှပ်စစ်အသုံးပြု၍ အလူမီနီယံတစ်တန်လျှင် ဓာတ်ငွေ့ထုတ်လွှတ်မှု ငါးတန် အောက်သာ ထုတ်လုပ်ခဲ့သည်။ သြစတြေးလျ mainland ရှိ အရည်ကျိုလုပ်ငန်းအားလုံးသည် အလူ မီနီယံတစ်တန်လျှင် ကာဗွန်ထုတ်လွှတ်မှု ၁၀ တန်ကျော်ကို ကျောက်မီးသွေးဖြင့် ထုတ်ပေးလျက်ရှိ သည်။

သတ္တုတူးဖော်ရေးကုမ္ပဏီ Rio Tinto သည် ၎င်း၏ အလူမီနီယံပိုင်ဆိုင်မှုများကို ၂၀၃၀ ပြည့် နှစ်တွင် ပြန်လည်ပြည့်ဖြိုးမြဲစွမ်းအင်ဖြင့် စွမ်းအင်ထုတ်ရန် ကတိကဝတ်ပြုထားပြီး ထိုနှစ်တွင် ကာဗွန်ထုတ်လွှတ်မှု ၅၀ % လျှော့ချပေးမည်ဖြစ်သည်။ ကုမ္ပဏီသည် ကွင်းစလန်ပြည်နယ် အလယ် ပိုင်းရှိအလူမီနီယံသန့်စင်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွင် သဘာဝဓာတ်ငွေ့ကို အစားထိုးရန်အတွက် ဟိုက်ဒရိုဂျင် အသုံးပြုမှုကို လေ့လာနေပြီး၊ ကနေဒါနိုင်ငံတွင် Rio Tinto ၏ အရည်ကျိုစက်ရုံများမှ အလူမီနီယံ အရည်ကျိုသည့်လုပ်ငန်းစဉ်မှ ကာဗွန်ထုတ်လွှတ်မှု ဖယ်ရှားရေးလုပ်ငန်းစဉ်ကို စီးပွားဖြစ်လုပ် ဆောင်လျက်ရှိသည်။

သန့်ရှင်းသောစွမ်းအင်ကောင်စီ(The Clean Energy Council) က“ပြန်လည်ပြည့်ဖြိုးမြဲစွမ်း အင်ရင်းမြစ်များဆီသို့ ကူးပြောင်းရာတွင် သမားရိုးကျ အရည်ကျိုခြင်း၏တန်ဖိုးကို လေ့လာမှုကပြ သခဲ့ပြီး၊ နည်းပညာတိုးတက်မှုများက ဆိုလာပြားများတွင် အလူမီနီယံလိုအပ်မှုကို အနာဂတ်တွင် လျှော့ချပေးနိုင်ကြောင်း၊ ဤသုတေသနတွင် တွေ့ရှိရသည့် စိန်ခေါ်မှုများကို ရှောင်ရှားနိုင်စေမည့် ပါးလွှာသော ဖလင်နှင့် ပုံနှိပ်နိုင်သော ဆိုလာဆဲလ်နည်းပညာ ပေါ်ထွန်းလာနေပြီဖြစ်ကြောင်း” ပြော ကြားခဲ့သည်။

တစ်ချိန်တည်းမှာပင် Smart Energy Council က “အထူးသဖြင့် နေရောင်ခြည်စွမ်းအင်သုံး အလူမီနီယံ ထုတ်လုပ်မှုတွင် စိုးရိမ်စရာအကြောင်းမရှိပါကြောင်း၊ နေရောင်ခြည်စွမ်းအင်သုံးနည်း ပညာအတွက် လိုအပ်ချက်တိုးလာမည်ဖြစ်သော်လည်း ဆိုလာပြားများသည် အလူမီနီယံ၏

ထိပ်တန်းအသုံးပြုမှု အများဆုံး (၁၀) ခုတွင် မပါဝင်သည့်အပြင် ယခင်က ခန့်မှန်းထားခဲ့ခြင်းမရှိကြောင်း” ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

Source: www.abc.net.au

ရှင်စောသူ၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ကင်ဘာရာ

**ပါပူဝါနယူးဂီနီရှိ အဓိကဆိပ်ကမ်းများပြုပြင်ခြင်းနှင့် အဆင့်မြှင့်တင်ခြင်းတို့အတွက်  
ဩစတြေးလျက အကူအညီပေးမည်**

ပါပူဝါနယူးဂီနီရှိ ဝန်ဆောင်မှုပေးရန် သက်တမ်းကုန်ဆုံးခါနီးလျက်ရှိသည့် အဓိကဆိပ်ကမ်း အများအပြားပြုပြင်ခြင်းနှင့် အဆင့်မြှင့်တင်ခြင်းအတွက်ဩစတြေးလျက ဩစတြေးလျဒေါ်လာရန်ပုံငွေဒေါ်လာ သန်း ၅၈၀ ပံ့ပိုးပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ကုန်သွယ်ရေး၊ ခရီးသွားလုပ်ငန်းနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဝန်ကြီးဌာနနှင့် နိုင်ငံတကာဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးနှင့် ပစိဖိတ်ဝန်ကြီးဌာနတို့က ၂၁-၁-၂၀၂၂ ရက်နေ့ကပူးတွဲသတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။

ဩစတြေးလျ၏ အချိန်နှင့်တစ်ပြေးညီ ပံ့ပိုးကူညီမှုသည် ပါပူဝါနယူးဂီနီ၏ ဆိပ်ကမ်းကော်ပိုရေးရှင်းအတွက်ကြီးမားသော သင်္ဘောများထားရှိရန် အရေးကြီးသော ရေကြောင်းအခြေခံအဆောက်အအုံစွမ်းရည်ကိုတိုးမြှင့်စေပြီး၊ ကုန်သွယ်မှုနှင့် ချိတ်ဆက်မှုကို ပိုမိုကောင်းမွန်စေမည်ဖြစ်သည်။

ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ဝန်ကြီးက “ယခုကြေငြာချက်သည် အရည်အသွေးကောင်းမွန်သော ဆိပ်ကမ်းအခြေခံအဆောက်အအုံအတွက် ဘဏ္ဍာရေးအရ ရေရှည်တည်တံ့သော ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုမှတစ်ဆင့် ပါပူဝါနယူးဂီနီနှင့် ဩစတြေးလျ၏ တည်မြဲသောချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုကို ခိုင်မာစေပါကြောင်း၊ စီးပွားရေးနှင့် လူမှုအသိုက်အဝန်းများအတွက် ကျယ်ပြန့်သော အခြေခံစီးပွားရေးနှင့် လူမှုရေးဆိုင်ရာ အကျိုးကျေးဇူးများ ရရှိမည်ဖြစ်ကြောင်း” ပြောကြားခဲ့သည်။

ကုန်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ဝန်ကြီးက “ဤလုပ်ငန်းသည်ပါပူဝါနယူးဂီနီနှင့်အခြားသော ပစိဖိတ်နိုင်ငံများအတွက် ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်များတွင် ကုန်သွယ်မှုပြုလုပ်ရန် ပိုမိုလွယ်ကူစေမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ဤအဆင့်မြှင့်တင်မှုများသည် အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသရှိ အဓိကကုန်သွယ်မှုလမ်းကြောင်းများတွင်

သွားလာနေကြသည့် ကွန်တိန်နာသင်္ဘောများကို ပါပူဝါနယူးဂီနီသို့ တိုက်ရိုက်ခေါ်ဆိုနိုင်သည့် အတွက် ပါပူဝါနယူးဂီနီ၏ဆိပ်ကမ်းများကို တိုးတက်စေမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ယင်းက ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ကုန်သွယ်မှုတွင် ဝင်ရောက်ချိတ်ဆက်ရန် ပါပူဝါနယူးဂီနီနှင့် ပစိဖိတ်ဒေသအတွက် နောက်ထပ်အခွင့်အလမ်းများ ဖန်တီးပေးနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း” ပြောကြားခဲ့သည်။

နိုင်ငံတကာဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးနှင့် ပစိဖိတ်ဝန်ကြီးဌာန၊ ဝန်ကြီးက “ ယခု လုပ်ငန်းတွင်သက်တမ်း နှစ် ၇၀ အထိ ယိုယွင်းနေသော ကမ်းရိုးတန်း ဆိပ်ခံတံတားများအတွက် အရေးပေါ်ပြုပြင်မှုများနှင့် အဆင့်မြှင့်တင်မှုများလည်း ပါဝင်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှု၊ ပညာရေးနှင့် အသက်မွေးဝမ်းကြောင်းဆိုင်ရာ လူမှုအသိုက်အဝန်းများ လက်လှမ်းမီမှု တိုးတက်စေခြင်းဖြင့် ဤပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုသည် လူတို့၏ဘဝများကို အမှန်တကယ်ခြားနားစေမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ဒေသအတွင်းတွင် မကြုံစဖူးစီးပွားရေးနှင့် ဗျူဟာမြောက်စိန်ခေါ်မှုများ ကြုံတွေ့နေရချိန်တွင် ပစိဖိတ်နိုင်ငံများအတွက် လက်တွေ့ကျပြီး အဓိပ္ပာယ်ပြည့်ဝသော ဖြေရှင်းချက်များကိုပေးအပ်ရန် ဩစတြေးလျ၏ ကတိကဝတ်များနှင့် ကိုက်ညီသည့် အခြေခံအဆောက်အအုံ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုထက် ပိုသည့်မိတ်ဖက်ဆောင်ရွက်မှုဖြစ်ကြောင်း” ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

ပါပူဝါနယူးဂီနီ၏ အရေးပါသောဆိပ်ကမ်းများ သက်တမ်းတိုးခြင်းကိုပံ့ပိုးပေးရန် ပါပူဝါနယူးဂီနီ၏ တောင်းဆိုချက်အရ ဩစတြေးလျအစိုးရက ပစိဖိတ်ဒေသဆိုင်ရာ ဩစတြေးလျအခြေခံအဆောက်အအုံ ဘဏ္ဍာရေးရန်ပုံငွေဖြင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကို ငွေကြေးထောက်ပံ့ပေးခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။

Source: [www.trademinister.gov.au](http://www.trademinister.gov.au)

ရှင်စောသူ၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊  
ကင်ဘာရာ

.....  
**ငွေကြေးဖောင်းပွမှုက ထိန်းမနိုင်သိမ်းမရမဖြစ်သော်လည်း ယခုနှစ်အတွင်း အတိုးနှုန်းက မြင့်တက်လာဖွယ်ရှိခြင်း (ဩစတြေးလျ)**

ဩစတြေးလျစားသုံးသူများသည် ယမန်နှစ်ကဈေးနှုန်း ၃.၅ % မြင့်တက်ခဲ့ရာ ယင်းသည် ၂၀၁၄ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာသုံးလပတ်မှစတင်၍ နှစ်စဉ်အလျင်မြန်ဆုံး မြင့်တက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း

သိရှိရသည်။ သြစတြေးလျသည် ငွေကြေးဖောင်းပွမှု တိုးလာမှုကိုရှောင်လွှဲ၍ မရသည့်အတွက် အာဏာပိုင်များသည် ၎င်းတို့စီစဉ်ထားသည်ထက်စော၍ အတိုးနှုန်းကို ယခုနှစ်တွင် တိုးမြှင့်နိုင်မည် ဖြစ်ကြောင်း ABC သတင်းဌာနက ရေးသားဖော်ပြထားသည်။ ယခုနှစ်တွင် လုပ်ခလစာတိုးတက်မှု နှင့် အိမ်ခြံမြေဈေးနှုန်းများကလည်း ငွေကြေးဖောင်းပွမှုအပေါ် သက်ရောက်မှုရှိနေသည်။

သြစတြေးလျတွင် ယမန်နှစ်က စားသုံးသူများရင်ဆိုင်ခဲ့ရသော ဈေးနှုန်းမြင့်တက်မှုအများစု သည် ကူးစက်ရောဂါနှင့် ဆက်နွှယ်သောစီးပွားရေး အနှောင့်အယှက်များကြောင့်ဖြစ်သည်။ မော်တော် ယာဉ်လောင်စာဆီ စံချိန်တင်ဈေးနှုန်းများသည် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးစရိတ်များ ပိုမိုမြင့်မားလာ စေပြီး၊ ကုန်ပစ္စည်းအမျိုးမျိုးအတွက် သယ်ယူစရိတ်များ ပိုမိုမြင့်တက်လာစေသည်။ အဆောက်အဦ ဆောက်လုပ်ရေးပစ္စည်းဈေးနှုန်းများ လွန်စွာမြင့်တက်ခဲ့ပြီး၊ အိမ်အသစ်များ၊ အကြီးစားပြုပြင်မွမ်းမံ မှုများနှင့် ပြုပြင်ထိန်းသိမ်းမှုများအတွက် ဈေးနှုန်းများမြင့်မားလာခဲ့သည်။

စာရင်းအင်းဗျူရီအရ အဆင့်မြင့်ဆောက်လုပ်ရေးလုပ်ငန်းများတွင် ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် လုပ် သားရှားပါးမှုတို့ ပေါင်းစပ်လိုက်ခြင်းကြောင့် ၂၀၀ ပြည့်နှစ်၊ စက်တင်ဘာလမှစတင်၍ အိမ်အသစ် ဈေးနှုန်းများ အမြင့်ဆုံးမြင့်တက်လာခြင်းမှာ ခြောက်လဆက်တိုက်ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည်။ ဗဟိုအစိုးရ၏ Home Builder ထောက်ပံ့ငွေသည် အိမ်အသစ်ဝယ်ယူခြင်းအတွက် နောင်တွင် ပြန်အမ်းငွေရရှိမည့် တိုက်ရိုက်ပေးချေမှုကို လျှော့ချပေးနိုင်ရာ ထောက်ပံ့ငွေစတင်လျော့ကျ လာပြီးနောက်တွင် စားသုံးသူ များအတွက် အိမ်အသစ်ဈေးနှုန်းများ တိုးမြှင့်လာခြင်းဖြစ်သည်။ ဈေးနှုန်းမြင့်တက်သွားသည့် ကုန် ပစ္စည်းနှင့် ဝန်ဆောင်မှုများမှာ စားသုံးသူအများစုအနေဖြင့် ရှောင်လွှဲမရနိုင်သည့် အစားအသောက်၊ လောင်စာဆီ၊ အိမ်ရာနှင့် ကျန်းမာရေးစရိတ်ကဲ့သို့ ကုန်ပစ္စည်းနှင့် ဝန်ဆောင်မှုများဖြစ်သည်။

သြစတြေးလျ၏ ယမန်နှစ် ငွေကြေးဖောင်းပွမှုသည် သြစတြေးလျအတွက် မကြာသေးမီ သမိုင်းဝင်စံနှုန်းထားများအနေဖြင့် မြင့်မားခဲ့သော်လည်း အခြားနိုင်ငံများနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါကနည်းပါး နေသေးကြောင်း သိရှိရသည်။ ကူးစက်ရောဂါနှင့် ဆက်နွှယ်သော စီးပွားရေးအနှောင့် အယှက်များ ကြောင့် ကုန်ပစ္စည်းနှင့် ဝန်ဆောင်မှုဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်ခဲ့သော်လည်း ငွေကြေးဖောင်းပွမှုအဆင့် မှာ နည်းပါးနေသေးသည်။ အခြေခံငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်း (၂.၆ %) သည် လက်ရှိတွင် အမေရိကန် (၅.၅ %)၊ ဗြိတိန် (၄.၂ %) နှင့် ကနေဒါ (၃.၄ %) တို့ထက်များစွာ နိမ့်ကျနေသည်။

The Reserve Bank of Australia (RBA) သည် လွန်ခဲ့သည့်ခြောက်လအတွင်း ငွေကြေး ဖောင်းပွမှု အရှိန်အဟုန်ကို အံ့အားသင့်သွားခဲ့ပြီး၊ စီးပွားရေးပညာရှင်အချို့က ငွေကြေးဖောင်းပွမှု

တရိုက်ထိုးတက်မလာမှုကို သေချာစေရန် ယခုနှစ်အတွင်း အတိုးနှုန်းကို တိုးမြှင့်ရမည်ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။ စီးပွားရေးပညာရှင် Saul Eslake က RBA သည် ငွေကြေးဖောင်းပွမှုကို ထိန်းချုပ်နိုင်ခြင်း မရှိသောကြောင့် ထိတ်လန့်နေရန်မလိုသော်လည်း၊ လက်ရှိအခြေအနေနှင့် စီးပွားရေးကိုမျှော်မှန်းရာတွင် အမှန်တကယ် အတိုးနှုန်းများသည် ၎င်းတို့ "ဖြစ်သင့်သည်" ထက် နိမ့်နေသောကြောင့်ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။ အလုပ်အကိုင်တိုးတက်မှုအရှိန်အဟုန်မှာ အားကောင်းနေဆဲဖြစ်ပြီး၊ စီးပွားရေးတွင် လှုံ့ဆော်မှုများစွာ ရှိနေသောကြောင့် RBA သည် ၎င်း၏ အရေအတွက်ဖြေလျှော့မှုအစီအစဉ်ကို မကြာမီဖျက်သိမ်းရမည်ဟု ၎င်းက ပြောကြားခဲ့သည်။

The Commonwealth Bank of Australia မှ စီးပွားရေးပညာရှင်တစ်ဦးက ဩစတြေးလျ၏ လုပ်သားဈေးကွက်သည် ယခုနှစ်တွင် ဆက်လက် တင်းကျပ်နေဦးမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ဆိုလိုသည်မှာ လူများအလုပ်အကိုင်များ ပိုမိုရှာဖွေလာကြပြီး အလုပ်လက်မဲ့နှုန်းသည် ၎င်း၏ ယခင် ၄.၂ % အောက်သို့ ကျဆင်းသွားလိမ့်မည်ဖြစ်ကြောင်း ပြောကြားခဲ့သည်။ လုပ်သားဈေးကွက်သည် မယုံနိုင်လောက်အောင်တင်းကျပ်နေပြီး၊ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုဖိအားများသည် လုပ်ခလစာတိုးတက်လာမှု အပေါ် ဂယက်ရိုက်ခတ်မှုများနှင့်အတူ ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင်လည်း ဆက်လက်ဖြစ်ပေါ်နိုင်ကြောင်းနှင့် ခန့်မှန်းထားသည်။ ပိုမိုမြင့်မားသော ငွေကြေးဖောင်းပွမှုရလဒ်များသည် ပိုမိုမြင့်မားသော လုပ်ခလစာရလဒ်များအဖြစ်သို့ သက်ရောက်စေမည်ဖြစ်ရာ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှင့် လုပ်အားခရလဒ်များကြားတွင် ကြက်နှင့်ကြက်ဥကဲ့သို့ ဆက်စပ်မှုရှိနေသည်။

အိမ်ခြံမြေဈေးနှုန်းများနှင့်ပတ်သက်၍ ယခုနှစ်အတွင်း အတိုးနှုန်းမြင့်လာနိုင်ခြေသည် အိမ်ခြံမြေဈေးနှုန်းများအပေါ် ဖိအားများကျဆင်းစေကာ ဈေးကွက်အတွင်းသို့ ဝင်ရောက်ရန် ကြိုးစားနေသူများအတွက် သတင်းကောင်းတစ်ခုဖြစ်လိမ့်မည်ဟု စီးပွားရေးပညာရှင်များက ခန့်မှန်းထားသည်။ AMP Capital ၏ စီးပွားရေးပညာရှင်အကြီးအကဲ Shane Oliver က ပုံသေချေးငွေနှုန်းထားများ မြင့်တက်လာခြင်းသည် ယခုနှစ်တွင် အိမ်ဈေးနှုန်းများ ၅ % အထိ နှေးကွေးသွားစေရန် မျှော်လင့်နိုင်ပြီး၊ မြင့်မားသောနှုန်းထားများဖြင့် ဝယ်ယူသူအသစ်များ ချေးယူနိုင်သည့်ပမာဏကို ကန့်သတ်ထားသောကြောင့် လာမည့်နှစ်တွင်ဈေးနှုန်းများ ကျဆင်းသွားနိုင် ကြောင်းခန့်မှန်းပြောဆိုခဲ့သည်။

အဓိကဘဏ်များက ယခုနှစ်တွင်အနည်းငယ်မျှသာ တိုးလာနိုင်မည့် အလားတူအိမ်ခြံမြေဈေးနှုန်းခန့်မှန်းချက်များရှိပြီးနောက် ၂၀၂၃ ခုနှစ်တွင် အသေးစားမှ အလယ်အလတ်ကျဆင်းမှုများ ရှိနိုင်ကြောင်းကို ခန့်မှန်းထားကြောင်း သိရှိရသည်။

Source: [www.abc.net.au](http://www.abc.net.au)  
ရှင်စောသု၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ကင်ဘာရာ



**Moderna က သြစတြေးလျတွင် mRNA ကာကွယ်ဆေးထုတ်လုပ်သည့်စက်ရုံကို တည်ဆောက်မည်**

အမေရိကန် ဇီဝနည်းပညာကုမ္ပဏီ Moderna သည် သြစတြေးလျနိုင်ငံ၊ ဗစ်တိုးရီးယား ပြည်နယ်တွင် mRNA ကာကွယ်ဆေးထုတ်လုပ်ရေး စက်ရုံတည်ဆောက်ရန် အခြေခံကျသော သဘောတူညီချက်တစ်ရပ်ကို ရရှိခဲ့ကြောင်း Austrade သတင်းထုတ်ပြန်ချက်အရ သိရှိရသည်။ ၎င်း သည် Southern Hemisphere တွင် ပထမဆုံး mRNA ထုတ်လုပ်ရေးစက်ရုံ ဖြစ်လာမည်ဖြစ်ပြီး၊ Moderna သည် သြစတြေးလျတွင် နှစ်စဉ်ကာကွယ်ဆေး သန်း ၁၀၀ အထိထုတ်လုပ်ရန် မျှော်မှန်း ထားသည်။

Moderna ကုမ္ပဏီ၊ သြစတေးလျအစိုးရနှင့် ဗစ်တိုးရီးယားပြည်နယ်အစိုးရတို့သည် စက်ရုံ တည်ဆောက်ရန် အခြေခံကျသော သဘောတူညီချက်တစ်ရပ်ကို ရရှိခဲ့ပြီး၊ ယင်းသည် သြစတြေး လျ၏ ဆေးဘက်ဆိုင်ရာသုတေသနနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု၊ လက်တွေ့စမ်းသပ်မှုများနှင့် ကမ္ဘာလုံး ဆိုင်ရာ ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်များသို့ ဝင်ရောက်နိုင်မှုကို မြှင့်တင်ပေးမည်ဖြစ်သည်။ အဆိုပါ စက်ရုံသည် ၂၀၂၄ ခုနှစ်တွင် စတင်လည်ပတ်နိုင်မည်ဟု မျှော်လင့်ရပြီး၊ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းနှင့် စီမံကိန်းအတည်ပြုချက်တို့ကို စောင့်ဆိုင်းဆဲဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။

Moderna ၏ အမှုဆောင်အရာရှိချုပ်က “Moderna သည် နိုင်ငံတကာတွင် ချဲ့ထွင်လာသည် နှင့်အမျှ ဒေသတွင်း mRNA ထုတ်လုပ်မှုကို သြစတြေးလျသို့ ယူဆောင်လာခြင်းကို ကျေနပ်ဝမ်း မြောက်မိပါကြောင်း၊ ဤရေရှည်တည်တံ့သော အမျိုးသားစီးပွားရေးပုံစံသည် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ အကျိုးသက်ရောက်မှုနှင့် ဂယက်ရိုက်ခတ်မှုများ ရှိလာမည်ဖြစ်ကြောင်း” ပြောကြားခဲ့ သည်။

မူအားဖြင့် သဘောတူထားသည့်စာချုပ်အရ mRNA ကာကွယ်ဆေးများကို သြစတြေးလျ သည် ဦးစားပေးအသုံးပြုခွင့် ရရှိမည်ဖြစ်ပြီး၊ ယင်းက အနာဂတ်တွင်ကပ်ရောဂါများနှင့် အခြားသော ပြင်းထန်သော ရောဂါဖြစ်ပွားမှုများကို လျင်မြန်စွာတုံ့ပြန်နိုင်မှုကို သေချာစေမည်ဖြစ်သည်။ Moderna သည် အသက်ရှူလမ်းကြောင်းဆိုင်ရာ ဗိုင်းရပ်စ်များကို တိုက်ဖျက်သည့် mRNA ကာကွယ် ဆေးအမြောက်အမြား ထုတ်လုပ်မည်ဖြစ်ပြီး၊ ယင်းတို့တွင် ကိုဗစ်-၁၉၊ ရာသီပေါ်တုပ်ကွေး၊ အသက် ရှူလမ်းကြောင်းဆိုင်ရာ syncytial ဗိုင်းရပ်စ် (RSV) နှင့် အခြားအလားအလာရှိသော ကာကွယ်ဆေး များကို ထုတ်လုပ်မည်ဖြစ်သည်။

ဩစတြေးလျအစိုးရသည် ၂၀၂၂-၂၀၂၃ ခုနှစ်မှစတင်၍ အခြေခံအဆောက်အအုံဆိုင်ရာ ထောက်ပံ့မှုအခွင့်အလမ်းကို ဖြစ်ပေါ်စေသည့် ၂၀၂၁ ခုနှစ် mRNA လက်တွေ့စမ်းသပ်မှုများတွင် ဩစတြေးလျဒေါ်လာ ၂၅ သန်းအထိ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမည်ဖြစ်သည်။ ဤရန်ပုံငွေသည် mRNA အခြေပြု ကာကွယ်ဆေးနှင့် ကုထုံးများကို လက်တွေ့စမ်းသပ်မှုများ ပြုလုပ်ရန်ပေါ်ထွက်လာသော နည်းပညာ များ၊ ပလက်ဖောင်းများ၊ စက်ကိရိယာများနှင့် အခြေခံအဆောက်အအုံများကို အသုံးပြုသည့် ဩစတြေးလျ ဆေးဘက်ဆိုင်ရာသုတေသနနှင့် ဆန်းသစ်တီထွင်မှုစီမံကိန်းများကို ပံ့ပိုးကူညီမည် ဖြစ်သည်။

အရည်အချင်းပြည့်မီသော အဖွဲ့အစည်းများသည် ၂၀၂၂-၂၀၂၃ ခုနှစ်မှစတင်၍ ၃ နှစ်အထိ သတ်မှတ်ထားသော ထောက်ပံ့ငွေပမာဏ ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၅ သန်းကို လက်ခံရရှိမည်ဖြစ်ပြီး၊ အထောက်အပံ့အတွက် လျှောက်လွှာများကို ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ မတ်လတွင် စတင်လက်ခံမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။

Source: Austrade

ရှင်စောသု၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ကင်ဘာရာ

.....

ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံဆိုင်ရာ စီးပွားရေးသတင်းများ

ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ၏ စူပါမတ်ကတ်များ၌ ကုန်ဈေးနှုန်းများ (၃) ရာခိုင်နှုန်းမှ (၅) ရာခိုင်နှုန်းအထိ မြင့်တက်ခဲ့ခြင်း

ကိုဗစ်-၁၉ ကပ်ရောဂါစတင်ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် ကာလနှင့်နှိုင်းယှဉ်ပါက ၂၀၂၂ ခုနှစ်၏ ပထမ သီတင်းပတ်အတွင်း ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံရှိ စူပါမတ်ကတ်များ၌ ကုန်ဈေးနှုန်းများသည် (၃) ရာခိုင်နှုန်း မှ (၅) ရာခိုင်နှုန်းအထိ မြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း သိရပါသည်။ ကမ္ဘာ့ကုန်စည်ဈေးနှုန်းများမြင့်တက်ခြင်း၊ ကမ္ဘာ့စွမ်းအင်ဈေးမြင့်တက်မှုကြောင့် စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်းများ၏ ကုန်ကျစရိတ်ပိုများလာရာမှ အမြတ်အစွန်းကျဆင်းမှု ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ခြင်းတို့ကြောင့် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ဘယ်လ်ဂျီယံ၌ ကုန်ဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်လာမည်ဟု ယခင်နှစ် စက်တင်ဘာလကပင် ကျွမ်းကျင်သူများက ကြိုတင်ခန့်မှန်းခဲ့ကြခြင်း ဖြစ်ပါသည်။

ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံရှိ Carrefour စူပါမတ်ကတ်၌ ကုန်ဈေးနှုန်း အများဆုံးမြင့်တက်ခဲ့ပြီး၊ ကပ်ရောဂါစတင်ချိန်ကာလနှင့်နှိုင်းယှဉ်လျှင် ပျမ်းမျှအားဖြင့် (၄.၄) ရာခိုင်နှုန်းမြင့်တက်ခဲ့ပါသည်။ Delhaize စူပါမတ်ကတ်၌ (၃.၁) ရာခိုင်နှုန်း၊ Aldi စူပါမတ်ကတ်၌ (၂.၃) ရာခိုင်နှုန်းတို့ဖြင့် ကုန်ဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါသည်။ လက်ရှိတွင် ဘယ်လ်ဂျီယံရှိ Albert Heijn နှင့် Colruyt စသည့် စူပါမတ်ကတ်များက ၎င်းတို့၏ ဈေးနှုန်းများကို တိုးမြှင့်ခြင်းမရှိသေးသော်လည်း စားသောက်ကုန် ထုတ်လုပ်သူများနှင့် ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးရာတွင် ယခုနှစ်သည် ၎င်းတို့အတွက် အခက်ခဲဆုံးနှစ် တစ်နှစ် ဖြစ်သည်ဟု ပြောကြားကြောင်း သိရပါသည်။

Carrefour နှင့် Delhaize စူပါမတ်ကတ်များသည် ကုန်ဈေးနှုန်းအပြောင်းအလဲများကို ဦးစွာ လုပ်ဆောင်လေ့ရှိကြကြောင်း၊ ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ ပထမပတ်တွင် ၎င်းတို့ရောင်းချသည့် ထုတ်ကုန်များ၏ (၄) ရာခိုင်နှုန်းမှ (၈) ရာခိုင်နှုန်းခန့်အထိအား ဈေးနှုန်းပြင်ဆင်ပြောင်းလဲခဲ့ပြီးဖြစ်ကြောင်း၊ ၎င်းစူပါမတ်ကတ်များအနေဖြင့် ဈေးနှုန်းအပြောင်းအလဲများကို ဆက်လက်ဆောင်ရွက် ဖွယ်ရှိကြောင်း သိရပါသည်။

Colruyt စူပါမတ်ကတ်တွင်မူ ဈေးနှုန်းမြင့်တက်မှုသည် (၀.၄) ရာခိုင်နှုန်းသာရှိခဲ့ကြောင်း၊ ၎င်းစူပါမတ်ကတ်အနေဖြင့် အခြားစူပါမတ်ကတ်များ၏ ဈေးနှုန်းအပြောင်းအလဲများကို စောင့်ကြည့်ပြီး နောက်မှလိုက်၍ပြောင်းလဲသည့်ပုံစံ (price follower) ကို ဆောင်ရွက်လေ့ရှိခြင်းကြောင့်လည်း ဖြစ်နိုင်ကြောင်း၊ Albert Heijn စူပါမတ်ကတ်အနေဖြင့် ဈေးနှုန်းမြင့်တင်ခြင်းကို ဆောင်ရွက်ထားခြင်းမရှိသေးသော်လည်း ဈေးနှုန်းအပြောင်းအလဲပြုလုပ်ခြင်းကိုမူ ရှောင်းလွှဲ၍ရနိုင်မည်မဟုတ်ကြောင်း သိရပါသည်။

စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်းကဏ္ဍအနေဖြင့် စွမ်းအင်ဈေးမြင့်တက်မှု၊ သယ်ယူပို့ဆောင်စရိတ်နှင့် ကုန်ကြမ်းပစ္စည်းများအတွက် ကုန်ကျစရိတ်ကြီးမြင့်မှုတို့ကြောင့် အမြတ်အစွန်းလျော့ကျလျက် ရှိပါသည်။ ကုန်ဈေးနှုန်းမြင့်တက်မှုသည် လက်လီဈေးကွက်အတွင်း ယှဉ်ပြိုင်ရောင်းချမှုများ မြင့်တက်လာခြင်းမှတစ်ဆင့် ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဥရောပ၏ ဆောင်းဦးရာသီကာလခန့်တွင် ပြန်လည်တည်ငြိမ်သွားမည်ဟု စူပါမတ်ကတ်များ၏ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်များမှတစ်ဆင့် နေ့စဉ်ဈေးနှုန်းများကို စောင့်ကြည့်လေ့လာသည့်အဖွဲ့အစည်း Daltrix ကပြောကြားကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.brusselstimes.com/belgium-all-news/202208/prices-in-supermarkets-already-up-3-to-5>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ဘရပ်ဆဲလ်

**Brexit ကြောင့် ဘယ်လိုယုံနိုင်သလဲ၊ ဖလန်းဒါဒေသ၌ ဗြိတိန်နိုင်ငံ၏ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု လုပ်ငန်းများ တိုးတက်လာခြင်း**

အီးယူမှ ဗြိတိန်ခွဲထွက်မှုကိစ္စရပ် (Brexit) ၏ အကျိုးဆက်အဖြစ် ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဘယ်လိုယုံ ယုံနိုင်သလဲ၊ ဖလန်းဒါဒေသ၌ ပြည်ပရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုလုပ်ငန်းများ တိုးတက်လာခဲ့ကြောင်း၊ ဖလန်းဒါဒေသအနေဖြင့် ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ပြည်ပရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုစီမံကိန်းအသစ် (၂၉၅) ခုအား ဆွဲဆောင်နိုင်ခဲ့ပြီး၊ အလုပ်အကိုင်နေရာသစ် (၆,၂၃၃) ကို ဖန်တီးပေးနိုင်ခဲ့ပြီး၊ ယင်းမှာ မှတ်တမ်းသစ် တစ်ရပ်ဖြစ်ခဲ့ကြောင်း ဖလန်းဒါဒေသကုန်သွယ်မှုနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုအေဂျင်စီ (Flanders Investment & Trade - FIT) ၏ အချက်အလက်များကို ကိုးကား၍ ဖလန်းဒါဒေသဝန်ကြီးချုပ် (Flemish Minister-President) ဖြစ်သူ Jan Jambon က ပြောကြားကြောင်း သိရပါသည်။

ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ကပ်ရောဂါအကျပ်အတည်းဖြစ်ပွားနေစေကာမူ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ပြည်ပရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများက ဖလန်းဒါဒေသ၌ အလုပ်အကိုင်များကို ဖန်တီးပေးခဲ့သည်ဟု ၎င်း၏ တွစ်တာစာမျက်နှာ၌ရေးသားဖော်ပြကြောင်း၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဖလန်းဒါဒေသ၌ ပြည်ပရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ဝင်ရောက်စီးဆင်းမှုမာဏသည် ယူရို (၂.၈၆) ဘီလျံရှိခဲ့ပြီး၊ ယခင်နှစ်ကထက် ယူရို (၅၀၀) သန်း ပိုမိုရရှိခဲ့ကြောင်း၊ အထူးသဖြင့် Brexit ကြောင့် ဗြိတိန်၏ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုလုပ်ငန်းများ ဖလန်းဒါဒေသသို့ ဝင်ရောက်မှုသည်တိုးတက်ခဲ့ကြောင်း၊ Brexit ၏ သက်ရောက်မှုမှ ကာကွယ်လိုသည့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအတွက် ဖလန်းဒါဒေသက ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဆိုင်ရာ အရင်းအမြစ်များကို ကမ်းလှမ်းပေးထားသည်ဟု Jambon က ပြောကြားကြောင်း သိရပါသည်။

ဘယ်လိုယုံနိုင်သလဲမြောက်ပိုင်း ဖလန်းဒါဒေသရှိ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုစီမံကိန်းများအနက် (၄၉) ခုမှာ ဗြိတိန်နိုင်ငံမှ ဖြစ်ကြောင်း၊ ယင်းတွင် Brexit ကြောင့် ဖလန်းဒါဒေသ၌ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ စတင်လုပ်ကိုင်လိုသည့် စီမံကိန်းအရေအတွက်မှာ (၃၀) ခုအထိရှိကြောင်း၊ Brexit referendum ကို ဆောင်ရွက်ခဲ့သည့် ၂၀၁၆ ခုနှစ်မှစတင်၍ ပြည်ပကုမ္ပဏီ (၉၅) ခုသည် ၎င်းတို့၏လုပ်ငန်းများအပေါ် Brexit ၏ သက်ရောက်မှုမှကာကွယ်လိုသည့်အတွက် ဖလန်းဒါဒေသ၌ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံခဲ့ကြကြောင်း၊ ယင်းလုပ်ငန်းများမှ အလုပ်အကိုင်နေရာသစ် (၃,၀၇၉) ခုအား ဖန်တီးပေးနိုင်ခဲ့ပြီးဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

အလားတူ ဝေါလိုနီးယား ပို့ကုန်နှင့်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုအေဂျင်စီ (Wallonia Export and Foreign Investment Agency-Awex) ၏ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလတွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် စာရင်းဇယားများအရ အီးယူမှ ဗြိတိန်ခွဲထွက်ခဲ့သည့်နောက်ပိုင်းတွင် Brexit ကြောင့် ဝေါလိုနီးယားဒေသသို့ ပြည်ပ

ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဝင်ရောက်မှုသည် ယူရို (၃၅၉)သန်းရှိခဲ့ပြီး၊ အလုပ်အကိုင်ပေါင်း (၅၃၉) ခုအား ဖန်တီးပေးခဲ့သည်ဟု ဖော်ပြထားပါသည်။

ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ၊ ဖလန်းဒါဒေသ၌ ပြည်ပရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုမှ အလုပ်အကိုင်ဖန်တီးပေးနိုင်မှုသည် ၂၀၂၀ ခုနှစ်နှင့်နှိုင်းယှဉ်လျှင် ၂၀၂၁ ခုနှစ်၌ (၃၂.၁) ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်ခဲ့ပြီး၊ အလုပ်အကိုင်နေရာသစ် (၄,၇၁၇) ခုအား ဖန်တီးပေးခဲ့ပါသည်။ ယင်းအလုပ်အကိုင်များ၏ သုံးပုံတစ်ပုံကျော်မှာ သုတေသနှင့် ဖွံ့ဖြိုးမှုဆက်စပ်လုပ်ငန်းများတွင် ဖြစ်ပါသည်။ ဖလန်းဒါဒေသသို့ ပြည်ပရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုစီးဝင်မှုတွင် အမေရိကန်နိုင်ငံမှ စီမံကိန်းလုပ်ငန်း (၆၄) ခုဖြင့် အများဆုံး ရင်းနှီးမြှုပ်နှံထားပါသည်။ ဗြိတိန်နိုင်ငံနှင့် နယ်သာလန်နိုင်ငံတို့က ဒုတိယအများဆုံးရင်းနှီးမြှုပ်နှံထားကြပြီး၊ ပြင်သစ်နှင့် ဂျာမနီနိုင်ငံတို့က တတိယနှင့် စတုတ္ထအများဆုံးရင်းနှီးမြှုပ်နှံသည့်နိုင်ငံများအဖြစ် အသီးသီး ရပ်တည်နေကြကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.brusselstimes.com/business/201990/brexit-drives-increase-in-uk-investment-projects-in-flanders>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ဘရပ်ဆဲလ်

.....  
**၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ၊ ဘရပ်ဆဲလ်လေဆိပ်မှတစ်ဆင့် လေကြောင်းကုန်စည်များ ပို့ဆောင်မှု စံချိန်တင်ခဲ့ခြင်း**

ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်ကပ်ရောဂါအကျပ်အတည်းဖြစ်ပွားနေသော်လည်း ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ၊ ဘရပ်ဆဲလ်လေဆိပ်မှတစ်ဆင့် လေကြောင်းကုန်စည်များပို့ဆောင်မှုသည် စံချိန်တင်အဆင့်သို့ ရောက်ရှိခဲ့ကြောင်း၊ ထိုသို့ စံချိန်တင်လေကြောင်းကုန်စည်ပို့ဆောင်ခဲ့မှုသည် လူအများစုက အွန်လိုင်းမှဝယ်ယူမှုများ ပြုလုပ်လာကြခြင်းနှင့် ဘရပ်ဆဲလ်လေဆိပ်သည် ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေးသယ်ယူပို့ဆောင်ရာတွင် ဥရောပ၏ဗဟိုချက်အဖြစ် ဆောင်ရွက်ရခြင်းတို့ကြောင့် ဖြစ်ကြောင်းသိရပါသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဘရပ်ဆဲလ်လေဆိပ်မှတစ်ဆင့် ကုန်စည်တန်ချိန် (၈၄၃,၁၄၀) ကို သယ်ယူပို့ဆောင်ခဲ့ပြီး ၂၀၂၀ ခုနှစ်ကထက် (၃၀) ရာခိုင်နှုန်းတိုးတက်ခဲ့သည်ဟု လေဆိပ်၏ ထုတ်ပြန်ချက်တွင် ဖော်ပြထားပါသည်။ အဆိုပါ တိုးတက်မှုနှုန်းသည် ဘရပ်ဆဲလ်လေဆိပ်အတွက် အများဆုံး

အဖြစ် စံချိန်တင် တင်ပို့ခဲ့သည့် ပမာဏဖြစ်ကြောင်း လေဆိပ်၏ အမှုဆောင်ဖြစ်သူ Arnaud Feist က ပြောကြားထားပါသည်။

ဘရပ်ဆဲလ်လေဆိပ်၏ Cargo Division အနေဖြင့် မကြုံစဖူးသည့် တိုးတက်မှုနှုန်းကိုရရှိခဲ့ကြောင်း၊ လေကြောင်းကုန်စည်များသယ်ယူပို့ဆောင်မှုအတွက် demand သည် သိသာစွာမြင့်တက်ခဲ့သော်လည်း ဘရပ်ဆဲလ်လေဆိပ်အနေဖြင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများစွာပြုလုပ်ထားခြင်း၊ ဒစ်ဂျစ်တယ်နည်းလမ်းဖြင့် Cargo များကိုဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် အားကောင်းသော ကုန်စည်ထောက်ပံ့ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းအသိုက်အဝန်း ပိုင်ဆိုင်ခြင်းတို့ကြောင့် demand တိုးတက်လာသည့်အခြေအနေကို လွယ်ကူစွာ ကိုင်တွယ်ဆောင်ရွက်နိုင်ခဲ့ကြောင်း သိရပါသည်။

ဘရပ်ဆဲလ်လေဆိပ်မှ ကုန်စည်များသယ်ယူပို့ဆောင်ရာတွင် ဆေးဝါးပစ္စည်းများပို့ဆောင်မှုသည် အဓိကအစိတ်အပိုင်းအဖြစ် ပါဝင်နေကြောင်း၊ ဥရောပတစ်ဝန်းသို့ ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေးများကို တင်ပို့ရာတွင် ဘရပ်ဆဲလ်လေဆိပ်သည် အဓိကဗဟိုချက်ဖြစ်ကြောင်း၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ကိုဗစ် ကာကွယ်ဆေး (၈၀၀) သန်းကျော်ကို ဘရပ်ဆဲလ်လေဆိပ်မှတစ်ဆင့် ပို့ဆောင်ပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.brusselstimes.com/belgium/201570/record-levels-of-cargo-pass-through-brussels-airport-in-2021>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ဘရပ်ဆဲလ်

.....

**ကပ်ရောဂါကာလအတွင်း ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံရှိ စားသုံးသူများက ပြည်တွင်းထုတ်ကုန်များကို ပိုမိုဝယ်ယူလာကြခြင်း**

ကိုဗစ်-၁၉ ကပ်ရောဂါ ဖြစ်ပွားပြီးနောက်ပိုင်းတွင် ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ၌ နေထိုင်သူများသည် ပြည်တွင်းထုတ်ကုန်များနှင့် ရာသီစာလတ်ဆတ်ကုန်များကို ပိုမိုဝယ်ယူစားသုံးလာကြကြောင်းနှင့် စားသောက်ကုန်များ၏ ပင်ရင်းထုတ်လုပ်ရာဒေသ (Origins) နှင့်ပတ်သက်၍ ပိုမိုသတိပြုမိလာကြကြောင်း သိရပါသည်။ ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ၏ စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်း ဘေးကင်းလုံခြုံမှုဆိုင်ရာ ဖက်ဒရယ်အေဂျင်စီ (Federal Agency for the Safety of the Food Chain - FASFC) က ကောက်ယူခဲ့သည့်စစ်တမ်းအရ ဘယ်လ်ဂျီယံရှိ စားသုံးသူများ၏ လေးပုံတစ်ပုံနီးပါးပမာဏ ဖြစ်သည့်

(၂၃.၆) ရာခိုင်နှုန်းမှာ ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်အကျပ်အတည်းကာလအတွင်း ပြည်တွင်းထုတ်ကုန်များကို ပိုမိုဝယ်ယူစားသုံးခဲ့ကြခြင်းဖြစ်ပါသည်။

စစ်တမ်းဖြေဆိုသူများ၏ ငါးပုံတစ်ပုံက ၎င်းတို့သည် ပြည်တွင်းထုတ်ကုန်များရောင်းချသည့် စတိုးဆိုင်များ၊ ကုန်စုံဆိုင်များ၊ မုန့်ဆိုင်များနှင့် သားသတ်ရုံများကို ရွေးချယ်ဝယ်ယူခဲ့ကြသည်ဟု ဖော်ပြခဲ့ကြပြီး၊ ဖြေဆိုသူများ၏ (၁၄.၂) ရာခိုင်နှုန်းက ၎င်းတို့အနေဖြင့် စူပါမတ်ကတ်များနှင့် ဟိုက်ပါမတ်ကတ်များ၌ စားသောက်ကုန်များဝယ်ယူမှုကို ယခင်ကထက် လျော့ချခဲ့ကြသည်ဟု ဖြေကြားခဲ့ပါသည်။

ထို့ပြင် ဘယ်လ်ဂျီယံရှိ စားသုံးသူများသည် စားသောက်ကုန်အရည်အသွေးနှင့် ထုတ်လုပ်သည့် ပင်ရင်းနိုင်ငံတို့အပေါ် ပိုမိုအာရုံထားလာကြသည်ဟု စစ်တမ်းက ဖော်ပြပါသည်။ စစ်တမ်းဖြေဆိုသူ (၂၀) ရာခိုင်နှုန်းက ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ကပ်ရောဂါဖြစ်ပွားချိန်မှစ၍ ၎င်းတို့သည် စားသောက်ကုန်များတွင် ပါဝင်သည့်ပစ္စည်းများနှင့် ထုတ်လုပ်သည့် ပင်ရင်းဒေသတို့အပေါ် ပို၍အလေးထားကြည့်ရှုလာကြသည်ဟုဆိုသည်။ အလားတူ ဘယ်လ်ဂျီယံ၏ စားသုံးသူများအနက် (၂၀) ရာခိုင်နှုန်းကျော်က ကျန်းမာရေးနှင့်ညီညွတ်မှုရှိသော လတ်ဆတ်ထုတ်ကုန်များနှင့် အော်ဂဲနစ်ထုတ်ကုန်များကို ပိုမိုရွေးချယ်ဝယ်ယူလာကြကြောင်း သိရပါသည်။

အဆိုပါအချက်အလက်များအရ စားသောက်ကုန်များတွင် တံဆိပ်ကပ်ဖော်ပြခြင်း (food labelling) နှင့် စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်မှု လုပ်ငန်းစဉ်တစ်လျှောက် နောက်ကြောင်းခြေရာခံခြင်း (traceability) တို့မှာ စားသောက်ကုန်များဘေးကင်းလုံခြုံမှုနှင့် စားသုံးသူများ၏ ကျန်းမာရေးတို့ကို ကာကွယ်ပေးရန်အတွက် မရှိမဖြစ် အရေးပါသော အစိတ်အပိုင်းများဖြစ်လာသည်ဟု FASFC က ဖော်ပြပါသည်။

စားသောက်ကုန်ဘေးအန္တရာယ်ကင်းစင်မှုနှင့် စားသုံးသူများ၏ ကျန်းမာရေးကို အကာအကွယ်ပေးနိုင်မှုသေချာစေရေးအတွက် ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ၏ စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်း ဘေးကင်းလုံခြုံမှုဆိုင်ရာ ဖက်ဒရယ်အေဂျင်စီ၏ စစ်ဆေးသူများက နေ့စဉ် ကုမ္ပဏီများနှင့် စားသောက်ကုန်များစွာကို စစ်ဆေးကြောင်း၊ တစ်နှစ်လျှင် စားသောက်ကုန်နမူနာ (၇၀,၀၀၀) ခန့်ကို ထုတ်ယူစစ်ဆေးပြီး၊ စားသောက်ကုန်များ၏ (၉၆) ရာခိုင်နှုန်းမှ (၉၈) ရာခိုင်နှုန်းသည် သတ်မှတ်လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများနှင့်ကိုက်ညီသည်ကို စစ်ဆေးတွေ့ရှိရကြောင်း၊ ထို့ပြင် ၎င်းအေဂျင်စီအနေဖြင့်

စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်သည့် လုပ်ငန်းငယ်များအား စားသောက်ကုန် ဘေးကင်းမှုစည်းမျဉ်းများ ကိုနားလည်စေရန် အခမဲ့သင်တန်းများကိုလည်း ဖွင့်လှစ်ပို့ချပေးကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.brusselstimes.com/health/202221/people-in-belgium-turn-to-local-products-during-pandemic>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ဘရပ်ဆဲလ်

**Colruyt စူပါမတ်ကတ်က ဘယ်လ်ဂျီယံကမ်းရိုးတန်း၌ ယောက်သွားမွေးမြူသည့်လုပ်ငန်းကို စတင်ဆောင်ရွက်ခြင်း**

ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံရှိ Colruyt စူပါမတ်ကတ်သည် ဘယ်လ်ဂျီယံကမ်းရိုးတန်း၌ လေအား လျှပ်စစ်လုပ်ငန်းများ၌ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများပြုလုပ်ထားပြီး၊ ယခုအခါ ယောက်သွား (mussel) မွေးမြူ သည့်လုပ်ငန်းကိုပါ တိုးချဲ့လုပ်ကိုင်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။ ၎င်းစူပါမတ်ကတ်အနေဖြင့် (၁) စတုရန်းမီတာဧရိယာ၌ ယောက်သွားလှိုင်း (mussel lines) (၅၀) ခန့်ကို တပ်ဆင်သွားမည်ဖြစ် ကြောင်း၊ အဆိုပါ ယောက်သွားမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းမှ ၂၀၂၃ ခုနှစ်တွင် ယောက်သွားတန်ချိန် (၂၀၀) ခန့်ကို ထုတ်လုပ်နိုင်ရန် မျှော်မှန်းထားပြီး၊ Colruyt အနေဖြင့် စုစုပေါင်း ဧရိယာ (၄.၅) စတုရန်းမီတာ ကို ဝယ်ယူထားခြင်းဖြစ်သဖြင့် ထပ်မံတိုးချဲ့သွားနိုင်မည့်အလားအလာရှိကြောင်း သိရပါသည်။

Colruyt ၏ အဆိုပါ ယောက်သွားမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းသည် ဘယ်လ်ဂျီယံကမ်းရိုးတန်းမှ (၅) ကီလိုမီတာခန့်အကွာအဝေးရှိ ပင်လယ်ပြင်၌ တည်ရှိပါသည်။ Colruyt အနေဖြင့် ဘယ်လ်ဂျီယံ ပင်လယ်ကမ်းရိုးတန်း၌ ထိုသို့ ရေသတ္တဝါမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်နိုင်မည့် အလားအလာများ ကိုလေ့လာခြင်း၊ ခွင့်ပြုချက်လျှောက်ထားခြင်းများကို အချိန်အတော်ကြာကပင် ဆောင်ရွက်ထားခဲ့ ခြင်းဖြစ်သည်ဟု ဆိုသည်။

Colruyt စူပါမတ်ကတ်သည် ဘယ်လ်ဂျီယံကမ်းရိုးတန်း၌ ယောက်သွားမွေးမြူထုတ်လုပ် ခြင်းနှင့် စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန်များ ထုတ်လုပ်ခြင်းတို့ကို ပေါင်းစပ်ဆောင်ရွက်လိုခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ၎င်းစူပါမတ်ကတ်သည် ဘယ်လ်ဂျီယံ၌ ဟင်းသီးဟင်းရွက်များ စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်ရန် စိုက်ပျိုးမြေများ ကိုလည်း ဝယ်ယူထားပြီးဖြစ်ကြောင်းသိရပါသည်။ ယောက်သွားသည် ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံတွင် လူကြိုက်များရေပန်းစားသည့် စားသောက်ကုန်တစ်မျိုးဖြစ်ပြီး၊ ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံအနေဖြင့် နှစ်စဉ်



ယောက်သွားတန်ချိန် (၂,၅၀၀၀) ကျော်ကို တင်သွင်းလျက်ရှိရာ အများစုကို နယ်သာလန်နိုင်ငံမှ တင်သွင်းခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.brusselstimes.com/belgium-all-news/202985/colruyt-starts-mussel-farm-off-belgian-coast>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ဘရပ်ဆဲလ်

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် နယ်သာလန်နိုင်ငံ၏ စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန် တင်ပို့မှု ယူရို (၁၀၀) ဘီလျံကျော်သို့ ရောက်ရှိခဲ့ခြင်း

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် နယ်သာလန်နိုင်ငံ၏ စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန် တင်ပို့မှုသည် ခန့်မှန်း ယူရို (၁၀၄.၇) ဘီလျံသို့ ရောက်ရှိခဲ့ရာ မှတ်တမ်းသစ်တစ်ရပ်ဖြစ်ခဲ့ကြောင်း နယ်သာလန်နိုင်ငံ၊ Ministry of Agriculture, Nature and Food Quality မှ ကြီးမှူး၍ နယ်သာလန်စာရင်းအင်းအဖွဲ့အစည်း ဖြစ်သည့် Statistics Netherlands (CBS) နှင့် Wageningen Economic Research (WUR) တို့က ပူးတွဲဆောင်ရွက်သည့် သုတေသနထုတ်ပြန်ချက်များအရ သိရပါသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် နယ်သာလန်နိုင်ငံ၏ စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန် စုစုပေါင်းတင်ပို့မှုသည် ယခင်နှစ်ကထက် ယူရို (၉) ဘီလျံ ပိုမိုတင်ပို့နိုင်ခဲ့ပြီး၊ (၉.၄) ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်တင်ပို့နိုင်ခဲ့ခြင်း ဖြစ်ကြောင်း၊ စိုက်ပျိုးရေးပို့ကုန် ယူရို (၁၀၄.၇) ဘီလျံတွင် ပြည်တွင်းထုတ် စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန် တင်ပို့မှုသည် (၇၅.၇) ဘီလျံ၊ အခြားနိုင်ငံများမှတင်သွင်းပြီးနောက် Re-export အဖြစ် တင်ပို့မှု ယူရို (၂၉) ဘီလျံတို့ ပါဝင်ခဲ့ကြောင်း၊ ထို့ကြောင့် ပြည်တွင်းထုတ် စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန်တင်ပို့မှုသည် နှစ်အလိုက်နှိုင်းယှဉ်လျှင် (၁၀.၇) ရာခိုင်နှုန်းတိုးတက်ခဲ့ပြီး၊ Re-export မှာ (၆.၁) ရာခိုင်နှုန်းတိုး တက်ခဲ့ကြောင်း သိရပါသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန်တင်ပို့မှုမှ ပို့ကုန်ရငွေ (Export earnings) ရရှိမှုမှာ ခန့်မှန်းအားဖြင့် ယူရို (၄၆.၁) ဘီလျံ ရှိခဲ့ကြောင်း၊ ယင်းတွင် ပြည်တွင်းထုတ်ကုန်တင်ပို့မှုမှ ယူရို (၄၂.၁) ဘီလျံ၊ Re-export တင်ပို့မှုမှ ယူရို (၄) ဘီလျံ ရရှိခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါသည်။ နယ်သာလန်နိုင်ငံ၏ စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန်တင်ပို့မှုတွင် အများအားဖြင့် အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများသို့ တင်ပို့ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် နယ်သာလန်နိုင်ငံမှ ဂျာမနီနိုင်ငံသို့ စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန် စုစုပေါင်း တင်ပို့မှုတန်ဖိုး

ယူရို (၂၆.၃) ဘီလျံရှိခဲ့ပြီး၊ စုစုပေါင်းတင်ပို့မှု၏ သုံးပုံတစ်ပုံခန့်ရှိပါသည်။ နယ်သာလန်မှ စိုက်ပျိုးရေး ထုတ်ကုန်တင်ပို့သည့် နိုင်ငံများတွင် ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ (၁၂) ရာခိုင်နှုန်း၊ ပြင်သစ်နိုင်ငံ (၈) ရာခိုင်နှုန်း၊ ဗြိတိန်နိုင်ငံ (၈) ရာခိုင်နှုန်းတို့ဖြင့် အသီးသီးရပ်တည်ခဲ့ကြပါသည်။

Brexit ကြောင့် နယ်သာလန်နိုင်ငံမှ ဗြိတိန်နိုင်ငံသို့ စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန် Re-export တင်ပို့မှုသည် (၃၅) ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။ အကြောင်းရင်းမှာ ၁-၁-၂၀၂၁ ရက်နောက်ပိုင်းမှ စ၍ အီးယူပြင်ပနိုင်ငံများမှ ဗြိတိန်နိုင်ငံသို့ ကုန်စည်များကို သင်္ဘောတင်ပို့ရာတွင် နယ်သာလန်နိုင်ငံမှ တစ်ဆင့်တင်ပို့ခြင်းထက် တိုက်ရိုက်တင်ပို့ခြင်းက သွင်းကုန်ခွန်ပေးဆောင်ရမှုတွင် ပိုမိုသက်သာစေ နိုင်ခြင်းကြောင့် ဖြစ်ကြောင်း၊ သို့ရာတွင် နယ်သာလန်နိုင်ငံ၏ ပြည်တွင်းထုတ် စိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန် များ ဗြိတိန်နိုင်ငံသို့ တင်ပို့မှုမှာမူ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် (၁၄) ရာခိုင်နှုန်းဖြင့် သိသာစွာတိုးတက်ခဲ့ကြောင်း၊ ဗြိတိန်နိုင်ငံအနေဖြင့် အီးယူနှင့်ကုန်သွယ်ရာတွင် တိရစ္ဆာန်နှင့် အပင်ထုတ်ကုန်များအတွက် အကောက်ခွန်လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများနှင့် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်စစ်ဆေးမှုများကို ၂၀၂၂ ခုနှစ်အထိ ဆိုင်းငံ့ ထားခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ထိုသို့စစ်ဆေးဆောင်ရွက်မှုများကြောင့် နယ်သာလန်မှ ဗြိတိန်သို့ စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန်တင်ပို့မှုအပေါ် သက်ရောက်မှုရှိလာမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

နယ်သာလန်နိုင်ငံ၏ စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန် ပြည်ပတင်ပို့မှုတွင် ဥယျာဉ်ခြံထွက်ကုန်များ တင်ပို့မှု တိုးတက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ပန်းများ၊ အပင်များစသော အလှဆင်ဥယျာဉ်ခြံထွက်ကုန်များ တင်ပို့မှုသည် အဓိကတိုးတက်ခဲ့ကြောင်း၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဥယျာဉ်ခြံထွက်ကုန်များ တင်ပို့မှုသည် ယူရို (၁၂) ဘီလျံရှိခဲ့ရာ ယခင်နှစ်ကထက် တိုးတက်ခဲ့ပြီး၊ အဓိကအားဖြင့် အပင်နှင့် ပန်းများ၏ ဈေးနှုန်းများ သိသိသာသာ မြင့်တက်ခဲ့ခြင်းကြောင့် ဖြစ်ကြောင်း၊ နယ်သာလန်နိုင်ငံ၏ ဥယျာဉ်ခြံ ထွက်ကုန်တင်ပို့မှုမှာ ၂၀၂၀ ခုနှစ်တွင် ယူရို (၉.၆) ဘီလျံ၊ ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် ယူရို (၉.၅) ဘီလျံ အသီး သီးရှိခဲ့ကြောင်း သိရပါသည်။

အလားတူ နယ်သာလန်နိုင်ငံမှ ဒုတိယအများဆုံး တင်ပို့နိုင်ခဲ့သည့် လယ်ယာထွက်ကုန်မှာ အသားများဖြစ်ကြောင်း၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် အသားတင်ပို့မှု တန်ဖိုး ယူရို (၉.၁) ဘီလျံရှိခဲ့ရာ ၂၀၂၀ ခု နှစ် တင်ပို့မှုတန်ဖိုး ယူရို (၈.၅) ဘီလျံထက် (၇) ရာခိုင်နှုန်းတိုးတက်ခဲ့ကြောင်း၊ နယ်သာလန်နိုင်ငံ၏ အခြားသော အဓိကစိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန်များ တင်ပို့မှုသည်လည်း ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် တိုးတက်ခဲ့ ကြောင်း၊ နှံစားသီးနှံထုတ်ကုန်များ၊ ဂျုံမှုန့်နှင့် နို့ထွက်ပစ္စည်းတင်ပို့မှုများတွင်သာ ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊

ထိုသို့ ကျဆင်းခဲ့ခြင်းအကြောင်းရင်းများအနက် တစ်ခုမှာ တရုတ်နိုင်ငံသို့ ကလေးနို့မှုန့် တင်ပို့မှု သိသာစွာကျဆင်းခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

ကုန်သွယ်မှုပိုင်းတွင် အော်ဂဲနစ်ထုတ်ကုန်များနှင့်ပတ်သက်၍ အလေးထားမှုများ ပိုရှိလာကြောင်း၊ လက်ရှိ ကုန်သွယ်မှုစာရင်းဇယားများအရ ၂၀၁၈ ခုနှစ်မှ ၂၀၂၀ ခုနှစ်အတွင်း အီးယူသို့ တင်သွင်းမှု စုစုပေါင်းပမာဏ၏ (၁.၅) ရာခိုင်နှုန်းမှာ အော်ဂဲနစ် ထုတ်ကုန်များဖြစ်ကြောင်း၊ အီးယူသို့ အများဆုံးတင်သွင်းသည့် အော်ဂဲနစ်ထုတ်ကုန်များမှာ ငှက်ပျောသီးနှင့် တိရစ္ဆာန်အစာတို့ ဖြစ်ပြီး၊ အီကွေဒေါနိုင်ငံက အများဆုံးတင်ပို့သူဖြစ်ကြောင်း၊ နယ်သာလန်နိုင်ငံသည် အီးယူ၌ တတိယနိုင်ငံများမှ အော်ဂဲနစ်ထုတ်ကုန်များကို အများဆုံးတင်သွင်းသည့်နိုင်ငံဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.cbs.nl/en-gb/news/2022/03/agricultural-exports-exceeded-100-billion-euros-in-2021>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊  
ဘရပ်ဆဲလ်

.....  
**Brexit ကြောင့် အီးယူမှ ဗြိတိန်နိုင်ငံသို့ ပို့ကုန်တင်ပို့မှု ကျဆင်းခဲ့ခြင်း**

အီးယူမှဗြိတိန်ခွဲထွက်မှုကိစ္စရပ် (Brexit) ကြောင့် အီးယူနှင့်ဗြိတိန်နိုင်ငံတို့အကြား ကုန်သွယ်မှုအပေါ် များစွာအဟန့်အတားဖြစ်ပေါ်စေခဲ့ကြောင်းနှင့် ဗြိတိန်နိုင်ငံသို့ အီးယူမှသွင်းကုန်တင်သွင်းမှုတွင် (၂၄.၈) ရာခိုင်နှုန်းဖြင့် ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ ဗြိတိန်မှ အီးယူသို့ ပို့ကုန်တင်ပို့မှုတွင်လည်း (၁၃.၁) ရာခိုင်နှုန်းကျဆင်းခဲ့ကြောင်း ဥရောပပါလီမန်၊ စိုက်ပျိုးရေးကော်မတီ၏ အစီရင်ခံစာကိုကိုးကားလျက် ဘရပ်ဆဲလ်တိုင်းမ်က ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်အား ကူးပြောင်းချိန်ကာလအဖြစ် သတ်မှတ်ထားသဖြင့် အီးယူနှင့်ဗြိတိန်နိုင်ငံအကြား ကုန်သွယ်မှုတွင် အကောက်ခွန်စစ်ဆေးခြင်းလုပ်ငန်းများ အထူးသဖြင့် စိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန်များအတွက် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်စစ်ဆေးမှုများကို ယခုနှစ်တွင်မှ စတင်ဆောင်ရွက်မည်ဖြစ်သော်လည်း ဥရောပရှိ ကုမ္ပဏီလုပ်ငန်းများအနေဖြင့် အီးယူမှ ဗြိတိန်နှုတ်ထွက်ခဲ့မှုကြောင့် ပို့ကုန်ကျဆင်းမှုကို ကြုံတွေ့ခံစားခဲ့ရပြီးဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ ၁ ရက်နေ့မှစတင်၍ ဗြိတိန်နိုင်ငံအစိုးရက စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန် အများစုအတွက် အသိအမှတ်ပြုမှုဆိုင်ရာ လိုအပ်ချက်များ (certification requirements) ကိုတင်း ကျပ်ခဲ့ပါသည်။ ထို့ကြောင့် အီးယူမှ ဗြိတိန်နိုင်ငံသို့ စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန် တင်ပို့သည့်ကုမ္ပဏီများ အတွက် အသိအမှတ်ပြုထောက်ခံချက်ဆိုင်ရာ လိုအပ်ချက်များကို စီစဉ်ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန် ဗြိတိန် နိုင်ငံ၌ ၎င်းတို့၏ ကုမ္ပဏီရုံးခွဲများထားရှိ၍ဖြစ်စေ၊ တာဝန်ယူဆောင်ရွက်ပေးမည့် ဗြိတိန်နိုင်ငံမှ Importer ကိုဖြစ်စေ လိုအပ်လာမည်ဖြစ်ပါသည်။

ဗြိတိန်နိုင်ငံမှ စစ်တမ်းတစ်ခု၏ အဆိုအရ ဗြိတိန်ရှိ အသေးစားသွင်းကုန်လုပ်ငန်းရှင် (၄) ဦး အနက် (၁) ဦးကသာ အဆိုပါ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းအပြောင်းအလဲအတွက် အဆင်သင့်ဖြစ်ကြောင်း၊ သွင်းကုန်လုပ်ငန်းရှင် (၈) ဦးလျှင် (၁)ဦးသည် ထိုသို့ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်စစ်ဆေးမှုဆိုင်ရာ လိုအပ် ချက်များအတွက် ပြင်ဆင်းထားနိုင်ခြင်းမရှိကြောင်း သိရပါသည်။ ထို့ပြင် ဗြိတိန်နိုင်ငံ၏ ကွန်ပျူတာ ဆော့ဖ်ဝဲစနစ်များသည် အီးယူ၏ စနစ်များနှင့် ကိုက်ညီမှုမရှိသဖြင့် ဗြိတိန်၏ အကောက်ခွန်ဝန်ထမ်း များအား သင်တန်းပေးရန်လိုအပ်ချက်များလည်း ရှိလာသည်ဟု သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.brusselstimes.com/business/202988/brexit-cost-the-eu-a-quarter-of-exports-to-uk>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊  
ဘရပ်ဆဲလ်

.....  
**ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်မှုမြင့်တက်နေသဖြင့် ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံရှိ စားသောက်ကုန် ကုမ္ပဏီများ၏ ထုတ်လုပ်မှုပိုင်းတွင် ဝန်ထမ်းအခက်အခဲ ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိခြင်း**

ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ကပ်ရောဂါ ပဉ္စမလှိုင်းကျရောက်မှုနှင့်အတူ ဝန်ထမ်းအများအပြား နာမ ကျန်းဖြစ်နေသဖြင့် ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ၊ စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်းကဏ္ဍရှိ ကုမ္ပဏီများသည်ထုတ် လုပ်မှု လုပ်ငန်းစဉ်အတွက် ဝန်ထမ်းအခက်အခဲကို ရင်ဆိုင်ရန်ကန်နေရကြောင်း သိရပါသည်။ ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်းဘေးကင်းလုံခြုံမှုဆိုင်ရာ ဖက်ဒရယ်အေဂျင်စီ (Federal Agency for the Safety of the Food Chain-FASFC) က ကောက်ယူခဲ့သည့် စစ်တမ်းတစ်ရပ်အရ စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်းကဏ္ဍ ဝန်ထမ်းများ၏ (၈.၅) ရာခိုင်နှုန်းမှာ နာမကျန်းဖြစ်နေကြောင်း၊ အချို့

သောကဏ္ဍများ၌ ထိုသို့လုပ်သားရှားပါးမှုပြဿနာကြောင့် ထုတ်လုပ်မှုနှေးကွေးလျက် ရှိကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ၌ အိုမီခရွန်ဗိုင်းရပ်စ်မျိုးကွဲ ကူးစက်ပြန့်ပွားမှုနှင့်အတူ ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ် ကူးစက်မှုအရေအတွက်များ မြင့်တက်လျက်ရှိရာ ပညာရေးကဏ္ဍအပါအဝင် လုပ်ငန်းကဏ္ဍများစွာ၌ ဝန်ထမ်းအင်အားမလုံလောက်သည့် ပြဿနာ၏ သက်ရောက်မှုကို ကြုံတွေ့နေရခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ယခုအခါ FASFC ၏ စစ်တမ်းအရ စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်သည့် လုပ်ငန်းများတွင်လည်း ဝန်ထမ်း အခက်အခဲဖိအားကို ရင်ဆိုင်လာရခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

ဝန်ထမ်းမလုံလောက်မှုပြဿနာသည် စိုးရိမ်စရာအခြေအနေဖြစ်လာကြောင်း၊ လက်ရှိတွင် ယင်းအခြေအနေကို ထိန်းထားနိုင်ရေး စီမံဆောင်ရွက်နေသော်လည်း ဝန်ထမ်းများအား အချိန်ပို ဆင်းခိုင်းခြင်းကဲ့သို့သော ဆောင်ရွက်မှုမျိုးကို လုပ်ဆောင်ရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ သို့ရာတွင် ယင်းကို ယာယီအနေဖြင့်သာဆောင်ရွက်နိုင်မည်ဖြစ်ပြီး၊ ကာလရှည်အတွက် ဖြေရှင်းနည်းတစ်ရပ် မဟုတ် ကြောင်း FASFC ၏ မန်နေဂျင်းဒါရိုက်တာဖြစ်သူ Michael Gore က ပြောကြားပါသည်။

ဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်ခံရမှုကြောင့် ဝန်ထမ်းများနာမကျန်းဖြစ်၍ အလုပ်ဆင်းရန်ပျက်ကွက် မှုမှာ လာမည့်သီတင်းပတ်များအတွင်း ပိုများလာနိုင်သည်ဟု မျှော်မှန်းထားပါသည်။ စားသောက်ကုန် ကုမ္ပဏီ (၃) ခုလျှင် (၂) ခုမှာ ဝန်ထမ်းအရေအတွက် အနည်းဆုံး (၅) ရာခိုင်နှုန်း ပျက်ကွက်မှုကိုကြုံ တွေ့ရနိုင်ကြောင်း၊ ပျမ်းမျှအားဖြင့် ဝန်ထမ်းများ၏ (၈.၄) ရာခိုင်နှုန်းသည် ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ကြောင့် နာမကျန်းဖြစ်ကြရကြောင်း၊ ၎င်းအရေအတွက်မှာ များပြားသည်ဟုမဆိုနိုင်သော်လည်း ထုတ်လုပ်မှု လုပ်ငန်းစဉ်ကိုမူ ခြိမ်းခြောက်လျက်ရှိကြောင်း၊ အခြားဝန်ထမ်းဖြင့် အလွယ်တကူအစားထိုးဆောင် ရွက်နိုင်ခြင်းမရှိသည့် လုပ်ငန်းများတွင် ခက်ခဲမှုရှိကြောင်း သိရပါသည်။

စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်းကဏ္ဍရှိ အလုပ်အကိုင်အများစုသည် လူကိုယ်တိုင် (In person) ဆောင်ရွက်ရခြင်းဖြစ်၍ Teleworking ဖြင့် ဆောင်ရွက်နိုင်ခြင်းမရှိကြောင်း၊ အထူးသဖြင့် လတ်ဆတ် စားသောက်ကုန်များ (fresh products) ထုတ်လုပ်ရာတွင် ဝန်ထမ်းများအနေဖြင့် လက်ဖြင့် ရွေးချယ် ခြင်းစသည့် လုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရန်လိုအပ်သဖြင့် Teleworking ဖြင့် ဆောင်ရွက်၍ မရနိုင် ကြောင်း စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်းရှင်များက ဆိုသည်။

ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်နှင့်ဆက်စပ်၍ အလုပ်ဆင်းရန်ပျက်ကွက်မှုများသည် ထုတ်လုပ်မှုကျဆင်း ခြင်းကို ဖြစ်ပေါ်စေလျက်ရှိသည်ဟု ဘယ်လ်ဂျီယံ စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်း ဘေးကင်းလုံခြုံမှုဆိုင်ရာ

ဖက်ဒရယ်အေဂျင်စီ၏ စစ်တမ်းကဆိုထားပါသည်။ စားသောက်ကုန်ကုမ္ပဏီ (၄) ခုလျှင် (၃) ခုတွင် ပျမ်းမျှ (၈) ရာခိုင်နှုန်းခန့်ဖြင့် ထုတ်လုပ်မှုထိခိုက်ခဲ့ကြောင်း သိရပါသည်။

အဆိုပါအခြေအနေများကြောင့် ဝန်ထမ်းဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များတွင် ပို၍ပြောင်းလွယ်ပြင် လွယ်ရှိသည့်ပုံစံ (flexibility) ဖြင့် ခွင့်ပြုပေးရန် ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံအစိုးရနှင့် ကုန်သွယ်ရေးသမဂ္ဂ များအား စီးပွားရေးလုပ်ငန်းကဏ္ဍအဖွဲ့အစည်းများက တိုက်တွန်းထားကြောင်း၊ ဥပမာအားဖြင့် အချိန်ပိုဆင်းခြင်းအတွက် လုပ်ခပေးဆောင်ရမှု စသည့်ကိစ္စရပ်များကို flexibility ဖြင့် စဉ်းစားပေး စေလိုခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ လုပ်သားရှားပါးမှုပြဿနာကို အလုပ်အကိုင် ခန့်ထားမှုပိုင်းတွင်ပြောင်း လွယ်ပြင်လွယ် ပုံစံခွင့်ပြုပေးခြင်းဖြင့် ဖြေရှင်းနိုင်ကြောင်း၊ ဥပမာအားဖြင့် အချိန်ပိုင်းအလုပ်လုပ် လိုသည့် ကျောင်းသား/သူများ၊ အလုပ်မှအနားယူပြီးစဖြစ်သော်လည်း ယာယီအနေဖြင့် လုပ်ငန်းခွင် သို့ ပြန်လည်ဝင်ရောက်လုပ်ကိုင်လိုသည့် Flexi-workers များအား ပြန်လည်ခန့်ထားခြင်း စသည်တို့ ကို စဉ်းစားဆောင်ရွက်နိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.brusselstimes.com/belgium-all-news/203070/food-companies-struggle-to-staff-production-lines-amid-rising-coronavirus-cases>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊  
ဘရပ်ဆဲလ်

.....

တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ၊ ကူမင်းမြို့မှတင်ပြသော စီးပွားရေးဆိုင်ရာသတင်းများ

**တရုတ်နိုင်ငံ၊ ယူနန်ပြည်နယ်၏ ပထမဆုံး RCEPဆိုင်ရာ မူရင်းလက်မှတ်ထုတ်ပေးခဲ့ခြင်း**

ယူနန်ပြည်နယ်၏ ပထမဆုံးသောဒေသဆိုင်ရာ ဘက်စုံစီးပွားရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု (RCEP) မူရင်းလက်မှတ်လက်မှတ်ကို တရုတ်ငွေယွမ် ၃၈၁,၀၀၀ တန် လတ်ဆတ်သောပန်းများ အတွက် ကူမင်းအကောက်ခွန်တွင် (၁၁-၂၂)ရက်နေ့က ထုတ်ပေးခဲ့ပါသည်။ "ယူနန်ပြည်နယ်ရဲ့ ပထမဆုံး RCEP မူရင်းလက်မှတ်ကို ရရှိတဲ့အတွက် ဂုဏ်ယူမိပါတယ်။ ပန်းတွေကို ဘန်ကောက်မြို့ အကောက်ခွန်မဲ့တင်ပို့ပြီး ထိုင်းဈေးကွက်ကို ဝင်ရောက်သွားမှာပါ" ဟု ယူနန်အလယ်ပိုင်းယွီရှီး Yuxi မြို့အခြေစိုက် Hengfengwanli ပန်းကုမ္ပဏီ အထွေထွေမန်နေဂျာ Liang Qiuqun က ပြောကြားခဲ့ပါ သည်။

“RCEP အသက်ဝင်တာနဲ့အမျှ ကျွန်တော်တို့အကောက်ခွန်က အတည်ပြုထားတဲ့ တင်ပို့သူ တွေရဲ့ ပို့ကုန်တွေအတွက် မူရင်းကြေညာစာတမ်းကို လွတ်လပ်စွာထုတ်ပေးနိုင်မှာပါ” ဟု ကူမင်း အကောက်ခွန်မှ ဝန်ထမ်းတစ်ဦးဖြစ်သူကပြောပါသည်။ ဦးစားပေး RCEP မူဝါဒများကြောင့်ပိုမို အကျိုးရရှိစေမည့် နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုတွင် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများကို ပိုမိုပါဝင်လာစေရန် အကောက်ခွန်က အားပေးမည်ဖြစ်ပါသည်။

ယူနန်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၏ နိုင်ငံတကာဈေးကွက်တွင် ယှဉ်ပြိုင်နိုင်စွမ်းကို မြှင့်တင်ရန်နှင့် ပြည်နယ်၏နိုင်ငံခြားကုန်သွယ်မှုကို တွန်းအားပေးရန် ကူမင်းအကောက်ခွန်တွင် မူရင်းသက်သေခံ လက်မှတ်များအား ဉာဏ်ရည်တူဖြင့် ပြန်လည်သုံးသပ်ခြင်း intelligent review နှင့် internet plus ပုံစံကို စီစဉ်ပေးထားသည်။

၂၀၂၂ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ ၁ ရက်နေ့မှစတင်၍ RCEP သည် အာဆီယံအဖွဲ့ဝင် ခြောက်နိုင်ငံ ဖြစ်သော ဘရူနိုင်း၊ ကမ္ဘောဒီးယား၊ လာအို၊ စင်ကာပူ၊ ထိုင်းနှင့် ဗီယက်နမ် တို့အပြင် တရုတ်၊ ဂျပန်၊ နယူးဇီလန်နှင့် သြစတြေးလျနိုင်ငံတို့၌ အသက်ဝင်ခဲ့သည်။ လွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်မှုမိတ်ဖက် အဖွဲ့တွင် လက်ရှိတွင်အဖွဲ့ဝင် ၁၅ နိုင်ငံရှိပြီး အချို့မှာ ယူနန်ပြည်နယ်၏ အဓိကကုန်သွယ်ဖက်များ ဖြစ်သည်။ ဗီယက်နမ်နှင့် လာအိုတို့သည် ယူနန်နယ်ကို ကုန်းကြောင်းဖြင့် ဆက်သွယ်ထားသည်။

ရင်းမြစ် [http://english.yunnan.cn/html/2022/consulgeneral\\_0104/27509.html](http://english.yunnan.cn/html/2022/consulgeneral_0104/27509.html)

ဒေါက်တာဝေရီလင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ကူမင်း

.....  
**တရုတ်နိုင်ငံ၊ယူနန်ပြည်နယ်သည် ၎င်း၏ ပထမဆုံး RCEP လွတ်လပ်သော ပင်ရင်းဒေသကြေညာချက်ကို ထုတ်ပြန်ခဲ့ခြင်း**

ခွင့်ပြုထားသော တင်ပို့ရောင်းချသူ တစ်ဦးဖြစ်သော ယူနန်တင်းစက်မှုလုပ်ငန်းကုမ္ပဏီမှပြည် နယ်၏ပထမဆုံးသော ဒေသဆိုင်ရာဘက်စုံစီးပွားရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု (RCEP) ဆိုင်ရာလွတ် လပ်သော ပင်ရင်းဒေသကြေငြာချက်ကို (၅-၁-၂၂) တွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။

ဂျပန်နိုင်ငံသို့ တင်ပို့သည့် ဒေါ်လာ ၇၆၈,၀၀၀ တန်ကြေးရှိ သံဖြူချောင်းများကို ကုမ္ပဏီက ကြေညာခြင်းဖြင့် ကုမ္ပဏီသည် RCEP လွတ်လပ်သော ကြေငြာချက်စနစ်ကို ယူနန်တွင် အသက်ဝင် စေခဲ့ပါသည်။ ခွင့်ပြုထားသော ပို့ကုန်လုပ်ငန်းရှင်များသည် အကောက်ခွန်မှ အသိအမှတ်ပြုခံထား

ရသည့် လုပ်ငန်းများကိုရည်ညွှန်းပြီး တင်ပို့သည့် သို့မဟုတ် ထုတ်လုပ်သည့် ကုန်ပစ္စည်းများအတွက် မူရင်းကြေငြာချက်နှင့် သက်ဆိုင်ရာ ဦးစားပေးကုန်သွယ်မှု သဘောတူညီချက်အရ ပင်ရင်းဒေသ အရည်အချင်းများရှိသည့် လုပ်ငန်းများကို ရည်ညွှန်းပါသည်။

ယူနန် တင်းစက်မှုလုပ်ငန်းကုမ္ပဏီသည် ယူနန်ပြည်နယ်တွင် ပထမဆုံးတင်ပို့ရောင်းချသည့် တင်ပို့သူဖြစ်ပြီး RCEP အကောင်အထည်ဖော်ပြီးနောက် တရုတ်နိုင်ငံတွင် ၁၃ ခုမြောက် အတည်ပြု တင်ပို့သည့် ပို့ကုန်ဖြစ်သည်။ ကုမ္ပဏီ၏ ကြေငြာချက်ကြောင့် ဂျပန်သွင်းကုန်လုပ်ငန်းရှင်များသည် ဦးစားပေး အခွန်နှုန်း ထားများကို ပိုမိုခံစားနိုင်စေပြီး အကောက်ခွန်ရှင်းလင်းမှုကို မြန်ဆန်စေမည် ဖြစ်ပါသည်။

ရင်းမြစ် [http://english.yunnan.cn/html/2022/consulgeneral\\_0106/27563.html](http://english.yunnan.cn/html/2022/consulgeneral_0106/27563.html) Yunnan issues its first RCEP independent declaration

ဒေါက်တာဝေရီလင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ကူမင်း

**RCEP အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများကို အဆင်ပြေစေ၍ ဒေသတွင်းဈေးကွက်ဖော်ဆောင်နိုင်စွမ်းရှိစေရန် တရုတ်နိုင်ငံ၊ယူနန်ပြည်နယ် စွမ်းဆောင်ရွက်လျက်ရှိခြင်း**

ကမ္ဘာ့အကြီးဆုံး လွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်ရေးသဘောတူညီမှုဖြစ်သည့် ဒေသတွင်းဘက်စုံ စီးပွားရေးပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု RCEP သည် ၂၀၂၂ ခုနှစ် နှစ်သစ်ကူးနေ့တွင် စတင်အသက်ဝင် ခဲ့ပြီဖြစ်ပါသည်။ RCEP စတင်ဖွဲ့စည်းမှုနှင့်အတူ မကြာသေးမီက တရုတ်-အာဆီယံ ဘက်စုံမဟာဗျူဟာမိတ်ဖက်ဆက်ဆံရေးနှင့် အသစ်ဖွင့်လှစ်လိုက်သော တရုတ်-လာအို မီးရထားလမ်းတို့နှင့် ယူနန် ပြည်နယ်သည် RCEP အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများနှင့် ချိတ်ဆက်ရာတွင် အဆင်ပြေစေရန်အတွက် အဆင်သင့် အနေအထားဖြင့် ဈေးကွက်ဖော်ဆောင်နိုင်ရန် နယ်စပ်ဒေသများတွင် ကိုဗစ်ရောဂါဖြစ်ပွားမှုကို ထိန်းချုပ်နိုင်ခဲ့ပြီးနောက် ပြည်နယ်သည် နိုင်ငံတကာရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများအတွက် ငြိမ်းချမ်းသောဈေးကွက်နှင့် စီးပွားရေးပတ်ဝန်းကျင်ကို ရက်ရက်ရောရော ဖွင့်လှစ်ပေးလျက်ရှိပါသည်။

ယူနန်၏စီးပွားရေးတိုးတက်မှုအတွက် အလားအလာသည် တရုတ်နိုင်ငံအနောက်တောင်ဘက်၊ တောင်အာရှနှင့် အရှေ့တောင်အာရှ၏ သုံးပွင့်ဆိုင်လမ်းဆုံဖြစ်သော ၎င်း၏အထူးတည်နေရာ



တွင် တည်ရှိပြီးရင်းနှီးမြုပ်နှံသူများကို ဈေးကွက်ဖွင့်ခြင်းသည် အလားအလာ အသုံးချရန်နည်းလမ်း ဖြစ်ပါသည်။

လွန်ခဲ့သည့်ငါးနှစ်အတွင်းတွင် တရုတ်နိုင်ငံနှင့် အိမ်နီးချင်း ဗီယက်နမ်၊ လာအိုနှင့် မြန်မာနိုင်ငံ တို့ကြားရှိ ယူနန်ပြည်နယ်ရှိ အဝေးပြေးလမ်းပိုင်းများအားလုံးကို ခေတ်မီစီးပွားရေးပတ်ဝန်းကျင် အတွက် လမ်းကြောင်းဖွင့်ပေးခဲ့ပါသည်။ ၎င်းသည် Belt and Road Initiatives BRI ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် ယန်ဇီမြစ်စီးပွားရေးခါးပတ်၊ RCEP စတင်ဖွဲ့စည်းမှုနှင့်အတူ တရုတ်နှင့် အာဆီယံဈေးကွက်များကို ပေါင်းကူးကာ စီးပွားရေးနှစ်ဆလည်ပတ်မှု dual circulation ကို ဆုပ်ကိုင်ထားသည်။

ပြည်တွင်းတွင် ယူနန်ပြည်နယ်သည် ယန်ဇီမြစ်ဝကျွန်းပေါ်ဒေသ၊ ပေကျင်း-တီယန်ကျင်း-ဟီးပေဒေသ၊ ဝှမ်ဒေါင်း-ဟောင်ကောင်-မကာအိုပင်လယ်အော်ဧရိယာ၊ ချန်ဒူး-ချုံကင်းဒေသတို့နှင့် ညှိနှိုင်းဖွင့်လှစ်သည့်ယန္တရားများနှင့် ဒေသဖြတ်ကျော်စက်မှုဇုန်များအတွက် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။

နိုင်ငံတကာတွင် ယူနန်ပြည်နယ်သည် တရုတ်-အာဆီယံ လွတ်လပ်သောကုန်သွယ်မှုနယ်မြေ၊ တရုတ်-အင်ဒိုချိုင်းနားကျွန်းဆွယ် စီးပွားရေးစင်္ကြံ၊ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်-တရုတ်-အိန္ဒိယ-မြန်မာစီးပွားရေးစင်္ကြံ၊ တရုတ်-မြန်မာ စီးပွားရေးစင်္ကြံနှင့် တရုတ်-လာအို စီးပွားရေးစင်္ကြံတို့၏ အစိတ်အပိုင်း တစ်ခုဖြစ်ပြီး အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများနှင့် စီးပွားရေးချိတ်ဆက်မှုများ ပိုမိုလုပ်ဆောင်လျက်ရှိပါသည်။

လူမှုရေး-စီးပွားရေးတိုးတက်မှုအတွက် “သွေးကြော” ကဲ့သို့ပင်၊ ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်ရေးကွင်းဆက်သည် စက်မှုကွင်းဆက် သို့မဟုတ် ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်နှင့် သက်ဆိုင်လျက်ရှိရာ တရုတ်-လာအို မီးရထားလမ်း၏ အခွင့်အလမ်းများကို ရယူခြင်းဖြင့် ယူနန်ပြည်နယ်သည် ကုန်သည်များနှင့် စက်မှုလုပ်ငန်းများအတွက် ပိုမိုကောင်းမွန်သော ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်ရေးဝန်ဆောင်မှုကို ပေးစွမ်းနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။

နိုင်ငံတကာ ကုန်သွယ်မှုသည် ယူနန်ပြည်နယ် ပွင့်လင်းလာမှုအတွက် အင်ဂျင်ဖြစ်ရာ အာဆီယံနိုင်ငံများနှင့် နယ်နိမိတ်ချင်းထိစပ်နေသောယူနန်သည် ၎င်း၏စီးပွားရေး လုပ်ငန်းပုံစံများ၊ ကုန်သွယ်မှုအဖွဲ့အစည်းများ၊ ကုန်စည်ဖွဲ့စည်းပုံနှင့် ကုန်သွယ်မှုပုံစံများကို ဦးစားပေးဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။

နိုင်ငံခြားကုန်သွယ်မှု အဆင့်မြှင့်တင်မှု၊ ကုန်သွယ်မှုမြှင့်တင်ရေးနှင့် နိုင်ငံတကာဈေးကွက်ရှာဖွေရေးကွန်ရက်များမှတစ်ဆင့် ယူနန်သည် ၎င်း၏လုပ်ငန်းအဖွဲ့အစည်းနှင့် လုပ်ငန်းဆောင်

တာများအပြင် နိုင်ငံခြားကုန်သွယ်မှုတွင် တိုးတက်မှုပုံစံများကို ပိုမိုဆန်းသစ်တီထွင်နိုင်မည်ဖြစ်သည်။

နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုကို လွယ်ကူချောမွေ့စေရေး ဆောင်ရွက်ရာတွင် ယူနန်သည်အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများနှင့်အတူ လွတ်လပ်စွာ ကုန်သွယ်မှုပုံစံသစ်များကို ရှာဖွေခြင်း၊ အကောက်ခွန်ရှင်းလင်းရေး၊ ကုန်သွယ်မှုစာရင်းအင်းများ၊ ပင်ရင်းနိုင်ငံစစ်ဆေးခြင်း၊ စစ်ဆေးခြင်းဆိုင်ရာစံနှုန်းများနှင့် ထုတ်ကုန်အတုများကို နှိမ်နင်းခြင်းများတွင် နှစ်နိုင်ငံ သို့မဟုတ် နိုင်ငံပေါင်းစုံ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် အဆင်သင့်ရှိပါကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

ရင်းမြစ် [http://english.yunnan.cn/html/2022/consulgeneral\\_0112/27670.html](http://english.yunnan.cn/html/2022/consulgeneral_0112/27670.html)

ဒေါက်တာဝေရီလင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ကူမင်း

နိုင်ငံတကာ ကုန်သည်များ RCEP ၏ အသက်ဝင်မှုကို ဆွေးနွေးကြခြင်း

ဒေသတွင်း ဘက်စုံစီးပွားရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု (RCEP) သည် ၂၀၂၂ခုနှစ် ဇန်နဝါရီ ၁ ရက်တွင် စတင်အသက်ဝင်ခဲ့ပြီး အာဆီယံအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံ ၁၀ နိုင်ငံမှ ခြောက်နိုင်ငံဖြစ်သော ဘရူနိုင်း၊ ကမ္ဘောဒီးယား၊ လာအို၊ စင်ကာပူ၊ ထိုင်းနှင့် ဗီယက်နမ်တို့နှင့် တရုတ်၊ ဂျပန်၊ နယူးဇီလန်နှင့် သြစတြေးလျတို့ ပါဝင်ခဲ့သည်။

ယူနန်ပြည်နယ်နှင့် ပြင်ပရှိ နိုင်ငံတကာကုန်သည်များက RCEP သည် ဒေသတွင်းတိုးတက်မှုနှင့် ကမ္ဘာ့တည်ငြိမ်ရေးနှင့် သာယာဝပြောရေးကို အားဖြည့်ပေးနေစဉ်တွင် စီးပွားရေးပြန်လည်ဦးမော့လာမှုတွင် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ယုံကြည်မှုကို ပိုမိုတိုးမြှင့်လာစေမည်ဟု ယုံကြည်ထားသည်။

RCEP ၏ အသက်ဝင်မှုသည် ပွင့်လင်းမြင်သာမှုနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု၏ ထင်ရှားသော အချက်ပြမှုတစ်ခုဖြစ်ပါကြောင်း ကုန်သွယ်မှုလွယ်ကူလာမည်ဖြစ်ပြီး နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေ တိုးတက်လာ၍ ကမ္ဘာ့စီးပွားရေး ပြန်ကောင်းလာမည်ဖြစ်ပါကြောင်း၊ ယူနန်နှင့် နယူးဇီလန်နိုင်ငံတို့သည် ကုန်သွယ်မှုနှင့် ယဉ်ကျေးမှုတွင် များစွာပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခဲ့ကြပြီး နယူးဇီလန်နိုင်ငံတွင်ထုတ်လုပ်သည့် နို့နှင့် နို့ထွက် ပစ္စည်းများ၊ဝိုင်၊ အဖျော်ယမကာများ၊ ပင်လယ်စာနှင့် အသားများကို ယူနန်ပြည်နယ်မှ နှစ်သက်ကြသည်ဟု New Zealand China အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ

ကုန်သွယ်မှုအသင်း၊ ယူနန်ရုံးမှ ဒါရိုက်တာ Zhao Ziheng ကပြောပါသည်။RCEP အသက်ဝင်သည် နှင့်အမျှ နယူးဇီလန်-ယူနန် ကုန်သွယ်မှုသည် ကြီးမားသောအလားအလာကို ရယူနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း စိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန်များအတွက် အကောက်ခွန်လျှော့ချခြင်းဖြင့် စားသုံးသူများထံ ပိုမိုသင့်လျော်သောဈေးနှုန်းများဖြင့် ရောင်းချနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။

RCEP ၏ တိုးတက်မှုကို စောင့်ကြည့်လေ့လာနေသူ Crowne Plaza Kunming Center Hotel ၏ မလေးရှားနိုင်ငံသား Li Yinning က ဒါကတကယ့်ကို ကြည့်နူးစရာဖြစ်ပါကြောင်း အကောက်ခွန် ဖြတ်တောက်ခြင်းက ကုန်ပစ္စည်းများကို ဈေးသက်သာစေပြီး စားသုံးမှုကိုအားပေးကာ ဟိုတယ်တစ်ခုလည်ပတ်မှုကုန်ကျစရိတ်ကို လျှော့ချပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း Li က ပြောကြားခဲ့သည်။

ဒေသတွင်းဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုတွင် အရှိန်အဟုန်တိုးမြှင့်စေခြင်းနှင့် ပတ်သက်၍ လွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်မှုအတွက် ဘက်စုံခေတ်မီပြီး အပြန်အလှန်အကျိုးရှိသော သဘောတူညီချက်တစ်ရပ် အနေဖြင့် RCEP သည် ဒေသတွင်းစက်မှုလုပ်ငန်းကွင်းဆက်ကို နက်နက်ရှိုင်းရှိုင်းပေါင်းစပ်ကာ ဒေသတွင်းပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် တိုးတက်မှုအတွက် အရှိန်အဟုန်တိုးစေမည့် အရာတစ်ခုအဖြစ် ခံယူထားသည်။

တရုတ်-လာအို မီးရထားလမ်းအား အာဆီယံဈေးကွက်ကို ပိုမိုကောင်းမွန်စွာ ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်နိုင်စေရန် RCEPက ခွင့်ပြုပေးမည်ဖြစ်ပြီး RCEP အဖွဲ့ဝင်များကြား ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်ရေး စွမ်းဆောင်ရည်များ တိုးတက်မှုမြင်တွေ့လာမည်ဖြစ်ကြောင်း လာအိုသည် နိုင်ငံတကာကုန်စည်ပို့ဆောင်ရေးအချက်အချာတစ်ခုအဖြစ် ကြီးထွားလာသည်နှင့်အမျှ လာအိုအထူးထွက်ကုန်များသည် တရုတ်-လာအို မီးရထားလမ်းမှတစ်ဆင့် အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများသို့ RCEP ၏ ဦးစားပေးမှုဝါဒများကို ခံစားရရှိကာလာအိုစီးပွားရေးကို တွန်းအားပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း လာအို တရုတ်ကုန်သည်ကြီးများအသင်း ဥက္ကဋ္ဌ Yao Bin က ပြောကြားခဲ့သည်။

“RCEP အကျိုးသက်ရောက်မှုက သတင်းကောင်းဖြစ်ပြီး အဖွဲ့ဝင်များအား ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအတွက် အခွင့်အလမ်းတွေ ယူဆောင်လာမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ များပြားလှသော ကုန်သွယ်မှုဖြေလျှော့မှုနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု လွယ်ကူချောမွေ့စေရေးကဏ္ဍများကို လွှမ်းခြုံထား၍ အဆိုပါ သဘောတူညီချက်သည် Covid အရှိန်အဟုန်များကြားတွင် အံ့မှိုင်းနေသော ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးကို အားပြည့်ပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း ကူမင်းမြို့ရှိ ထိုင်းနိုင်ငံ၊ စီးပွားရေးကောင်စစ်ဝန် Nat Vimondhara က ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

တရုတ်နိုင်ငံတွင် ထိုင်းဆန်နှင့် သစ်သီးဝလံများ ရောင်းကောင်းနေချိန်တွင် ယူနန်ပန်းများကို ထိုင်းလူမျိုးများက နှစ်သက်ကြသည်ဟု မှတ်ချက်ပြုပြီး RCEP သည် အခြားကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာ အတားအဆီးများနှင့် အခွန်ဖြတ်တောက်ခြင်းသည် ထိုင်း-တရုတ် စီးပွားရေးဆက်ဆံမှုကို လွယ်ကူ ချောမွေ့စေမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ RCEP စာချုပ်သည် အရှေ့ပိုင်းစီးပွားရေးစင်္ကြံနှင့် အခြားသော ထိုင်း ပရောဂျက်များသို့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ပိုမိုဝင်ရောက်လာစေရန် ခွင့်ပြုမည်ဖြစ်ကြောင်း ယင်းမှဒေသ တွင်းဖွံ့ဖြိုးမှုအတွက် တရုတ်နိုင်ငံမှ အဆိုပြုသည့် Belt and Road Initiative ဆီသို့ ချိတ်ဆက်နိုင် မည်ဖြစ်ကြောင်း ထိုင်းစီးပွားရေး ကောင်စစ်ဝန်က ပြောကြားခဲ့သည်။

RCEP သဘောတူညီချက်တွင် ကုန်သွယ်မှုနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုအတွက် မကြုံစဖူးပွင့်လင်းမြင် သာမှုအဆင့်ရှိရာ ယူနန်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၏ ယှဉ်ပြိုင်နိုင်စွမ်းကို တိုးမြှင့်လာစေရန်အတွက် အခွင့်အလမ်းများအဖြစ် ယူဆောင်လာကြောင်း၊ RCEP ၏အသက်ဝင်မှုသည် ကော်ပိုရိတ်ထုတ်လုပ် မှုနှင့် ကုန်သွယ်မှုထိရောက်မှုအတွက် နိုင်ငံ၏ မူလစည်းမျဉ်းများကို ပိုမိုကောင်းမွန်စေလိမ့်မည်" ဟု Yunnan Tin Industrial Company ၏ လက်ထောက်အထွေထွေမန်နေဂျာ Wu Jianxun က RCEP လက်အောက်ရှိတင်ပို့သူများ၏ လွတ်လပ်သော မူရင်းနိုင်ငံကြေငြာချက်ကို ကိုးကား၍ ပြောကြားခဲ့ပါ သည်။ ယူနန်ကျောက်ဖြူလုပ်ငန်းသည် RCEP အဖွဲ့ဝင် ၁၃ နိုင်ငံဖြင့် ကုန်သွယ်မှုပြုကာ ၎င်း၏ ကမ္ဘာ့ ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်ကို အဆင့်မြှင့်တင်ကာ RCEP အခွင့်အလမ်းများကို ရယူခြင်းဖြင့် ယူနန်စီး ပွားရေးလုပ်ငန်းများကို ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်ရေး၊ ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးနှင့် ယှဉ်ပြိုင်နိုင်စွမ်းရှိစေရန် ရည်ရွယ်သည်။

"အတိုင်းအတာတစ်ခုအထိ၊ RCEP သည် ကုန်သွယ်မှုကုန်ကျစရိတ်ကိုလျှော့ချပြီး ယူနန်မှ လယ်သမားများနှင့် လုပ်ငန်းများအတွက် အကျိုးရှိလိမ့်မည်" ဟု Yunnan Shoumeng Agro- technology ၏ အထွေထွေမန်နေဂျာ Fu Zhaotian မှ ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ ယင်း၏ ဖောက်သည် အများစုမှာ မြန်မာ၊ ကန်ဗောဒီးယားနှင့် ဗီယက်နမ်တို့မှ ဖြစ်ပါသည်။ RCEP သည် ပန်းများနှင့် အခြား လတ်ဆတ်သောထွက်ကုန်များအတွက် အကောက်ခွန်ရှင်းလင်းရေးကို အရှိန်မြှင့်လုပ်ဆောင်ခဲ့ ကြောင်း Fu မှ မှတ်ချက်ပြုခဲ့ပြီး ၎င်း၏ကုမ္ပဏီသည် တရုတ်-လာအို မီးရထားတွင် အအေးပေးကုန် တင်ရထားသုံး ကွန်တိန်နာနှစ်လုံးကို ပန်းတင်ပို့ရန်အတွက် မှာယူထားကြောင်း ဖြည့်စွက်ပြောကြား ခဲ့သည်။

ယူနန်အခြေစိုက် Wuzhou e-commerce ကုမ္ပဏီမှ ဝန်ထမ်း Yuan Yumei က RCEP သည် လူများ၊ ကုန်စည်များ၊ ရန်ပုံငွေများနှင့် သတင်းအချက်အလက်စီးဆင်းမှုများကို လွယ်ကူချောမွေ့စေကာ ယူနန်ပြည်နယ်နှင့် အိမ်နီးချင်းထိုင်းနိုင်ငံ၊ မလေးရှားနိုင်ငံ၊ ဗီယက်နမ်နှင့် အခြားနိုင်ငံတို့ အကြား နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် e-commerce အတွက် တွန်းအားဖြစ်စေမည်ဟု ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

Source: Yunnangateway/2022/consulate general 0107 /27591.html

ဒေါက်တာဝေရီလင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ကူမင်း

.....

**တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ၊ နန်နင်းမြို့မှ တင်ပြသော စီးပွားရေးဆိုင်ရာသတင်းများ**

**ကုန်းလမ်း-ပင်လယ်ရေကြောင်းလမ်း ကုန်စည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးဝန်ဆောင်မှုများဖြင့် တရုတ်နှစ်သစ်ကူးဈေးကွက်အတွင်း ကုန်ပစ္စည်းများ ပိုမိုဝင်ရောက်လာ**

ယခုနှစ် ဇန်နဝါရီလအကုန်ပိုင်းတွင် ကျင်းပမည့် တရုတ်နှစ်သစ်ကူးပွဲတော် မတိုင်မီရက်များ အတွင်း တရုတ်နိုင်ငံတောင်ပိုင်း ချင်းကျိုးဆိပ်ကမ်းမှ ကုန်တင်ရထားများ ပိုမိုထွက်ခွာ၍ တရုတ်နိုင်ငံ တစ်ဝှမ်းသို့ ကုန်စည်များပို့ဆောင်ပေးလျက်ရှိပါသည်။ ထိုသို့ပို့ဆောင်ခြင်းမှာ ကုန်းလမ်းနှင့် ပင်လယ် ရေကြောင်း သယ်ယူပို့ဆောင်မှုနည်းလမ်း (၂)ခုကို ပေါင်းစပ်၍ ပို့ဆောင်ပေးခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ဥပမာ ပါကစ္စတန်နိုင်ငံမှ သကြားနှင့် ဟိုင်နန်ပြည်နယ်မှ အုန်းနို့များကို ချင်းကျိုးဆိပ်ကမ်းမှ ယူနန်ပြည်နယ် သို့ သယ်ဆောင်ခြင်းမျိုး ဖြစ်ပါသည်။

၎င်းသယ်ယူပို့ဆောင်မှုလမ်းကြောင်းကို ၂၀၁၇ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလတွင် စတင်ဆောင်ရွက် ခဲ့ပြီး၊ နိုင်ငံပေါင်း (၁၀၆)နိုင်ငံမှ ဆိပ်ကမ်း (၃၁၁)ခုကို ယူနန်ပြည်နယ်နှင့် ချင်းကျိုးဆိပ်ကမ်းတို့နှင့် ချိတ်ဆက်ထားပါသည်။

ယခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ (၁)ရက်နေ့မှစ၍ ကုန်းလမ်း-ပင်လယ်ရေကြောင်းလမ်းသယ်ယူပို့ဆောင် ရေးလမ်းကြောင်းပေါ်တွင် ချင်းကျိုးဆိပ်ကမ်းကို ဖြတ်သန်းသွားသည့် ကုန်တင်ရထားစင်းရေ (၁၁၀) ကျော်ရှိသွားပြီ ဖြစ်ပါသည်။

ယခုအခါ နွေဦးရာသီပွဲတော် နီးကပ်လာပြီဖြစ်သဖြင့် တရုတ်စားသုံးသူများ၏ လိုအပ်ချက် များကို ဖြည့်ဆည်းနိုင်ရန် အာဆီယံနှင့် ဥရောပနိုင်ငံများမှ တင်ပို့လာသည့်ကုန်စည်များကို သယ်ယူ

ပို့ဆောင်ရေးဝန်ဆောင်မှုများ အပြည့်အဝပေး၍ ဆောင်ရွက်ပေးသွားရန် ကွမ်ရှီးမီးရထားအာဏာပိုင် များက ကြိုးပမ်းနေကြကြောင်း သတင်းရရှိပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ Xinhua

ဒေါက်တာရွှေစင်ကို၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊

နန်နင်း

**ရပ်ဝန်းနှင့် ပိုးလမ်းမ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အပတ်စဉ်သတင်း**

ယခုရက်သတ္တပတ်အတွင်း တရုတ်နိုင်ငံ၏ ရပ်ဝန်းနှင့်ပိုးလမ်းမစီမံကိန်း၌ ထပ်မံပါဝင်လာ သည့်နိုင်ငံ (၂) နိုင်ငံရှိလာသည့်အတွက် စီမံကိန်းဝင်နိုင်စေရန်အတွက် (၁၄၄) နိုင်ငံ ရှိသွားပြီဖြစ်ပါ သည်။ ထပ်မံပါဝင်လာသည့်နိုင်ငံများမှာ ဆီးရီးယားနှင့် နီဂရာဂွာတို့ ဖြစ်ပါသည်။

ဆီးရီးယားနိုင်ငံတွင် စစ်မက်ဖြစ်ပွားခဲ့မှုကြောင့် စွမ်းအင်ဖြန့်ဖြူးရေးနှင့် ကုန်စည်သယ်ယူပို့ ဆောင်မှုလမ်းများတည်ဆောက်ရေးစသည့် အခြေခံအဆောက်အအုံ အမြောက်အမြားကို ပြန်လည် တည်ဆောက်ရန်လိုအပ်နေရာ တရုတ်နိုင်ငံက ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ပြုလုပ်သွားဖွယ်ရှိပါသည်။

တရုတ်နိုင်ငံ၏ နိုင်ငံပိုင်စီးပွားရေးအဖွဲ့အစည်းများကို ပေါင်းစပ်လိုက်သည့် ပြုပြင်ပြောင်းလဲ မှုများဆောင်ရွက်ခြင်းကလည်း နိုင်ငံတကာတွင် အမည်ပေါက်သည့် အစုရှယ်ယာများကို ဒေါ်လာ ဘီလီယံနှင့်ချီ၍ ထုတ်ရောင်းနိုင်ဖွယ် ရှိနေပါသည်။

ရပ်ဝန်းနှင့် ပိုးလမ်းမစီမံကိန်းသို့ အသစ်ပါဝင်လာသည့် နီဂရာဂွာနိုင်ငံ၏ အဓိကကုန်သွယ် ဖက်နိုင်ငံမှာ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဖြစ်နေသော်လည်း တရုတ်နိုင်ငံက အဓိကကုန်သွယ်မှုမိတ် ဖက်နိုင်ငံဖြစ်လာမည်ဟု ခန့်မှန်းနေကြပါသည်။

လက်ရှိအချိန်တွင် ရုရှားနိုင်ငံသည် ၎င်း၏ကုန်ထုတ်လုပ်မှုကွင်းဆက်တွင် ဥရောပသမဂ္ဂအဖွဲ့ ဝင်နိုင်ငံများနှင့် ဆောင်ရွက်ခြင်းကိုရှောင်ရှားလာပြီး အာရှနိုင်ငံများနှင့် ပိုမိုနီးကပ်စွာဆောင်ရွက် လာပါသည်။ လက်ရှိတွင် Barents ပင်လယ်နှင့် ဆက်သွယ်ထားသည့် အာတိတ်ရထားလမ်းချိတ် ဆက်မှုကို ရုရှားနိုင်ငံကလေ့လာနေပြီး၊ အဆိုပြုလွှာများတွင် ၂၀၂၅ ခုနှစ်၌ တန်ချိန် သန်း (၂၀၀)လုပ် ငန်းဆောင်ရွက်နိုင်စွမ်းရှိသည့် အာတိတ်သမုဒ္ဒရာ ဆိပ်ကမ်းအသစ်ဖြစ်သည့် Indiga သို့ ရထားလမ်း ချိတ်ဆက်မှုများကိုလည်း ထည့်သွင်းထားဖွယ်ရှိပါသည်။

ရပ်ဝန်းနှင့် ပိုးလမ်းမစီမံကိန်းတစ်လျှောက် ဒစ်ဂျစ်တယ်အတတ်ပညာများက အနာဂတ် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာနည်းပညာစံချိန်စံညွှန်းများကို သတ်မှတ်နိုင်လာမည် ဖြစ်ပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ China Briefing

ဒေါက်တာရွှေစင်ကို၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊

နန်နင်း

.....  
**၇ လင် အသေးစားလျှပ်စစ်ယာဉ်များကို စံချိန်တင်ရောင်းချနိုင်လာ**

၂၀၂၁ ခုနှစ်အတွင်း SAIC-GM-Wuling က အသေးစားလျှပ်စစ်ယာဉ်အစီးရေ (၄၅၂,၀၀၀)စီး ကို ရောင်းချခဲ့ရာ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်ကထက် (၁၆၀) ရာခိုင်နှုန်း ပိုမိုလာခဲ့ကြောင်းနှင့် တရုတ်နိုင်ငံ၌ ရောင်းချနေရသည့် အသေးစားလျှပ်စစ်ယာဉ် (၂)စီးလျှင် (၁)စီး မှာ ၇ လင်မှဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

၇ လင်အသေးစားလျှပ်စစ်ယာဉ်များအနက် လူကြိုက်အများဆုံးမှာ Hongguang MINI EV ဖြစ်ပြီး၊ (၁၆)လဆက်တိုက် လူကြိုက်အများဆုံးမော်ဒယ်အဖြစ် ရပ်တည်နေပါသည်။ ၂၀၂၁ ခုနှစ် ကုန်တွင် အစီးရေစုစုပေါင်း (၅၅၀,၀၀၀)ကို ရောင်းချထားပြီး ဖြစ်ပါသည်။

စွမ်းအင်အသစ်သုံးယာဉ်များအတွက် တရုတ်နိုင်ငံမှာ ကမ္ဘာပေါ်တွင် အကြီးမားဆုံးဈေး ကွက်ကြီးဖြစ်ပြီး၊ လျှပ်စစ်ကားများနှင့် plug-in hybrids ယာဉ်များလည်း ပါဝင်ပါသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်အတွင်း တရုတ်နိုင်ငံတစ်ဝှမ်း၌ စွမ်းအင်အသစ်သုံးယာဉ်အစီးရေ (၃.၅၂) သန်းကို ရောင်းချခဲ့ရပြီး၊ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်ကထက် (၁၆၀) ရာခိုင်နှုန်း ပိုမိုခဲ့ကာ၊ (၇)နှစ် ဆက်တိုက် ကမ္ဘာပေါ်တွင်ထိပ်တန်းနိုင်ငံအဖြစ်ရပ်တည်နေကြောင်း တရုတ်စက်မှုနှင့် သတင်းအချက်အလက် နည်းပညာဝန်ကြီးဌာနက ထုတ်ပြန်ကြေညာထားပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ chinadaily

ဒေါက်တာရွှေစင်ကို၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊

နန်နင်း

.....

**၂၀၂၂ ခုနှစ်အတွင်း စွမ်းအင်အသစ်သုံးယာဉ်အစီးရေ (၆)သိန်းကို ထုတ်လုပ်ရောင်းချသွားရန် ရည်ရွယ်ထားသည့် လျှို့ဝှက်ကြေးမြို့**

ကွမ်ရှီးကျွမ်ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသရှိ မော်တော်ယာဉ်ထုတ်လုပ်ရာမြို့အဖြစ် ဖွံ့ဖြိုးလာ သည့်လျှို့ဝှက်ကြေးမြို့သည် ၂၀၂၁ ခုနှစ်အတွင်း စွမ်းအင်အသစ်သုံးယာဉ်စီးရေ (၄၈၂,၀၀၀) စီးကို ထုတ် လုပ်ခဲ့ပြီး၊ တရုတ်တစ်နိုင်ငံလုံးထုတ်လုပ်မှု၌ (၁၄) ရာခိုင်နှုန်းခန့် ပါဝင်ဖြည့်ဆည်းခဲ့ပါသည်။

လျှို့ဝှက်ကြေးမြို့မှာ တရုတ်နိုင်ငံ၏ မော်တော်ယာဉ်ထုတ်လုပ်သည့်မြို့ (၅) မြို့အနက် တစ်မြို့ဖြစ် ပြီး၊ တရုတ်နိုင်ငံ အနောက်တောင်ပိုင်းရှိ အရေးပါသောစက်မှုမြို့ဖြစ်ပါသည်။ SAIC Motor ၊ Dongfeng Motor ၊ FAW နှင့် Sinotruk ဟူသည့် မော်တော်ယာဉ်ကုမ္ပဏီကြီး (၄)ခုနှင့် အင်ဂျင်နှင့် အစိတ်အပိုင်းများထုတ်လုပ်သည့်လုပ်ငန်းရာပေါင်းများစွာတို့ အခြေစိုက်သည့်မြို့လည်း ဖြစ်ပါသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်အတွင်း လျှို့ဝှက်ကြေးမြို့တွင် မော်တော်ယာဉ်ထုတ်လုပ်မှုနှင့် ရောင်းချမှုများ၌ (၈.၂) ရာခိုင်နှုန်းနှင့် (၄.၇) ရာခိုင်နှုန်း အသီးသီးမြင့်တက်ခဲ့ရာ တရုတ်နိုင်ငံ၏ ပျမ်းမျှအဆင့်ထက် ပိုမိုမြင့် မားခဲ့ပါသည်။

လျှို့ဝှက်ကြေးမြို့ရှိ မော်တော်ယာဉ်ထုတ်လုပ်သည့်လုပ်ငန်းများအနက် SAIC-GM-Wuling မှာ ဦးဆောင်နေသည့်ကုမ္ပဏီဖြစ်ပြီး၊ စွမ်းအင်အသစ်သုံးယာဉ်လုပ်ငန်း၌လည်း ၎င်း၏ အသိအမြင်များ ဖြင့် Hongguang MINI EV ၊ Baojun KiWi EV နှင့် Wuling Nano EV ကဲ့သို့ မော်ဒယ်လ်အချို့ကို စတင်ထုတ်လုပ်နေပြီ ဖြစ်ပါသည်။

ယနေ့အချိန်အထိ Hongguang MINI EV အစီးရေ (၅)သိန်းကျော်ကို ရောင်းချထားပြီးဖြစ် ကာ၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာတစ်လတည်းမှာပင် အစီးရေ (၄၅,၅၇၆)စီးကို ရောင်းချခဲ့ရပါသည်။ ၎င်းမော်ဒယ်လ်မှာ နိုင်ငံခြားဈေးကွက်များ၌လည်း လူကြိုက်များနေပြီး၊ နိုင်ငံပေါင်း (၇၀)ကျော်မှ အဖွဲ့အစည်း(၂၀၀)ကျော်က ဆွေးနွေးတိုင်ပင်မှုများ ပြုလုပ်လျက်ရှိပါသည်။

လျှို့ဝှက်ကြေးမြို့၏ စွမ်းအင်အသစ်သုံးယာဉ်သုံးစွဲမှု များပြားလာရေးစီမံကိန်းကို အစိုးရနှင့် ကုမ္ပဏီ တို့ကပူးတွဲ၍ မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်နေခြင်းဖြစ်ပါသည်။ လျှို့ဝှက်ကြေးမြို့တွင် အားသွင်းနိုင်သည့်နေရာ ပေါင်း (၄,၃၀၀)ကို တည်ဆောက်ပေးထားပြီး ဖြစ်ပါသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလရှိ စာရင်းများအရ လျှို့ဝှက်ကြေးမြို့၏ လမ်းများပေါ်တွင် မောင်းနှင် နေသည့် ယာဉ်အစီးရေ (၁၀၀)အနက် (၂၃)စီးမှာ စွမ်းအင်အသစ်သုံးယာဉ်များဖြစ်ရာ တရုတ်နိုင်ငံ တွင် အမြင့်မားဆုံးအချိုးအစားဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။



တရုတ်နိုင်ငံ၏ စွမ်းအင်အသစ်သုံး မော်တော်ယာဉ်ထုတ်လုပ်သည့် အစုအဖွဲ့များသည် ဆောက်နိုင်ရေးအတွက် လျှို့ဝှက်ခြင်းဖြင့် စွမ်းအင်အသစ်သုံးယာဉ်များထုတ်လုပ်သည့် လုပ်ငန်းကွင်း ဆက်အခင်းအကျင်းကို အရှိန်မြှင့်တင်၍ ဆောင်ရွက်သွားရန် လျှို့ဝှက်ခြင်းမှ တာဝန်ရှိသူများကအဆို ပြုထားကြပါသည်။ ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် လျှို့ဝှက်ခြင်းမှ စွမ်းအင်အသစ်သုံးယာဉ်များ ထုတ်လုပ်ရောင်း ချမှုမှာ အစီးရေ (၆)သိန်းကျော်ရှိလာမည်ဟု မျှော်မှန်းထားကြောင်း သတင်းရရှိပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ en.gxzf.gov.cn  
ဒေါက်တာရွှေစင်ကို၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊  
နန်နင်း

.....  
**၂၀၂၁ ခုနှစ်အတွင်း အထင်ရှားဆုံးထိပ်တန်းလယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးသိပ္ပံတီထွင်မှု (၁၀)ခုစာရင်းကို ထုတ်ဖော်ပြသခဲ့သည့် တရုတ်နိုင်ငံ**

၂၀၂၁ ခုနှစ်အတွင်း အထင်ရှားဆုံး ထိပ်တန်းလယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးသိပ္ပံတီထွင်မှု (၁၀)ခု စာရင်းကို Chinese Academy of Agricultural Sciences (CAAS) က ဇန်နဝါရီလ (၁၂) ရက်နေ့တွင် ထုတ်ဖော်ပြသခဲ့ပါသည်။

၎င်းနည်းပညာများအနက် bemisia tabaci အင်းဆက်ပိုးမွှားကို ကာကွယ်ထိန်းချုပ် မှုအပေါ် လေ့လာမှုမှာ ထိပ်ဆုံးနေရာမှ ပါဝင်ပါသည်။ ၎င်းလေ့လာမှုတွင် ပိုးမွှားမကျစေရန် ကာကွယ်ထားမှု များအပေါ် အင်းဆက်ပိုးမွှားက မည်သို့ကျော်လွှားနိုင်သည်ဟူသည့်အပေါ် လေ့လာထားခြင်းဖြစ်ပြီး၊ bemisia tabaci ကို တိကျစွာထိန်းချုပ်နိုင်သည့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့်လျော်ညီသည့် နည်းပညာ ဖွံ့ဖြိုးရေးအတွက် အတွေးအမြင်သစ်များကို ပံ့ပိုးကူညီပေးထားပါသည်။

နောက်ထပ်လေ့လာမှုများမှာ genomic big data ကို အသုံးပြု၍ မျိုးစပ်အာလူးပထမမျိုး စိတ်ထုတ်လုပ်ခြင်း၊ မီသိန်းဓာတ်ငွေ့ထုတ်လုပ်ခြင်း၊ ဝါချည်မျှင်အရည်အသွေး တိုးမြှင့်ခြင်း၊ ရိတ်သိမ်း ထွက်ရှိမှုခန့်မှန်းသည့်စနစ်တည်ဆောက်ခြင်းနှင့် ဇီဝလောင်စာ အမြောက်အမြား ထုတ်လုပ်ခြင်းတို့ ဖြစ်ပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ Xinhua  
ဒေါက်တာရွှေစင်ကို၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊  
နန်နင်း

၂၀၂၂ ခုနှစ်အတွင်း ပါဝါအားပြိုင်မှုများဖြင့် ရင်ဆိုင်ကြုံတွေ့ရဖွယ်ရှိသည့် ဗီယက်နမ်

၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသ၌ တရုတ်နှင့် အမေရိကန်တို့၏ အားပြိုင်မှုအရှိန်မြှင့် လာခြင်းနှင့်အတူ ဗီယက်နမ်နိုင်ငံက ကိုင်တွယ်ဖြေရှင်းရန်လိုအပ်သည့် စိန်ခေါ်မှုအသစ်များဖြစ်ပေါ် လာကြောင်း Australian Defense Force Academy တွင် University of New South Wales Canberra မှ အငြိမ်းစားပါမောက္ခ Carlyle Thayer က သုံးသပ် ပြောကြားပါသည်။

ယခင်က ဒေသတွင်းစနစ်မှာ အင်အားကြီးနိုင်ငံအချို့ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေသည့် multipolar system ပုံစံတစ်မျိုးဖြစ်ပြီး ၎င်းစနစ်ကြောင့် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံမှာ ၎င်း၏ နိုင်ငံခြားဆက်သွယ်မှုများကို နိုင်ငံစုံသို့ ခွဲဖြာဆက်သွယ်ထားရန် အားသာမှုရှိကြောင်း၊ ယခု အခြေအနေမှာ multipolar system အကျဉ်းအကြပ်ထဲ ရောက်ရှိလာကြောင်း Carlyle Thayer က ပြောကြားပါသည်။

အမေရိကန်နှင့် ၎င်း၏ မိတ်ဖက်များမှာ ပိုမိုနီးကပ်လာကြပြီး၊ ဩစတြေးလျနှင့် ဂျပန်တို့မှာ အပြန်အလှန်ဝင်ရောက်ရေး သဘောတူညီချက်များမှတစ်ဆင့် ကာကွယ်ရေးပိုင်းတွင် ဆက်သွယ်မှု များကို အားကောင်းခိုင်မာထားကြောင်း၊ တရုတ်နှင့် ရုရှားတို့ကလည်း ပိုမိုနီးကပ်စွာလှုပ်ရှားလာကြ ကြောင်း၊ ဤအခြေအနေတွင် အဓိကအင်အားကြီးနိုင်ငံများအကြား ဆက်ဆံမှုများကို အရှိန်မြှင့်တင် ဆောင်ရွက်ရန် ဗီယက်နမ်အတွက် အခွင့်အရေးနည်းလမ်းကြောင်း မှတ်ချက်ပြုပြောကြားပါသည်။

အကယ်၍ တရုတ်-အမေရိကန်ဆက်ဆံရေးပျက်ပြားသွားခဲ့ပါက တရုတ်နှင့် အမေရိကန်တို့ နှင့် ဆက်ဆံရေးတိုးမြှင့်မှုများ ဆက်လက်ပြုလုပ်ရန် အာဆီယံနှင့် အာဆီယံဦးဆောင်သည့် ဒေသ တွင်းယန္တရားများနှင့် မလုံလောက်တော့ဘဲ၊ နိုင်ငံစုံလုံခြုံရေးဖိုရမ် တစ်ခုအဖြစ်ရပ်တည်သည့် East Asia Summit ၏ အခန်းကဏ္ဍကို မြှင့်တင်ရန်မှာ ရွေးချယ်စရာတစ်ရပ်ဖြစ်လာနိုင်ကြောင်း သုံးသပ် ပြောကြားပါသည်။

Asia-Pacific Center for Security Studies in Hawaii မှ ပါမောက္ခ Alexander Vuving ကလည်း cyber domain မှာ ပါဝါပြိုင်ဆိုင်မှုကြီးများ၏ အဓိကကိစ္စရပ်အသစ်တစ်ခုဖြစ်ပြီး သဘော ထားကွဲလွဲမှုများအတွက် "gray zone" ဖြစ်ကြောင်း၊ cyberspace နှင့် ပတ်သက်၍ တရုတ်နှင့် အမေရိကန်တို့၏ မဟာဗျူဟာမြောက်ပြိုင်ဆိုင်မှုများမှာ ပိုမိုအရှိန်မြှင့်လာဖွယ်ရှိကြောင်း၊ Cyberat- tack နှင့် သတင်းအတုအယောင်များမှာ gray zone ၏ လူသိများသော နမူနာကိစ္စအချို့ဖြစ်ကြောင်း၊ ဗီယက်နမ်အနေဖြင့် ဖြစ်လာနိုင်သည့် gray zone တိုက်ခိုက်မှုများအားလုံးမှ ကာကွယ်ထားရန် လိုအပ်ကြောင်း ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

ဗီယက်နမ်၏ အင်တာနက်ချိတ်ဆက်မှုများမှာ ပင်လယ်ရေအောက်ကေဘယ်လ်ကြိုးများမှ တစ်ဆင့်ချိတ်ဆက်ထားခြင်းဖြစ်ပြီး၊ world-wide web ရရှိရန် ကြိုး(၇) ကြိုးစနစ်ပေါ်တွင်သာ မှီခို နေရသဖြင့် အာရှတွင် ထိခိုက်မှုအဖြစ်နိုင်ဆုံးနိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ ဖြစ်နေပါသည်။ လွန်ခဲ့သည့်နှစ်များ အတွင်း ပင်လယ်ရေအောက်မှ ဆက်သွယ်ထားသော ကေဘယ်လ်ကြိုးများကြောင့် ပျမ်းမျှတစ်နှစ် လျှင် (၁၀)ကြိမ်ခန့် အင်တာနက်ပြတ်တောက်ခဲ့ရပြီး၊ တစ်ကြိမ် ပြတ်တောက်လျှင် တစ်လခန့်ကြာ မြင့်ကြောင်း သိရပါသည်။

တရုတ်နှင့် အမေရိကန်တို့အကြား ပါဝါအားပြိုင်မှုများတွင် gray zone စစ်ဆင်ရေးများမှာ မဟာဗျူဟာမြောက်အားပြိုင်မှုများ၏ အဓိကပုံစံဖြစ်လာနိုင်ရာ ဗီယက်နမ်အနေဖြင့် ထိုသို့သော ပဋိပက္ခအသစ်များအတွက် ကြိုတင်ပြင်ဆင်ထားရန်လိုအပ်ကြောင်း Alexander Vuving က သတိ ပေးပြောကြားပါသည်။

၂၀၂၂ ခုနှစ်အတွင်း cutting-edge နည်းပညာများဖွံ့ဖြိုးရေးတွင် ပြိုင်ဆိုင်မှုများပိုမို အား ကောင်းလာနိုင်ပြီး၊ ၎င်းတို့ကို အသုံးပြုရေးအတွက် စံချိန်စံညွှန်းများသတ်မှတ်ရေးမှာလည်း ပါဝါ အားပြိုင်ပွဲများတွင် အဓိကကိစ္စရပ်များ ဖြစ်လာနိုင်ကြောင်း၊ ထို့ကြောင့် ဗီယက်နမ်အနေဖြင့် နည်း ပညာကဏ္ဍအပါအဝင် နိုင်ငံခြားမတည်ငွေရင်းများအတွက် လျင်မြန်စွာဖွံ့ဖြိုးလာသော အခြားရွေး ချယ်စရာနေရာတစ်ခုကို ပံ့ပိုးပေးသင့်ကြောင်း၊ ထိုသို့ပြုလုပ်ခြင်းက ပြည်တွင်း၌ အဆင့်မြင့်စက်မှု ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများ ဖွံ့ဖြိုးလာစေရန် ကူညီပေးနိုင်မည်ဖြစ်ကာ အနောက်နိုင်ငံများ၏ ဈေးကွက် များသို့ ဝင်ရောက်နိုင်ခွင့်အား သေချာစေမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ အနောက်နိုင်ငံဈေးကွက်များသို့ ဗီယက် နမ်မှပို့ကုန်များ အလုံးအရင်းဖြင့်မဝင်ရောက်မီ စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်မှုဆိုင်ရာအစီအမံ၊ အထောက် အပံ့ပေးမှုများနှင့် နိုင်ငံပိုင်လုပ်ငန်းများကို ပံ့ပိုးကူညီနေမှုများကဲ့သို့သော ကိစ္စရပ်များအပေါ် မေးခွန်း ထုတ်စရာများ ဖြစ်လာနိုင်သောကြောင့် ကြိုတင်ဖြေရှင်းထားသင့်ကြောင်း Asia-Pacific Pathways to Progress Foundation in the Philippines မှ သုတေသီ Lucio Blanco Pitlo III က ပြောကြား ပါသည်။

Hawaii Pacific University မှ ဧည့်ပါမောက္ခ Carl Schuster ကမူ ဗီယက်နမ်အနေဖြင့် နှစ်သစ်တွင် ပြဿနာအဟောင်းများကို ဖြေရှင်းပေးမည့် နည်းလမ်းအသစ်များကို ဖန်တီးရန်လိုအပ် ကြောင်း၊ မိတ်ဖက်များနှင့်ရေတပ်လေ့ကျင့်မှုများကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် တောင်တရုတ်ပင်လယ်ပြင် ပ၌ ပြုလုပ်သင့်ကြောင်း၊ သို့မှသာ တင်းမာမှုများဖြစ်စေရန် ရန်စရာမရောက်ကြောင်း၊ တရုတ်နိုင်ငံနှင့်

အငြင်းပွားမှုများကိုဖြေရှင်းရန် အာဆီယံတွင် တောင်းဆိုမှုများနှင့်အတူ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများကို တိုးမြှင့်သင့်ကြောင်း အကြံပြု ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

တရုတ်သမ္မတ၏ အမြင်၌ အမေရိကန်တွင် လက်ရှိနိုင်ငံရေးအနေအထားမှာ ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာအတွင်း ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲများ ကျင်းပတော့မည်ဖြစ်၍ ပိုမိုအားပြိုင်လာဖွယ်ရှိကြောင်း၊ ကမ္ဘာတစ်ဝှမ်းနှင့် အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသတွင် အမေရိကန်၏လွှမ်းမိုးနိုင်မှုများ ဆက်လက် ကျဆင်းလာကြောင်း၊ တစ်ဖက်တွင် စစ်ရေယာဉ်များ၊ တိုက်လေယာဉ်များ၊ ဒုံးကျည်များတည်ဆောက်ရေးအပါအဝင် တရုတ်တပ်မတော်ကို ခေတ်မီတပ်မတော် ဖြစ်လာစေရန်ဆောင်ရွက်နေမှုများနှင့် စစ်သားများ၏စွမ်းဆောင်ရည်ကို တိုးမြှင့်နေမှုများကြောင့်လည်း အမေရိကန်၏ အခန်းကဏ္ဍ ကျဆင်းလာကြောင်း အကဲဖြတ်ပြောဆိုထားသည်ဟု သိရပါသည်။

ဗီယက်နမ်သည် တောင်တရုတ်ပင်လယ်ပြင်၌ အမေရိကန်နှင့်ပူးတွဲ၍ စစ်ရေးလေ့ကျင့်မှုများ ပြုလုပ်ခြင်း၊ တောင်တရုတ်ပင်လယ်ပြင် အရေးကိစ္စ၌ သံတမန်ပံ့ပိုးကူညီမှု များပြုလုပ်ခြင်းဖြင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာကိစ္စများ၌ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံအစိုးရဘက်မှ ပံ့ပိုးကူညီမှုများ မလိုအပ်တော့သည့် ပိုမိုအားကောင်းသော ကုန်ထုတ်လုပ်မှုကွင်းဆက်ကို အမေရိကန်၏ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများဖြင့် တိုးမြှင့်တည်ဆောက်ခြင်းတို့မှ အကျိုးကျေးဇူးများ ရရှိနိုင်ပါသည်။ တစ်ချိန်တည်းမှာပင် မဲခေါင်မြစ်အထက်ပိုင်း၌ ရေကာတာကြီးတည်ဆောက်ထားသဖြင့် စိုးရိမ်ပူပန်နေမှုလည်း ရှိနေပါသည်။

အခြားတစ်ဖက်တွင်မူ တရုတ်နိုင်ငံနှင့် ရေပိုင်နက်ကိစ္စအငြင်းပွားကာ ဆက်ဆံရေးများစွာ မကောင်းသော်လည်း၊ ဒေသတွင်း၌ ရပ်ဝန်းနှင့်ပိုးလမ်းမစီမံကိန်းများကို တိုးချဲ့ဆောင်ရွက်ရန် တရုတ်နိုင်ငံက အခွင့်အလမ်းများ ဆက်လက်ရှာဖွေနေသောကြောင့် လည်းကောင်း၊ တရုတ်နိုင်ငံ၏ ကြီးမားသော ဈေးကွက်ရှိနေသောကြောင့်လည်းကောင်း စီးပွားရေးပိုင်း၌ ဆက်လက်၍ဆက်သွယ် ဆောင်ရွက်နေမှုများ ရှိနေပါသည်။

ထို့ကြောင့် ဗီယက်နမ်အနေဖြင့် ဘက်မလိုက် နိုင်ငံခြားရေးမူဝါဒကို လက်ကိုင်ထားလျက်၊ ဘက်ရွေးခြင်းမှ ရှောင်ရှားကာ တရုတ်နှင့် အမေရိကန်နှစ်နိုင်ငံလုံးနှင့် ဆက်လက်၍ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သင့်ကြောင်း၊ အာဆီယံနိုင်ငံများအပြင် အခြားပြင်ပအင်အားကြီးနိုင်ငံများနှင့်လည်း ပိုမိုနီးကပ်စွာနှင့် သတိကြီးစွာထား၍ ဆောင်ရွက်သင့်ကြောင်း၊ နိုင်ငံ၏ အချုပ်အခြာအာဏာနှင့် လုံခြုံရေးအတွက်လည်း ဆက်လက်လေ့ကျင့်မှုများပြုလုပ်သင့်ကြောင်းနှင့် ၂၀၂၂ ခုနှစ်အတွင်း ကြုံတွေ့လာရ

နိုင်ငံဖွယ်ရှိသည့် စိန်ခေါ်မှုအသစ်များအတွက်လည်း ကြိုတင်ပြင်ဆင်ထားသင့်ကြောင်း ကျွမ်းကျင်သူများက ဆွေးနွေးပြောကြား ထားကြပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ vnexpress

ဒေါက်တာရွှေစင်ကို၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊

နန်နင်း

**RCEP တွင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ ပါဝင်မှုထက် တောင်ကိုရီးယား၏ ပါဝင်လာမှုအပေါ် ဂျပန်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်များက ပိုမိုလိုလားကြောင်း စစ်တမ်းသုံးသပ်ချက်အရ သိရ**

ဂျပန်နိုင်ငံမှ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၏ အလုပ်အမှုဆောင်အရာရှိများ၏ ထက်ဝက်ကျော်ခန့်သည် Regional Comprehensive Economic Partnership (RCEP) တွင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ပါဝင်မှုထက် တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံ၏ ပါဝင်မှုအပေါ် ပိုမိုလိုလားကြောင်း ဂျပန်နိုင်ငံမှ Nikkei Asia သတင်းဌာန၊ တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံမှ Mael Business Newspaper နှင့် တရုတ်နိုင်ငံ၊ Global Times တို့မှ ဆောင်ရွက်ခဲ့သည့် စစ်တမ်းအရသိရပါသည်။

ဂျပန်မှ စီးပွားရေးလုပ်ငန်း ၁၀၀ ခန့်၏ အကြီးအကဲများအား မေးမြန်းဆောင်ရွက်ခဲ့သည့် စစ်တမ်းတွင် ၅၃.၂ % က RCEP အကောင်အထည်ဖော်မှုအပေါ် အကောင်းမြင်ကြပြီး တရုတ်နိုင်ငံ၏ ပါဝင်မှုအပေါ် ထောက်ခံကြသူ ၄၁.၁% ရှိကြောင်းနှင့် RCEP တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံ၏ ပါဝင်လာမှုအပေါ် ထောက်ခံသူ ၄၆.၄ % ရှိကြောင်း သိရပါသည်။

အထက်ပါ နိုင်ငံ ၃ နိုင်ငံအနေဖြင့် မတူကွဲပြားသည့် သံတမန်မူဝါဒများနှင့် ကုန်သွယ်မှုမူဝါဒများ အသီးသီးရှိကြရာ ဂျပန်သည် RCEP သဘောတူစာချုပ်အရ တရုတ်နိုင်ငံဈေးကွက်သို့ ထိုးဖောက်ဝင်ရောက်မည့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအား အကောက်ခွန်များလျှော့ချပေးခြင်းနှင့် အခြားသောကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာအတားအဆီးများကို ဖြေလျှော့ပေးခြင်းများဆောင်ရွက်ရပါမည်။ သို့သော် တရုတ်နိုင်ငံသည် ၎င်း၏ကြီးမားသည့် ပို့ကုန်ဈေးကွက်ဖြစ်ရုံသာမက တရုတ်ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် တရုတ်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအား ကန့်သတ်ပိတ်ပင်ထားသည့် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုအပေါ် ပိုမိုအာရုံစိုက်လိုသည့် သဘောရှိကြောင်း သုံးသပ်ယူဆရပါသည်။

တရုတ်ကုမ္ပဏီများသည် ၎င်းတို့၏ပြည်တွင်းမှ အစပြုကာ ကမ္ဘာ့ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်မှုကွင်း ဆက်တစ်ခုလုံးကို အခိုင်အမာထိန်းသိမ်းထားလိုသည့် သဘောဆန္ဒရှိကြောင်း Pricewaterhouse Coopers (PwC) မှ Asia Pacific Customs & Trade Practice ဌာန၏ Senior Manager ဖြစ်သူ Mr. Masaru Ashino က သုံးသပ်ပါသည်။

RCEP လွတ်လပ်သောကုန်သွယ်ရေးသဘောတူစာချုပ်တွင် တရုတ်၊ ဂျပန်၊ တောင်ကိုရီးယား၊ သြစတြေးလျ၊ နယူးဇီလန်နှင့် အာဆီယံအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံ ၁၀ နိုင်ငံတို့ ပါဝင်ကြပြီး ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီ လတွင် ဂျပန်နှင့် တရုတ်နိုင်ငံတို့သည် သဘောတူစာချုပ်ကို အပြီးသတ်အတည်ပြုပြီးဖြစ်ကာ တောင် ကိုရီးယားနိုင်ငံသည် လာမည့်ဖေဖော်ဝါရီလတွင် စတင်အသက်ဝင်မည် ဖြစ်ပါသည်။

အထက်ဖော်ပြပါ စစ်တမ်းမှ အဖြေရလဒ်များအရ ၂၀၂၂ ခုနှစ်အတွက် စီးပွားရေးအပေါ်မျှော် လင့်ထားကြမှုများနှင့် စပ်လျဉ်း၍ တရုတ်နိုင်ငံမှ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများသည် ယခင်နှစ်ကထက်ပို၍ အားပြိုင်လိုသည့် သဘောထားမျိုးရှိလာနိုင်ပြီး ဂျပန်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများမှာ အပြုသဘောဖြင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်လာကြမည့်သဘောမျိုး ရှိလာနိုင်သည်ဟု သိရပါသည်။

တရုတ်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်ကြီးများ၏ ၁၂.၆ % က ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးသည် လာမည့်နှစ်တွင် တဖြည်းဖြည်းချင်း သို့မဟုတ် အလျင်အမြန်ဖြင့် အားနည်းလာနိုင်သည်ဟု ယူဆကြပြီး ၁၀ % ကျော် ကမူ ၂၀၂၁ ခုနှစ်မှ အခြေအနေထက် ပိုမိုတိုးတက်လာနိုင်ကြောင်း ခန့်မှန်းယူဆကြပါသည်။

ပြီးခဲ့သည့်နှစ်ကုန်ခန့်တွင် ရှီအန်းမြို့၌ ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ် ကူးစက်မှုပေါင်း ၂,၀၀၀ ကျော်တွေ့ ရှိရသည့်အတွက် အိုမီခရွန်ဗိုင်းရပ်စ်မျိုးကွဲသစ်ကူးစက်မှုကို အမြစ်ဖြတ်ရန် တရုတ်အစိုးရ၏ "zero-COVID" မူဝါဒနှင့်အညီ မြို့များကို locked down အစီအစဉ်များချမှတ်ကာ ကန့်သတ်ထိန်းချုပ်ခဲ့မှု များကြောင့် လျှပ်စစ်ကားများထုတ်လုပ်သည့် တရုတ်ကုမ္ပဏီ BYD Co. Ltd. သည် ၎င်း၏ မော်တော် ကားထုတ်လုပ်ခြင်းများ ယာယီရပ်ဆိုင်းခဲ့ရပြီးနောက်ပိုင်း ထိုကဲ့သို့သော သုံးသပ်ချက်များပေါ်ထွက် လာခြင်းဖြစ်ပါသည်။

ထို့အပြင် အမေရိကန်သမ္မတသစ် Joe Biden လက်ထက်တွင် တရုတ်နှင့် ဆက်ဆံရေး ပြန် လည်တိုးတက်ကောင်းမွန်လာမည်ဟု ကုမ္ပဏီအကြီးအကဲ ၆၀ % ခန့်က ယူဆကြသော်လည်း တရုတ်နှင့် အမေရိကန်အကြား ကမ္ဘာ့ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်မှုကွင်းဆက်ဆိုင်ရာ ပိတ်ပင်ကန့်သတ်ချက် များနှင့် ကုန်သွယ်ပြတ်လပ်မှုများသည် နှစ်နိုင်ငံအကြားတင်းမာမှုများကို ဆက်လက်ဖြစ်ပေါ်စေခဲ့ ပါသည်။

အလားတူ တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံ၏စီးပွားရေးနှင့်ပတ်သက်၍ စစ်တမ်းဖြေကြားသူအားလုံး အနက် ၁၂.၈% က အနာဂတ်စီးပွားရေးသည် ယခင်နှစ်ကထက် ပိုမိုဆိုးရွားလာနိုင်ကြောင်း ဖြေကြားကြပါသည်။ “The Federation of Korean Industries” မှ ညွှန်ကြားရေးမှူး Yoo Hwan-ik က ကိုရီးယား၏ အနာဂတ်ပြည်တွင်း စီးပွားရေးအခြေအနေ အားနည်းနိုင်ချေရှိမှု၊ တရုတ်-အမေရိကန် ကုန်သွယ်ရေးတင်းမာမှုများနှင့် ဂျပန်၊ တရုတ်နှင့် တောင်ကိုရီးယားအကြားရှိ ပွတ်တိုက်မှုများ စသည့် အကြောင်းအရာသုံးခုသည် စီးပွားရေးအပေါ် ရိုက်ချက်ပြင်းနိုင်သည့် "triple whammy" သဖွယ်ဖြစ်သည်ဟု သုံးသပ်ပါသည်။

သို့သော် ဂျပန်နိုင်ငံမှ စစ်တမ်းဖြေဆိုသူများသည် လက်ရှိ ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ဂျပန်၏စီးပွားရေး ကျဆင်းမည့်အလားအလာနှင့်ပတ်သက်၍ ဖြေကြားခြင်းမရှိဘဲ ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်၏ နိုင်ငံစီးပွားရေး အပေါ် သက်ရောက်မှုမရှိနိုင်ကြောင်းဟု ၂၉.၉ % မှ ဖြေကြားခဲ့ကြကာ ၅၇.၁ % မှ စီးပွားရေးအပေါ် တိုးတက်မှုနှုန်း အနည်းငယ်ဖြင့်သာ တိုးတက်နိုင်မည်ဟုယူဆကြပြီး အဆိုးမြင်ခြင်းမရှိကြကြောင်း တွေ့ရပါသည်။

တရုတ်နိုင်ငံတွင် စစ်တမ်းဖြေဆိုသူအားလုံး၏ ၇၂.၇ % က စီးပွားရေးတိုးတက်မှုအပေါ် အနှုတ်လက္ခဏာဆောင်သည့် သက်ရောက်မှုရှိနိုင်ချေကို ဖြေကြားခဲ့ကြပြီး တရုတ်အစိုးရ၏အောင်မြင်မှုမရှိနိုင်သည့် "zero-COVID" မူဝါဒသည် အမေရိကန်အခြေစိုက် Eurasia Group ၏ သုံးသပ်ချက်အရ နိုင်ငံရေးအရ ထိခိုက်လွယ်မှုရှိသည့် နိုင်ငံရေးမူဝါဒအဖြစ် ထိပ်တန်းအဆင့်တွင်ပါဝင်နေပါသည်။ အလားတူ တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံအစိုးရ၏ (တရုတ်နိုင်ငံ၏မူဝါဒကဲ့သို့ မပြင်းထန်သော်လည်း) ပြည်တွင်း ကူးစက်ရောဂါထိန်းချုပ်ရေးအစီအမံများ တဖန်ပြန်လည်ကျင့်သုံးလာမှုကြောင့် စစ်တမ်းဖြေဆိုသူများ၏ ၆၃.၇ % က နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှုနှုန်း အားနည်းနေမည်ဖြစ်ကြောင်း ဖြေကြားခဲ့ပါသည်။

တရုတ်၏ ပြည်တွင်းစီးပွားရေးတွင် ရင်ဆိုင်ရနိုင်သည့် အကျပ်အတည်းများကြောင့် လုပ်သားအင်အားပြတ်လပ်မှု၊ လုပ်ခငွေများ မြင့်တက်လာမှုစသည်တို့သည် ကူးစက်ရောဂါ၏သက်ရောက်မှုကြောင့် ပြည်တွင်းနှင့် ပြည်ပမှ ဝယ်လိုအားကျဆင်းမှုအခြေအနေထက် သာလွန်မည်ဖြစ်ကြောင်း တရုတ်နိုင်ငံမှ စစ်တမ်းဖြေဆိုသူများက သုံးသပ်ကြပါသည်။ ထို့အပြင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ ကလေးမွေးဖွားနှုန်းကျဆင်းလာခြင်းနှင့် သက်ကြီးရွယ်အိုဦးရေ မြင့်တက်လာခြင်းတို့သည် အခြားသတိပြုဖွယ်ရာစိန်ခေါ်မှုများအဖြစ် ဖြေဆိုသူ ၄၄.၂ % က ဖြေကြားခဲ့ပါသည်။

တောင်ကိုရီးယားသမ္မတ Moon Jae-in ၏ သက်တမ်းကုန်ဆုံးမည့် ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ မေလ နောက်ပိုင်း ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သည့် နိုင်ငံခြားရေးမူဝါဒနှင့်ပတ်သက်၍ တောင်ကိုရီးယားအစိုးရသစ်နှင့် ပိုမိုကောင်းမွန်သည့် ဆက်ဆံရေးတည်ဆောက်နိုင်မည်ဟု မျှော်လင့်ကြောင်း ဂျပန်စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများမှ အလုပ်အမှုဆောင်များ၏ ၅၉.၈% က ဖြေကြားခဲ့ပါသည်။ သို့သော် တောင်ကိုရီးယားဘက်မှ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်များ၏ ၄၂.၂ % ခန့်ကမူ အမေရိကန်နှင့် တောင်ကိုရီးယားတို့ အကြား ဆမ်ဆောင်းလျှပ်စစ်ကွဲသို့သော တောင်ကိုရီးယား၏ အထင်ကရ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ တွင် အမေရိကန်နှင့် ပိုမိုပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် လိုလားကြောင်း ဖြေကြားခဲ့ပါသည်။

ရင်းမြစ်။ <https://asia.nikkei.com/>

နန္ဒာဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
တိုကျို

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင်ပြည်ပပို့ကုန်တင်ပို့မှု(၁၇%) တိုးတက်ခဲ့ခြင်း (ထိုင်းနိုင်ငံ)

ထိုင်းနိုင်ငံ၏ ပြည်ပပို့ကုန်တင်ပို့မှုသည် ဒီဇင်ဘာလတွင်နှစ်အလိုက်၌ (၂၄.၂%)တိုး တက်ခဲ့ပြီး မျှော်မှန်းချက်များကိုကျော်လွန်ကာ ၂၀၂၁ခုနှစ်အတွက် ပို့ကုန်တိုးတက်မှု(၁၇%) ရရှိခဲ့ ကြောင်းနှင့်၎င်းမှာ(၁၁) နှစ်တာကာလ အတွင်းအမြင့်မားဆုံးတိုးတက်မှုဖြစ်ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ဝန်ကြီးမစ္စတာဂျူရင်က ဒီဇင်ဘာလ တွင်အကောက်ခွန်ရှင်းလင်းပြီး ပို့ကုန်တင်ပို့မှုမှာအမေရိကန်ဒေါ်လာ(၂၄.၉)ဘီလီယံ(ထိုင်းဘတ်ငွေ ၈၁၁ ဘီလီယံ)ရရှိခဲ့ကြောင်း၊ သွင်းကုန်တင်သွင်းမှုမှာလည်း (၃၃.၄%) တိုးတက်ခဲ့ပြီး အမေရိကန် ဒေါ်လာ(၂၅.၃)ဘီလီယံရရှိခဲ့ကြောင်း၊ ရလဒ်အနေဖြင့်ကုန်သွယ်မှုလိုငွေအမေရိကန်ဒေါ်လာ (၃၅၄) သန်းရှိခဲ့ကြောင်း (၂၁-၁-၂၀၂၂)ရက်နေ့တွင်ထုတ်ဖော်ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

တစ်နှစ်ပတ်လုံးအတွက်ထိုင်းပို့ကုန်တင်ပို့မှု(၁၇.၁%) တိုးတက်ခဲ့ပြီးအမေရိကန်ဒေါ်လာ (၂၇၁)ဘီလီယံရရှိခဲ့ကြောင်း၊ သွင်းကုန်တင်သွင်းမှုမှာလည်း (၁၉.၈%)တိုးတက်ခဲ့ပြီး အမေရိကန် ဒေါ်လာ(၂၆၈)ဘီလီယံရရှိခဲ့ကြောင်း၊ ရလဒ်အနေဖြင့်ကုန်သွယ်မှုပိုငွေ အမေရိကန်ဒေါ်လာ(၃.၅၇) ဘီလီယံရရှိခဲ့ကြောင်းသိရှိရပါသည်။



ရွှေ၊ရေနံနှင့်ဆက်စပ်ပစ္စည်းများ၊ လက်နက်တို့မပါဝင်ဘဲပို့ကုန်များအနေဖြင့် ဒီဇင်ဘာလတွင်(၂၃%)တိုးတက်ခဲ့ကြောင်း၊ နိုဝင်ဘာလတွင်ပို့ကုန်တိုးတက်မှု (၁၈.၉%) ရှိခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ဒီဇင်ဘာလ၌ တိုးတက်တင်ပို့နိုင်ခဲ့သည့်ပို့ကုန်များတွင် လယ်ယာထွက်ကုန်နှင့်အစားအစာထုတ်ကုန်များ၊ အိမ်မှနေရင်းအလုပ်လုပ်သည့်ပစ္စည်းများ၊ အိမ်ထောင်ပရိဘောဂနှင့် အစိတ်အပိုင်းများ၊ ကွန်ပျူတာနှင့်အစိတ်အပိုင်းများ၊ ရေဒီယိုများနှင့် တီလီဗေးရှင်းဖမ်းစက်များ၊ မိုက်ခရိုဝေ့မီးဖိုများ၊ ရေခဲသေတ္တာနှင့်အစိတ်အပိုင်းများ၊ လေအေးပေးစက်များနှင့် အစိတ်အပိုင်းများ၊တယ်လီဖုန်းနှင့် အစိတ်အပိုင်းများ၊ ဆေးဝါးနှင့်ဆေးဝါပစ္စည်းများစသည်တို့ဖြစ်ကြပါသည်။

အခြားတိုးတက်တင်ပို့နိုင်သော ပို့ကုန်များတွင် အလယ်အလတ်ထုတ်ကုန်ပစ္စည်းများ၊ သံမဏိ၊ စတီးနှင့်သတ္တုထုတ်ကုန်များ၊ ဓါတုဗေဒထုတ်ကုန်များ၊ ပလပ်စတစ်ကော်စေ့များ၊ ရာဘာတာယာများ၊ အီလက်ထရောနစ် ဆားကစ်များ၊ စက်ကရိယာများနှင့် အစိတ်အပိုင်းများ၊ အလားတူမော်တော်ကားများနှင့် အစိတ်အပိုင်းများ၊ ရွှေမပါဝင်သည့် ကျောက်မျက်နှင့် လက်ဝတ်ရတနာများ ဖြစ်ကြပါသည်။

ယခင်လက လယ်ယာနှင့် စက်မှုလယ်ယာထုတ်ကုန်များ တင်ပို့မှုအနေဖြင့်(၁၃) လမြောက်ဆက်တိုက်တိုးတက်မှုအဖြစ်(၂၂.၄%) တိုးတက်ခဲ့ပြီး အမေရိကန်ဒေါ်လာ(၃.၉၄) ဘီလီယံရှိခဲ့ကြောင်း၊ တင်ပို့မှုတိုးတက်ခဲ့သည့်ထုတ်ကုန်များတွင် ရာဘာ(၂၂.၇%)၊ ပီလောပီနံ(၄၈.၁%)၊ ဆန်(၂၄.၉%)၊ လတ်ဆပ်၊ အေးခဲနှင့် အခြောက်ခံထားသော သစ်သီးများ(၂၃.၇%)၊ သကြား(၁၂.၄%)၊ လတ်ဆပ်၊ အေးခဲနှင့် ပြုပြင်ထားသောကြက်သား(၁၇.၆%)၊ တိရစ္ဆာန်အစာ(၃၅.၄%)၊ ဂျုံဖြင့်ပြုလုပ်ထားသောအစားအစာ(၁၈.၅%)၊ စည်သွပ်ထားသောသစ်သီးဝလံ(၂၅.၈%)၊ တိရစ္ဆာန်(သို့မဟုတ်) ဟင်းသီးဟင်းရွက်ဆီ(၁၇၀%) တို့ဖြင့်အသီးသီးတိုးတက်ခဲ့ကြပါသည်။

ဒီဇင်ဘာလတွင် စက်မှုထုတ်ကုန်တင်ပို့မှုအနေဖြင့်(၁၀) လမြောက်အဖြစ်ဆက်လက်တိုးတက်ခဲ့ပြီး(၂၄%)တိုးတက်ခဲ့ကာအမေရိကန်ဒေါ်လာ(၂၀.၁)ဘီလီယံရှိခဲ့ပါသည်။ တိုးတက်တင်ပို့နိုင်ခဲ့သော ထုတ်ကုန်များတွင် မော်တော်ကားများ၊ မော်တော်ကားပစ္စည်းနှင့် အစိတ်အပိုင်းများ (၄၅.၀%)၊ ရေနံနှင့်ဆက်စပ်လျှက်ရှိသောထုတ်ကုန်များ(၃၄.၀%)၊ ကွန်ပျူတာနှင့် အစိတ်အပိုင်းများ (၂၈.၆%)၊ အီလက်ထရောနစ်ဆားကစ်များ(၁၁.၅%)၊ သံမဏိစတီးနှင့် စတီးထုတ်ကုန်များ (၂၈.၄%)

ရွှေမပါဝင်သော ကျောက်မျက်နှာနှင့်လက်ဝတ်ရတနာများ(၂၉.၃%)၊ လေအေးပေးစက်များနှင့်အစိတ်အပိုင်းများ(၂၅.၈%)တို့ဖြစ်ကြပါသည်။

ကိုဗစ်-၁၉ဖြစ်ပွားနေစဉ်အတွင်း ယင်းကဲ့သို့ပို့ကုန်များအားပြင်းထန်စွာ တိုးတက်တင်ပို့နိုင်ခြင်းမှာ အားလပ်ရက်မတိုင်မီနိုင်ငံအများအပြားတို့တွင် သိုလှောင်ထားရန် တင်သွင်းမှုကိုအရှိန်မြှင့်တင်ခြင်းကြောင့်ဟုယူဆနိုင်ကြောင်း၊ တစ်ချိန်တည်းမှာပင် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေး ပြန်လည်နာလန်ထူလာမှုနှင့်အညီ ပြည်ပဝယ်လိုအားနှင့် ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်မှု တိုးတက်လာခြင်းကြောင့်ဖြစ်ကြောင်း၊ ထို့အပြင်ဘတ်ငွေတန်ဖိုးကျဆင်းမှုနှင့် ရေနံဈေးနှုန်းမြင့်တက်မှုတို့ကယှဉ်ပြိုင်စွမ်းအားကို တိုးတက်စေကြောင်းနှင့် ဆက်စပ်ပို့ကုန်များ၏တန်ဖိုးကို တိုးမြှင့်စေကြောင်းသိရှိရပါသည်။

ဝန်ကြီးဌာနအနေဖြင့် ယခုနှစ်အတွက် ပြည်ပတင်ပို့မှု တိုးတက်မှု(၃%-၄%) ရရှိကာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ(၂၇၀-၂၈၂)ဘီလီယံ၊ ဘတ်ငွေအားဖြင့်(၉-၀၈-၉.၁၆)ထရီလီယံ ရရှိနိုင်မည်ဟု မျှော်မှန်းထားကြောင်း၊ ပို့ကုန်တိုးတက်ရေးအတွက် အထောက်အကူဖြစ်စေမည့် အချက်များတွင် ကုန်သွယ်ဖက်နိုင်ငံများ၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှုနှင့် သွင်းကုန်တိုးချဲ့တင်သွင်းမှု၊ ယခုနှစ်ပထမနှစ်ဝက်တွင် ဘတ်ငွေတန်ဖိုးကျဆင်းနိုင်မှု၊ ဝယ်လိုအား ပြန်လည်ကောင်းမွန်လာခြင်းကြောင့်စားသောက်ကုန်နှင့် ကုန်ထုတ်လုပ်သည့်ကုန်ကြမ်းပစ္စည်းများ၏ ဈေးနှုန်းများမြင့်တက်လာမှု၊ ၂၀၂၂ ခုနှစ် နှစ်လည်တွင် ကွန်တိန်နာများနှင့်သင်္ဘောများတိုးတက်လာနိုင်မှု၊ ကိုဗစ်-၁၉ရောဂါလက္ခဏာများနည်းပါးသွားနိုင်မှုတို့ ပါဝင်ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

Bangkok Post

လွင်မျိုးဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ဗန်ကောက်

**Bitcoin တန်ဖိုး ထက်ဝက်ခန့် ကျဆင်း (အမေရိကန်နိုင်ငံ)**

ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်တန်ဖိုး အကြီးဆုံး ခရစ်ပံတိုငွေကြေးတစ်မျိုးဖြစ်သည့် Bitcoin တန်ဖိုးသည် ၂၄ နာ ရီအတွင်း ၉ ရာခိုင်နှုန်းကျဆင်းခဲ့သည့်အတွက် ၂၂-၁-၂၀၂၂ ရက်နေ့တွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃၅,၀၀၀ ခန့်သာ တန်ဖိုးရှိတော့ကြောင်း၊ Bitcoin သည် ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလတွင် တစ်ယူနစ်လျှင် အမေရိကန်ဒေါ်လာတန်ဖိုး ၇၀,၀၀၀ ရှိခဲ့ရာမှ ထက်ဝက်ခန့်

တန်ဖိုးကျဆင်းခဲ့ခြင်း ဖြစ်ကြောင်း၊ ယခုနှစ်စမှ ၂၂-၁-၂၀၂၂ ရက်နေ့တွင် ၂၃ ရာခိုင်နှုန်းခန့် တန်ဖိုးကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ ထို့အတူ ဒုတိယဈေးကွက်တန်ဖိုးအကြီးဆုံး ခရစ်ပံတိုငွေကြေးဖြစ်သည့် Ethereum သည်လည်း ၂၄ နာရီအတွင်း ၁၅ ရာခိုင်နှုန်းခန့် တန်ဖိုးကျဆင်းခဲ့သည့်အတွက် ယခုနှစ်စမှ ၂၂-၁-၂၀၂၂ ရက်နေ့တွင် ၃၅ ရာခိုင်နှုန်းခန့် တန်ဖိုးကျဆင်းခဲ့ကြောင်း ၂၂-၁-၂၀၂၂ ရက်နေ့ထုတ် Washington Post တွင် ဖော်ပြထားပါသည်။

နှစ်လတာကာလအတွင်း ကမ္ဘာ့ခရစ်ပံတိုငွေကြေး ရောင်းချမှုတရိန်ထိုး မြင့်တက်ခဲ့ပြီး နောက် ၂၄ နာရီအတွင်း တန်ဖိုးချက်ချင်းကျဆင်းခဲ့ရာတွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁.၄ ထရီလီယံခန့်ရှိခဲ့ တန်ဖိုး ကျဆင်းခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ၂၀၂၁ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလအစောပိုင်းက တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃ ထရီလီယံ ခန့်ထိ မြင့်ခဲ့ပြီးနောက် ၂၂-၁-၂၀၂၂ ရက်နေ့ မွန်းလွဲပိုင်းတွင် ခရစ်ပံတိုငွေကြေးတန်ဖိုး စုစုပေါင်း အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁.၆ ထရီလီယံခန့်ကျော်သာ တန်ဖိုးရှိတော့ကြောင်း၊ Bitcoin နှင့် အခြားသော ခရစ်ပံတိုငွေကြေးတန်ဖိုးများကို လက်ခံထောက်ပံ့သူများက ခရစ်ပံတိုငွေကြေးများကို ငွေကြေးအသွင်ပြောင်းလဲကာ တန်ဖိုးထိန်းသိမ်းရန် (သို့) ငွေပေးချေမှု အသွင်အဖြစ်ပြောင်းလဲ အသုံးပြုသွားကြရန် အကြံပြုကြကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

မကြာမီလများက သန်းပေါင်းများစွာသော အမေရိကန်နိုင်ငံသားများက ဒစ်ဂျစ်တယ်ရွှေ့ ကို အများအပြား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံလာကြသည့်အတွက် ယခုကဲ့သို့ ခရစ်ပံတိုငွေကြေးတန်ဖိုး ကျဆင်း လာခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ Bitcoin ငွေကြေးထောက်ပံ့သူများက ၎င်းတို့ခရစ်ပံတိုငွေကြေးသည် ၎င်းတို့ အကန့်အသတ်ရောင်းလိုအားပေါ် မူတည်ခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ခရစ်ပံတိုငွေကြေးသည် တိုက် ၂၁ သန်း သာ ရောင်းချပေးနိုင်သည့်အတွက် ရောင်းချမှု မြန်မြန်ဆန်ဆန်ဖြစ်ပေါ်လာမှုအပေါ် တန်ဖိုးကျဆင်း ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်ဟု ပြောကြားခဲ့ကြကြောင်း၊ ငွေကြေးဖောင်းပွနေစဉ်အတွင်း ငွေကြေးများကို စိတ်ချ ရသည့်နေရာတွင် ခေတ္တထိန်းသိမ်းထားနိုင်ရန် ဆောင်ရွက်သင့်သည်ဟု အကြံပြုကြကြောင်း၊ ကုန် စည်ဈေးနှုန်းများသည်လည်း နှစ်ပေါင်း၄၀ အတွင်း အလျင်မြန်ဆုံးနှုန်းဖြင့် မြင့်တက်လျက်ရှိကြောင်း၊ ယင်းအခြေအနေကို ထိန်းသိမ်းနိုင်ရန် ဗဟိုဘဏ်အနေနှင့် ဘဏ်တိုးနှုန်းများ မြှင့်တင်ရန်စီစဉ်လျက် ရှိပြီး ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများကို ဘဏ်များသို့ လာရောက်အပ်နှံရေး ဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

မကြာမီရက်များအတွင်း စတော့ရယ်ယာရောင်းချမှုများပြားခဲ့သည့်အတွက် သီတင်းပတ် တစ်ပတ်အတွင်း Dow Jones industrial average က တန်ဖိုး ၃.၉ ရာခိုင်နှုန်း၊ S&P 500 က ၅.၁

ရာခိုင်နှုန်း၊ Nasdaq composite index က ၆.၂ ရာခိုင်နှုန်းအသီးသီး ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများက စတော့ရှယ်ယာများမှ ခရစ်စ်တိုငွေကြေးများဆီသို့ ပြောင်းရွှေ့စုပုံရင်းနှီးခဲ့ကြကြောင်း၊ ယခုအခါ ခရစ်စ်တိုငွေကြေးများတွင် ရင်းနှီးမှုများမှ မြန်မြန်ဆန်ဆန် ပြန်လည်ထုတ်ယူလျက် ရှိကြကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

Bitcoin သည် နောက်လာမည့် ရွှေအမျိုးအစားတစ်ခု (next-generation gold) အဖြစ် နေရာယူ လာမည်ကို ယုံကြည်သည်ဟု Matt Maley, chief market strategist for Miller Tabak + Co. ၏ ဈေးကွက်မဟာဗျူဟာသူတော်သီချုပ်ဖြစ်သူ Mr. Matt Maley ကပြောကြားခဲ့ကြောင်း ဖော်ပြ ထားပါသည်။

ယခုကဲ့သို့ Bitcoin တန်ဖိုး ၅၀ ရာခိုင်နှုန်းခန့် တန်ဖိုးကျဆင်းခဲ့သည့်အတွက် ကမ္ဘာ့ထိပ် တန်း နည်းပညာကုမ္ပဏီကြီးများဖြစ်သည့် Tesla က အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၅.၁ ဘီလီယံ၊ Amazon က အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၉.၉ ဘီလီယံ၊ Meta (Facebook) က အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၀.၄ ဘီလီယံ၊ Google က အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၇.၆ ဘီလီယံ နှင့် Microsoft က အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၄.၃ ဘီလီယံ အသီးသီး ဆုံးရှုံးခဲ့ကြပြီး စုစုပေါင်း အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၆၇ ဘီလီယံ ဆုံးရှုံးခဲ့ကြောင်း လေ့လာတွေ့ရှိ ရပါသည်။

<https://www.washingtonpost.com/business/2022/01/22/crypto-crash-bitcoin-fed/>  
ခင်မြမြထွေး၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ဝါရှင်တန်

**အိုမီခရစ်စ်များကဲ့ ပိုင်းရပ်စ်ကူးစက်မှုများကြောင့် စားသောက်ကုန် ရောင်းချ၊ ဖြန့်ဖြူးမှု အကြပ်အတည်းနှင့် ရင်ဆိုင်နေရ (အမေရိကန်နိုင်ငံ)**

အမေရိကန်နိုင်ငံတွင် အိုမီခရစ်စ်များကဲ့ ပိုင်းရပ်စ်ကူးစက်မှုများကြောင့် စားသောက်ကုန် ထုတ်လုပ်၊ ဖြန့်ဖြူးမှုတွင် ဆိုးဝါးစွာထိခိုက်လျက်ရှိကြောင်း၊ ကုန်ထုတ်လုပ်သည့်စက်ရုံမှ စတိုးဆိုင် များ၊ ကုန်စုံဆိုင်များသို့ပို့ဆောင်ရန် လုပ်သားအင်အားရှားပါးသည့် အကြပ်အတည်းနှင့် ရင်ဆိုင်နေ ကြရကြောင်း ၂၄-၁-၂၀၂၂ ရက်နေ့ထုတ် The Wall Street Journal တွင် ဖော်ပြထားပါသည်။

အရီဇီးနားပြည်နယ်တွင် စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်သည့် ကုမ္ပဏီကြီးတွင် လုပ်သား (၁၀) ဦးလျှင် တစ်ဦးနှုန်း ဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်ခံနေရကြောင်း၊ မဆာချူးဆက်ပြည်နယ်တွင်၊ လုပ်သားများ ဖျားနာ နေကြသည့်အတွက် စူပါမားကတ်များနှင့် စားသောက်ဆိုင်များသို့ ရေထွက်ကုန် ဖြန့်ဖြူးမှု နှေးကွေး လျက်ရှိကြောင်း၊ အမေရိကန်၊ အရှေ့တောင်ဘက်ရှိ ကုန်စုံဖြန့်ဖြူးသည့်ကုမ္ပဏီကြီးတွင် ဝန်ထမ်း သုံးပုံတစ်ပုံခန့် ဖျားနာနေကြသည့်အတွက် ယာယီဝန်ထမ်းများ ငှားရမ်းဆောင်ရွက်နေကြ ရကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

လတ်တလော ပြန့်နှံ့လျက်ရှိသည့် ဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်မှု လျော့နည်းလာသည့်အချိန်တွင် လည်း ယခုကဲ့သို့ခက်ခဲမှုကို သီတင်းပတ်များစွာ (သို့မဟုတ်) လပေါင်းများစွာ တောင့်ခံရနိုင်ဖွယ်ရှိ ကြောင်း စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်း အမှုဆောင်များနှင့် သုတေသီများက သတိပေးပြောကြားခဲ့ ကြောင်း၊ ပြီးခဲ့သည့် နှစ်နှစ်ခန့်ကလည်း ဗိုင်းရပ်စ်ကြောင့် ခရီးသွားလာမှုပိတ်ပင်ခဲ့ချိန်တွင် အများ အပြားဝယ်ယူ စုဆောင်းခဲ့ကြသည့်အတွက် အသား၊ မုန့်ဖုတ်ရာတွင် ထည့်သုံးသည့်ကုန်စည်များ၊ စက္ကူကုန်စည်များ အရောင်းဆိုင်များတွင် ပြတ်လတ်သည်အထိ ဖြစ်ခဲ့ကြောင်း၊ ယခုအခါ ထုတ်လုပ်၊ ဖြန့်ဖြူးရောင်းချသည့်ဘက်မှ အကြပ်အတည်းကြောင့် စိန်ခေါ်မှုသည် ပိုမိုဆိုးဝါးလာနိုင်သည်ဟု အမှု ဆောင်အရာရှိကြီးများက ခန့်မှန်းပြောကြား ခဲ့ကြောင်း၊ လုပ်သားပြန်လတ်မှုသည် ကုန်စည်ထုတ်လုပ်၊ ရောင်းချမှုကို အကြီးအကျယ်ထိခိုက်လျက်ရှိကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

ဈေးကွက်သုတေသနလုပ်ငန်း IRI ၏ အချက်အလက်များအရ ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ၊ ဒုတိယပတ်တွင် အမေရိကန်၊ လက်လီရောင်းချသူများသည် ၎င်းတို့စီးပွားရေးအား ၈၆ ရာခိုင်နှုန်း ထိခိုက်မှုရှိခဲ့ကြောင်း၊ ယင်းသည် ကပ်ရောဂါအကြိုကာလတွင် ၉၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်ထိခိုက်မှုနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက လျော့နည်းနေသေးကြောင်း၊ အဆိုပါသီတင်းပတ်တွင်ပင် အမဲသား ထုတ်လုပ်မှုသည် မနှစ်က ကာလတူထက် ၅ ရာခိုင်နှုန်း၊ ဝက်သားထုတ်လုပ်မှုသည် ၉ ရာခိုင်နှုန်း၊ ကြက်သားထုတ် လုပ်မှုသည် ၄ ရာခိုင်နှုန်း အသီးသီး ကျဆင်းခဲ့သည်ဟု စိုက်ပျိုးရေးဝန်ကြီးဌာနမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့ကြောင်း၊ ထို့အတူ နို့ထုတ်လုပ်မှု၊ ချစ်ထုတ်လုပ်မှုများလည်း ထိခိုက်လျက်ရှိကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

Source: <https://www.wsj.com/articles/from-plants-to-store-shelves-u-s-food-supply-is-under-pressure-11642933805>

ခင်မြမြထွေး၊ စီးပွားရေးသံမှူး  
ဝါရှင်တန်

.....